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بودجه: و  برنامه  کمیسیون  رئیس 
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تصمیم اخیر اتحادیه 
وپا، ناتو و آمریکا  ار

در مورد قفقاز جنوبی 
عملی نخواهد شد

2

اوصیکم به کدام تقوا !

وحشت بازتاب 

تلفن :33722300-5- 33403448-50

1- رشت -روبروی فرودگاه خودروی سبک- مرکز3404
2-رشت- لاکانشهر خودرو سبک- نرسیده به تقاطع راه آهن  مرکز 4463

3-خمام- چوکام - خودروی  سبک- مرکز 3401
4-خمام-چوکام-خودروی سنگین- مرکز 5402

مـراکز مـعاینه  فـنی خـودرو
 بـرادران پـور رستگـار

 همه روزه  آماده خدمت رسانی 
 به مشتریان و همشهریان عزیز میباشد.

ایران چه نقشه ای برای اسرائیل کشیده است؟

یونس رنجکش
داستان امامت جمعه و خطبه خوانی  صدیقی معروف این روزها  
برای نمازگزاران تهران در جمعه ای که گذشت هم ماجرایی 
بود برای خود ، که در پس واکنش ها به این پیش نمازی چه 
حرف ها زده نشد و انتقادها که بیان نگردید ،اما هر چه گفتند و 
شنیدند همه اش از یک گوش در و از گوش دیگر دروازه بود!

خطیب جمعه ای فراتر از یک نام که در حلقه اصولگرایی دور 
می زند و جدای از قرار گرفتن در راس نهادی حاکمیتی برای 
امر به معروف و نهی کردن از منکر ،این روزها سوژه داغ رسانه 
ها و شبکه های اجتماعی برای جعل امضایش با نیت رابین 
هودی در اهدای چند هزار متر زمین ناقابل به وی  شد که بر 
سر زبان ها افتاد و  برخی اسرار هویدا کردند و این شیخ نیز 
گریان این احوالش  شد اما هنوز هم تا ته ماجرا معلوم نیست 
چه سرنوشتی  رقم خواهد خورد و در پیش و پس آن چه 

می گذرد.
افکار  برانگیزی  سووال  شرایط  این  در  ایشان  انتخاب  اما 
عمومی، برای خطابه در جمعه ای که هنوز طعم رمضان در تن 
و روح نمازگزاران نشسته بر سفره معنویت  باقی است، نشان از 
دو اتفاق دارد یا رد غیر مستقیم هر آنچه اتهامی که  به ایشان 
بسته اند  و یا در بد بینانه ترین تفسیر  لج بازی با افکار عمومی 
و کم نیاوردن پای منتقدین  و طرد هر انچه برای دوستان نمی 
پسندند که هر چه باشد و به هر دلیل که همسلکان تشخیص 
داده اند ،نشان از  کج سلیقگی مقابل افکار عمومی است که 

اعتبار بانیان را به نشانه رفته است.
البته در این سال ها از این دست حمایت ها از خودی ترها، 
بسیار مشهود است که همه هم پای نظام نوشته شد، هر چند 
شاید تقصیرها بر گردن همان  عده ای اهل بزم ومحفل خودی 
ها  باشد اما انچه اینجا توجه نشد، اختیار حق انتخاب مردم بی 
الایشی است که دل به معبود داده اند و برای ثواب اخرت 
به اجبار در صف احتیاط برای واجب خویش نشسته اند که 
به احترام این جماعت هم که شده متولیان باید درنگی  می 

کردند!
با این اوصاف اما  خطیب جمعه هر چند به تکرار حرف های 
قبلی و انداختن توپ بازی رانت و رانت بازی و گناه نوشته شده  
در زمین بیگانگان تاکید داشت، لطفش  در ان بود که خود نمی 
پذیرفت تا  ثواب اهل نماز  به شبهه نیافتد وگرنه به کدام تقوا 

اوصیکم  خواند!

ولایتی : 

اي  مرحله  یك  عمومي  مناقصه  برگزاري  جهت  کيفي  ارزیابي  فراخوان 
 445/063/02 شماره 

 شرکت بهره برداري نفت و گاز گچساران در نظر دارد فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری مناقصه عمومی مربوط به انجام خدمات هدایت و نگهداري ماشین آلات ساختماني و خدمات مکانیک 
و برقکار سبک و سنگین اداره ترابري )73نفر( به شماره مناقصه)445/063/02( را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی از دریافت و تحویل 
اسناد استعلام ارزیابی کیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار فراخوان در سامانه تاریخ 

1403/01/25 مي باشد. اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد.

مناقصه گران متقاضي ملزم به ارائه مدارك زیر از طریق سامانه ستاد مي باشند:
1(گواهي )معتبر( رتبه بندي )حداقل رتبه 5(  وگواهي تعیین صلاحیت پیمانکاري )در رشته تعمیر و نگهداري(  از اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعي )اصالت گواهي از سامانه جامع روابط کار استعلام مي 

گردد(.
2(گواهي )معتبر( صلاحیت ایمني پیمانکاران از اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعي

3(ارائه یک نسخه تایید شده از صورت هاي مالي حسابرسي شده توسط سازمان حسابرسي یا اعضاي جامعه حسابداران رسمي مربوط به سال مالي 1402 )ثبت در سامانه جام(  الزامي مي باشد.
4(روزنامه رسمي آخرین تغییرات شرکت در خصوص ترکیب اعضاي هیات مدیره

5(تکمیل فرم ارزیابي کیفي مناقصه گران و الصاق مستندات مربوط به توان مالي ، سوابق کاري،ارزشیابي سوابق و...

”آگـهی  مـزایده عـمومـی ”

آگـهی مناقصه عمومی یك مرحله ای 
)شماره 03/730 مورخ 1403/01/25(                                

امور حقوقي و قراردادهاي شرکت بهره برداري نفت و گاز گچساران شناسه  آگهی : 1694509

شناسه  آگهی : 1693029

کاظم قربانی گشتی-   شـهردار فـومن

شهرداري آبیک در نظر دارد سالن آفتاب و زمین چمن مصنوعی و پارکینگ بلوار هفت تیر روبروی آرامستان و پارکینگ شهرک قدس روبروی 
بیمارستان ولیعصر   را از طریق  مزایده عمومی  و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده، بهره گیري از سامانه  تدارکات الکترونیکی  دولت  )www.setadiran.ir( و با شماره 

مزایده 23/18/د به تاریخ 1403/01/19 به  صورت الکترونیکی  بصورت اجاره به  اشخاص واجد شرایط  واگذار نماید.
*زمان انتشار در سایت: 1403/02/03 ساعت 10:00 

*مهلت دریافت اسناد مزایده: 1403/02/10 ساعت 14:00  
*تاریخ بازدید: 1403/02/03 لغایت 1403/02/10  
*آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت: 1403/02/23  

*زمان بازگشائی: 1403/02/25 ساعت 14:00  
تذکرات :1(برگزاري مزایده صرفا از طریق  سامانه  تدارکات الکترونیکی  دولت  می  باشد و کلیه  مراحل  فرآیند مزایده شامل  خرید و دریافت  اسناد مزایده )در صورت وجود هزینه  

مربوطه (، پرداخت  تضمین  شرکت  در مزایده )ودیعه (، ارسال پیشنهاد قیمت  و اطلاع از وضعیت  برنده بودن مزایده گران محترم از این  طریق  امکان پذیر می  باشد.
2(کلیه  اطلاعات موارد اجاره شامل  مشخصات، شرایط  و نحوه اجاره در برد اعلان عمومی  سامانه  مزایده، قابل  مشاهده، بررسی  و انتخاب می  باشد.

3(علاقه  مندان به  شرکت  در مزایده می  بایست  جهت  ثبت  نام و دریافت  گواهی  الکترونیکی )توکن ( با شماره هاي ذیل  تماس حاصل  نمایند:
*مرکز پشتیبانی  و راهبري سامانه : 41934-021 اطلاعات تماس دفاتر ثبت  نام استانها، در سایت  سامانه  )www.setadiran.ir( بخش » ثبت  نام/پروفایل  مزایده گر« 
موجود است . 4(شرکت  کنندگان در مزایده می  بایستی  سپرده شرکت  در مزایده را بصورت ضمانتنامه  بانکی  یا واریز نقدي به  حساب سپرده شماره )3100002355003( نزد 

بانک  ملی به  نام شهرداری آبیک  به  میزان و شرح مندرج در اسناد واریز نمایند.
5(متقاضـیان می  بایسـت  ضـمن  بارگزاري تصـاویر فیش  واریزي یا ضـمانت  نامه  بانکی  اصـل  نسـخ  مربوط به  رسـید صـاحب  حسـاب را نیز تا قبل  از سررسید مهلت  ارائه  

پیشنهاد قیمت  در سامانه  ستاد به  واحد امور مالی  شهرداری واقع  در ساختمان اداري شهرداری آبیک به آدرس آبیک – بلوار طالقانی –شهرداری آبیک تحویل  نمایند.
6(شهرداری آبیک رد یا قبول هر یک  از پیشنهادات مختار است .

7(شرکت  در مزایده به  منزله  قبول تمام شروط و مقررات می  باشد.
8(سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه  در اسناد مزایده موجود می  باشد.

شهرداری فومن در نظر دارد برابر موافقت نامه شماره 517388 موره 1402/09/27 سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان گیلان جهت اجرای عملیات روکش آسفالت معابر شهر فومن از طریق 
مناقصه کتبی با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( اقدام نماید. 

1( نام دستگاه مناقصه گزار: شهرداری فومن
2( شرح مختصر موضوع مناقصه و میزان سپرده: 

4(تاریخ چاپ آگهی: آگهی نوبت اول 1403/01/26                4(مهلت خرید اسناد: از روز یکشنبه مورخ 1403/01/26 تا روز یکشنبه مورخ 1403/02/02
5(محل خرید اسناد: از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت       6(مهلت بارگذاری اسنادتوسط مناقصه گر: تا ساعت 14:00 روز پنجشنبه مورخ 1403/02/13  از طریق سامانه ستاد

   7( مهلت و محل تحویل پاکت الف : تا ساعت  14:30 روز پنجشنبه مورخ 1403/02/13  دبیرخانه شهرداری 
8(  شرایط اختصاصی خرید اسناد مناقصه:

1-8-داشتن رتبه و ظرفیت مجاز کار و متناسب با ظرفیت مجاز بر اساس برآورد اولیه پروژه از سوی معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی ریاست محترم جمهوری
8-2- داشتن گواهینامه صلاحیت ایمنی کار

  9( مدت اعتبار پیشنهادهای مناقصه: سه ماه از تاریخ بازگشایی پیشنهاد قیمت
10( ساعت ، روز و محل قرائت پیشنهادها: ساعت 10صبح روز یکشنبه مورخ 1403/02/16 شهرداری فومن)طبقه سوم،سالن اجتماعات(.

11( هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه میباشد.12( شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.
13(  بدیهی است شرکت در مناقصه و ارائه پیشنهاد به منزله قبول شرایط شهرداری است.

14( مبلغ تضمین بصورت وجه نقد در قالب فیش واریزی بشماره حساب 1-3016251-11-6413 نزد بانک قرض الحسنه مهر ایران یا بصورت ضمانت نامه بانکی بعنوان سپرده شرکت در 
مناقصه ارائه گردد. 

 
 
 
 

 شركت ملي نفت ايران
 شركت ملي مناطق نفتخيزجنوب

 « سهامي خاص» شركت بهره برداري نفت وگازگچساران 
 

  20/260/444فراخوان ارزيابي كيفي جهت برگزاري مناقصه عمومي يك مرحله اي شماره 
 

انجام خدمات مربوط به مناقصه عمومی  شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران در نظر دارد فراخوان ارزیابی كیفی جهت برگزاري 
به شماره  نفر(30هدايت و نگهداري ماشين آلات ساختماني و خدمات مكانيك و برقكار سبك و سنگين اداره ترابري )

و  . كلیه مراحل برگزاري فراخوان ارزیابی از دریافتات الکترونیکی دولت برگزار نمایدرا از طریق سامانه تدارك (20/260/444)مناقصه
تحویل اسناد استعلام ارزیابی كیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه، از طریق درگاه سامانه تداركات الکترونیکی دولت 

راحل ثبت نام در گران در صورت عدم عضویت قبلی، مانجام خواهد شد. لازم است مناقصه www.setadiran.ir)ستاد( به آدرس 
 انتشار فراخوان در سامانه تاریخ سایت مذكور و دریافت گواهی امضاي الکترونیکی را جهت شركت در مناقصه محقق سازند. تاریخ

باشد. اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاري فرآیند ارزیابی كیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد می  52/10/0011
 قصه گران ارسال خواهد شد.به منا

 
 02/20/0420     مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابي كيفي

 00/20/0420 مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابي كيفي

 يك مرحله اي   -عمومي   نوع مناقصه

 - ميزان اهميت مناقصه

 ندارد اقصه حد پذيرش بالامن

 ندارد مناقصه حد پذيرش پايين

 درصد02 ضريب تاثير

 62  جهت شركت در مناقصه كيفيحداقل امتياز ارزيابي 

  ريال  049ر094ر442ر006 برآورد كارفرما

 بصورت ضمانتنامه بانكي ريال 04ر550ر555ر524 نوع و مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار پيمانكاري

 اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار
 گچساران آدرس شركت بهره برداري نفت و گاز 

 18010950570تلفن : - 8280881809كد پستي :  - 090صندوق پستي :  -ساختمان اداره مركزي
 

 150-00910مركز تماس :  تلفن هاي سامانه ستاد
 82091878و  88979818دفتر ثبت نام : 

 ير از طريق سامانه ستاد مي باشند:مناقصه گران متقاضي ملزم به ارائه مدارك ز
از اداره تعاون، كار و رفاه اجتماعي )اصالت گواهي از سامانه  تعمير و نگهداري( )در رشته  وگواهي تعيين صلاحيت پيمانكاري ( 2حداقل رتبه ) ( رتبه بنديگواهي )معتبر (0

 جامع روابط كار استعلام مي گردد(.
 گواهي )معتبر( صلاحيت ايمني پيمانكاران از اداره تعاون، كار و رفاه اجتماعي (5
)ثبت در  0015ك نسخه تاييد شده از صورت هاي مالي حسابرسي شده توسط سازمان حسابرسي يا اعضاي جامعه حسابداران رسمي مربوط به سال مالي ارائه ي (1

 الزامي مي باشد. سامانه جام( 
 روزنامه رسمي آخرين تغييرات شركت در خصوص تركيب اعضاي هيات مديره (0
 الصاق مستندات مربوط به توان مالي ، سوابق كاري،ارزشيابي سوابق و...تكميل فرم ارزيابي كيفي مناقصه گران و  (2

 
 امور حقوقي و قراردادهاي شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران

 

 

 
 
 
 

 شركت ملي نفت ايران
 شركت ملي مناطق نفتخيزجنوب

 « سهامي خاص» شركت بهره برداري نفت وگازگچساران 
 

  20/260/444فراخوان ارزيابي كيفي جهت برگزاري مناقصه عمومي يك مرحله اي شماره 
 

انجام خدمات مربوط به مناقصه عمومی  شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران در نظر دارد فراخوان ارزیابی كیفی جهت برگزاري 
به شماره  نفر(30هدايت و نگهداري ماشين آلات ساختماني و خدمات مكانيك و برقكار سبك و سنگين اداره ترابري )

و  . كلیه مراحل برگزاري فراخوان ارزیابی از دریافتات الکترونیکی دولت برگزار نمایدرا از طریق سامانه تدارك (20/260/444)مناقصه
تحویل اسناد استعلام ارزیابی كیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه، از طریق درگاه سامانه تداركات الکترونیکی دولت 

راحل ثبت نام در گران در صورت عدم عضویت قبلی، مانجام خواهد شد. لازم است مناقصه www.setadiran.ir)ستاد( به آدرس 
 انتشار فراخوان در سامانه تاریخ سایت مذكور و دریافت گواهی امضاي الکترونیکی را جهت شركت در مناقصه محقق سازند. تاریخ

باشد. اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاري فرآیند ارزیابی كیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد می  52/10/0011
 قصه گران ارسال خواهد شد.به منا

 
 02/20/0420     مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابي كيفي

 00/20/0420 مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابي كيفي
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 - ميزان اهميت مناقصه

 ندارد اقصه حد پذيرش بالامن

 ندارد مناقصه حد پذيرش پايين

 درصد02 ضريب تاثير

 62  جهت شركت در مناقصه كيفيحداقل امتياز ارزيابي 

  ريال  049ر094ر442ر006 برآورد كارفرما

 بصورت ضمانتنامه بانكي ريال 04ر550ر555ر524 نوع و مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار پيمانكاري

 اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار
 گچساران آدرس شركت بهره برداري نفت و گاز 

 18010950570تلفن : - 8280881809كد پستي :  - 090صندوق پستي :  -ساختمان اداره مركزي
 

 150-00910مركز تماس :  تلفن هاي سامانه ستاد
 82091878و  88979818دفتر ثبت نام : 

 ير از طريق سامانه ستاد مي باشند:مناقصه گران متقاضي ملزم به ارائه مدارك ز
از اداره تعاون، كار و رفاه اجتماعي )اصالت گواهي از سامانه  تعمير و نگهداري( )در رشته  وگواهي تعيين صلاحيت پيمانكاري ( 2حداقل رتبه ) ( رتبه بنديگواهي )معتبر (0

 جامع روابط كار استعلام مي گردد(.
 گواهي )معتبر( صلاحيت ايمني پيمانكاران از اداره تعاون، كار و رفاه اجتماعي (5
)ثبت در  0015ك نسخه تاييد شده از صورت هاي مالي حسابرسي شده توسط سازمان حسابرسي يا اعضاي جامعه حسابداران رسمي مربوط به سال مالي ارائه ي (1

 الزامي مي باشد. سامانه جام( 
 روزنامه رسمي آخرين تغييرات شركت در خصوص تركيب اعضاي هيات مديره (0
 الصاق مستندات مربوط به توان مالي ، سوابق كاري،ارزشيابي سوابق و...تكميل فرم ارزيابي كيفي مناقصه گران و  (2

 
 امور حقوقي و قراردادهاي شركت بهره برداري نفت و گاز گچساران
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 بسمه تعالی
                                 (52/70/0073 مورخ 037/73ه آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای )شمار

سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان گیلان  73/90/8097موره  883755موافقت نامه شماره شهرداری فومن در نظر دارد برابر  
 ر فومن از طریق مناقصه کتبی با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیک دولتشهت روکش آسفالت معابر جهت اجرای عملیا

 اقدام نماید.  )ستاد(
 نام دستگاه مناقصه گزار: شهرداری فومن (8
 شرح مختصر موضوع مناقصه و میزان سپرده:  (7

مدت اجرای  میزان سپرده شرکت در مناقصه برآورد اولیه عنوان پروژه
 پروژه

 رشته پایه

روکش آسفالت  ملیاتع
 راه 4 روز 54 ریال 000/000/000 ریال 805/297/580/88 شهر فومنمعابر

  72/98/8097(تاریخ چاپ آگهی: آگهی نوبت اول 7
 97/97/8097شنبه مورخ یکتا روز  72/98/8097نبه مورخ شیک(مهلت خرید اسناد: از روز 0
 ی دولت (محل خرید اسناد: از طریق سامانه تدارکات الکترونیک8
 از طریق سامانه ستاد  87/97/8097شنبه مورخ پنجروز  99:80تا ساعت (مهلت بارگذاری اسنادتوسط مناقصه گر: 2
  دبیرخانه شهرداری  87/97/8097پنجشنبه مورخ روز  80:79تا ساعت  ( مهلت و محل تحویل پاکت الف : 3   

 (  شرایط اختصاصی خرید اسناد مناقصه:5
و ظرفیت مجاز کار و متناسب با ظرفیت مجاز بر اساس برآورد اولیه پروژه از سوی معاونت برنامه ریزی و نظارت داشتن رتبه -8-5

 راهبردی ریاست محترم جمهوری
 داشتن گواهینامه صلاحیت ایمنی کار -5-7

 ( مدت اعتبار پیشنهادهای مناقصه: سه ماه از تاریخ بازگشایی پیشنهاد قیمت0  
شهرداری فومن)طبقه سوم،سالن  82/97/8097صبح روز یکشنبه مورخ 89ساعت ( ساعت ، روز و محل قرائت پیشنهادها: 89

 اجتماعات(.
 .( هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه میباشد88
 یک از پیشنهادها مختار است. شهرداری در رد یا قبول هر (87
 .یط شهرداری استئه پیشنهاد به منزله قبول شرابدیهی است شرکت در مناقصه و ارا  (87

نزد بانک قرض الحسنه مهر  2087-88-7982788-8مبلغ تضمین بصورت وجه نقد در قالب فیش واریزی بشماره حساب  (80
 ایران یا بصورت ضمانت نامه بانکی بعنوان سپرده شرکت در مناقصه ارائه گردد. 

 کاظم قربانی گشتی                                                                                                                                                                                      

 ومنـهردار فـش    
                                               

شماره: 03/730
تاریخ :1403/01/25



سيل در سيستان و بلوچستان

عکس

رویداد

بودجه 300 همت کسری دارد

بازتاب  وحشت 

کی یف و مسکو روی لبه تيغ

  یکشنبه  26 فرودین 1403
 شماره 6739

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به واردات دو میلیارد دلاری بنزین در سال گذشته، از پیش بینی کسری 300 2
همتی بودجه برای سال 1403 خبر داد.

، حاجی بابایی رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به میانگین مصرف بنزین در چهارساله گذشته گفت: ما در 
طول 4 سال به طور متوسط 84 میلیون لیتر بنزین مصرف می کردیم که هم اکنون به 120 میلیون لیتر رسیده است. این 
موضوع باعث شده است که در سال قبل با توجه به عدم تولید این میزان بنزین 2 میلیارد دلار بنزین وارد کنیم. این در حالی 

است که برای سال 1401 حدود 9 میلیارد دلار صادرات بنزین پیشبینی شده بود.

به نوشته تسنیم، وی ادامه داد: در سال 1403، بنزین همان 1500 تومان است و این در حالی است که در سال 98 با همین 
بنزین 1500 تومان به هر عضو کمیته امداد 100 هزار تومان پرداخت می شد، اما امسال با همان بنزین 1500 تومانی به هر 
عضو کمیته امداد حدود 900 هزار تومان پرداخت می کنیم. در سال 98 حدود 20 هزار میلیارد تومان یارانه نان میدادیم و این 

در حالی است که امسال حدود 180 هزار میلیارد تومان یارانه نان )حدود 9 برابر( می دهیم.
حاجی بابایی گفت: از طرفی سال 98 از این محل به مردم حدود 45 هزار تومان یارانه می دادیم در حالیکه امسال حدود 400 

هزار تومان یارانه پرداختی می کنیم که حدود 9 تا 10 برابر است.

چرا داستان پناهيان و پيام امام 
به طيب دروغ است؟

دولت سرمایه داری )Capitalist State( مفهومی 
است که عمدتا در آثار مارکسیستی مطرح شده است. 
مارکسیست ها برخلاف پلورالیست ها، که دولت را داور 
بی طرف می دانستند، دولت را کاملا طرفدار یک گروه 

اجتماعی خاص قلمداد می کردند.
  آن ها در مجموع چنین استدلال کرده اند که نمی توان 
دولت را جدا از ساختار اقتصادی جامعه درك کرد. غالبا از 
این دیدگاه چنین برداشت شده است که دولت فقط ابزار 
سرکوب طبقات است. یعنی دولت از نظام طبقاتی برمی آید 

و بازتاب آن است.
سو،  این  به  بیستم  قرن  دوم  نیمۀ  از  حال  این  با    
و  گرفتند  فاصله  کلاسیک  نظر  این  از  مارکسیست ها 
مباحث دقیق تری دربارۀ ماهیت دولت مطرح کردند. یعنی 

به کلی گویی های مارکس اکتفا نکردند.
  کارل مارکس نظریه ای نظام مند دربارۀ دولت ارائه نکرد. 
او به طور کلی معتقد بود که دولت بخشی از روبنایی است 
که زیربنای اقتصادی، یعنی بنیاد واقعی زندگی اجتماعی، 

آن را تعیین یا مشروط می کند.
  اما در اندیشۀ او، رابطۀ بین زیربنا و روبنا، و در این 
مورد بین دولت و شیوۀ تولید سرمایه داری، دقیقا روشن 
دولت  دربارۀ  نظریه  دو  مارکس  نوشته های  در  نیست. 
اولی در »مانیفست کمونیست«  قابل تشخیص است. 
آمده: »قوۀ اجرایی دولت مدرن، چیزی نیست مگر کمیتۀ 

مدیریت امور مشترك کل بورژوازی.«
  از این منظر، دولت به به طور آشکار به جامعه و به طور 
کامل به طبقۀ مسلط اقتصادی، که در نظام سرمایه داری 
همان طبقۀ بورژوازی است، وابسته است. به همین دلیل 
لنین علنا دولت را »ابزار سرکوبی طبقۀ استثمار شده« 

توصیف می کرد.
  اما نظریۀ دوم مارکس دربارۀ دولت، که پیچیده تر و 
ظریف تر است، چند سال بعد در کتاب »هجدهم برومر 
لوئی بناپارت« آمده است. در این کتاب مارکس نظر داد 
که دولت می تواند از نظام اقتصادی »استقلال نسبی« 
داشته باشد: دولت بناپارتی ارادۀ خود را بر جامعه تحمیل 
و به صورت »مجموعه ای انگل وار و هراس انگیز« عمل 

می کند.
  با این همه تلقی مارکس از دولت به طور کامل منفی نبود. 
او معتقد بود که در دورۀ گذار از سرمایه داری به کمونیسم 
می توان از دولت به صورت »دیکتاتوری انقلابی پرولتاریا« 
استفاده ای سازنده کرد. براندازی سرمایه داری مقارن خواهد 
بود با نابودی دولت بورژوایی و برقراری دولتی جانشین، که 

دولتی پرولتری است.
  مارکس در توصیف دولت »دیکتاتوری« پرولتاریا، نظریۀ 
نخستین دولت را به کار برد و دولت را ابزاری دانست که 
طبقۀ مسلط اقتصادی )اکنون دیگر پرولتاریا( با آن می تواند 
طبقات دیگر را سرکوب و مطیع کند. از این چشم انداز، 

همه دولت ها دیکتاتوری طبقاتی اند.
  گرامشی تاکید می کرد که سلطۀ طبقۀ حاکم در جامعۀ 
سرمایه داری نه فقط با اعمال فشار آشکار بلکه از راه کنترل 
ایدئولوژیک بدست آمده است. به ئظر او، سلطۀ بورژوایی 
به طور عمده از راه هژمونی حفظ شده است: یعنی از راه 
رهبری فکری یا کنترل فرهنگی؛ و دولت در این فرایند 

نقش مهمی بر عهده دارد.
  در دهۀ 1970 رالف میلیباند در کتاب »دولت در جامعۀ 
سرمایه داری« بر این نکته تاکید کرد که بیشتر نخبگان 
دولت برآمده از طبقۀ ممتاز و مالک اند؛ بنابراین جهت گیری 
دولت به سود سرمایه داری، نتیجۀ همپوشانیِ زمینه های 
از یکسو، و  اجتماعیِ کارمندان و دیگر مقامات دولتی 
بانکداران، رهبران و گردانندگان صنایع از سوی دیگر است. 

به سخن دیگر، هر دو گروه نمایندۀ طبقۀ سرمایه دارند.
  نیکوس پولانزاس اما در کتاب »قدرت سیاسی و طبقات 
اجتماعی« این رویکرد جامعه شناختی را کنار گذاشت و 
به جای آن بر میزان محدودیتی تاکید کرد که ساختار 
اقتصادی و قدرت اجتماعی بر خودمختاری دولت اعمال 

می کند.
  مطابق این نظر، دولت کاری نمی تواند بکند جز اینکه 
به اجتماعی که در آن عمل می کند تداوم ببخشد. یعنی 
نقش دولت در نظام سرمایه داری این است که در خدمت 
منافع درازمدت سرمایه داری باشد؛ حتی اگر این اقدامات با 
مقاومت بخش هایی از خود طبقۀ سرمایه داری مواجه شود.

  مثال های چنین اقداماتی، گسترش حقوق دموکراتیک 
بودند  امتیازاتی  دو  هر  که  است،  رفاهی  اصلاحات  و 
برای طبقۀ کارگر که در عین حال این طبقه را به نظام 

سرمایه داری وابسته کردند.
  نئومارکسیست ها به پیروی از پولانزاس می گویند درون 
طبقۀ حاکم )مثلا بین سرمایۀ مالی وسرمایۀ صنعتی( 
تقسیمات مهمی وجود و پیدایش دموکراسی انتخاباتی 
موجب قدرت یابی گروه های بیرون از طبقۀ حاکم شده 

است.
  این سخن به این معناست که دولت سرمایه داری، به 
منزلۀ مجموعه نهادهایی است که گروه ها و صاحبان منافع 
رقیب از راه آن ها برای کسب سلطه یا هژمونی می ستیزند. 
مطابق این نظر، دولت »کارافزاری« در اختیار گروه مسلط 
یا طبقۀ حاکم نیست، بلکه واحدی پویاست که توازن 
قدرت در جامعه را در هر زمانی نشان می دهد؛ و از این راه 

نتیجۀ ستیز هزمونیک موجود را بازمی تاباند.
   در واقع از زمان مارکس تا اواخر قرن بیستم و اوایل 
قرن بیست ویکم، مارکسیست ها به درك واقع بینانه تری از 
»دولت سرمایه داری« رسیدند و دیگر به راحتی نمی توانند 
منکر سرشت دموکراتیک این دولت شوند. بنابراین امروزه 
تمایلات براندازنۀ نئومارکسیست ها در قبال دولت های 
سرمایه داری جهان غرب، به مراتب کمتر از زمانی است 

که مارکس و انگلس علیه این دولت قلم می زدند.

کدام قانون حجاب 
نگاه

یادداشت

 »حمله اسرائیل به کنسولگری ایران، بی پاسخ نخواهد ماند.« این جمله 
مشترکی است که از سوی اغلب مقام های سیاسی و امنیتی ایران، پس از 
حمله اسرائیل به ساختمان کنسولگری ایران در سوریه و شهادت 7 فرمانده 
سپاه پاسداران، مطرح شده است. اما درباره چگونگی این پاسخ انتقامی 

گمانه زنی های متفاوتی وجود دارد.
به گزارش فرارو، اگرچه اغلب تحلیلگران و رسانه های غربی بر قریب 
الوقوع بودن واکنش ایران نسبت به اسرائیل تاکید دارند، اما هنوز تاریخ 
مشخصی برای این حمله معین نشده است. روزنامه اسرائیلی »یدیعوت 
آخرونوت« روز پنجشنبه 23 فرودین، در مقاله ای با اشاره به این موضوع 
نوشت: »انتقام در راه است. چه بسا، فرض بر این است که خیلی زود و 
در همین چند روز آینده باشد.« راز زیمت، محقق ارشد موسسه مطالعات 
امنیت ملی اسرائیل نیز در اظهار نظری گفته است: »برای ایران خیلی 

سخت خواهد بود که تلافی نکند.«
به اعتقاد اغلب کارشناسان و تحلیلگران ارشد، ایران برای انتقام گرفتن از 
اسرائیل چندین گزینه دارد. مهمترین گزینه ها شامل: استفاده از نیرو های 
نیابتی و به ویژه حمله موشکی و پهپادی از لبنان به عمق خاك اسرائیل، 
حمله به سفارتخانه ها یا مراکز مهم و استراتژیک اسرائیل در نقاط مختلف 
جهان و حمله مستقیم از خاك ایران است. ریچارد کمپ، از افسران 
بازنشسته ارتش بریتانیا و تحلیگر مقیم اسرائیل در روزنامه بریتانیایی 
تلگراف نوشت: »اینجا در اسرائیل، جایی که من در حال حاضر اقامت 
دارم، مردم به طور آشکاری نگران هستند، به ویژه با توجه به این احتمال 
که حملات دقیق از لبنان یا ایران می تواند تلفات بسیار بیشتری در مقایسه 

با گذشته وارد کند.«
خبرگزاری بلومبرگ نیز، چهارشنبه 22 فروردین، گزارش داد: »آمریکا و 
متحدانش بر این باورند که جمهوری اسلامی یا گروه های نیابتی آن، به 
زودی حملات موشکی یا پهپادی عمده ای را به اهداف نظامی و دولتی 
اسرائیل انجام خواهند داد. در همین حال، گزارش شده که سه فرزند 

اسماعیل هنیه در حمله هوایی اسرائیل در غزه کشته شده اند.«
شاید به همین دلیل باشد که برخی از کشور ها از جمله فرانسه، لهستان 
و بریتانیا روز جمعه 24 فروردین، به شهروندان خود نسبت به سفر به 
اسرائیل، سرزمین های فلسطینی و در برخی موارد منطقه وسیع تر خاورمیانه 
هشدار داده اند. جواد کریمی قدوسی    عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس ایران نیز روز جمعه در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »بعد 
از تنبیه رژیم صهیونیستی در ساعت آینده این شرور خواهد فهمید که من 
بعد در هر کجای دنیا دست به ترور شخصیت های جبهه مقاومت بزند باز 
با سجیل و خیبرشکن و شهاب ایرانی تنبیه خواهد شد.«؛ پیامی که البته از 
سوی هیچ یک از مقام های ایرانی تایید نشده و به عبارتی دقیق تر، هنوز 

ماهیت، مقیاس و زمان واکنش ایران مشخص نیست.
در خصوص گزینه حمله مستقیم از سوی ایران به خاك اسرائیل، تردید های 

زیادی وجود دارد، چرا که تبعات این نوع حمله نسبت به دیگر انواع حمله 
وبسایت  در  سیاسی،  تحلیلگر  ممدوف،  الدار  بود.  خواهد  بیشتر  بسیار 
ریسپانسیبل استیت کرافت نوشت: »یک جنگ همه جانبه باعث بی ثباتی 
منطقه، تحریک مهاجرت دسته جمعی به اروپا، حملات احتمالی به اهداف 
اروپایی در خاورمیانه و احیای مجدد سازمان های تروریستی مانند داعش 
و القاعده خواهد شد.« برخی بر این باورند که به خاطر همه این دلایل 

ایالات متحده از ایران درخواست کرده برای انتقام گیری دست نگه دارد.
با وجود این که از همان لحظات نخست حمله اسرائیل به کنسولگری 
ایران، بسیاری از مقام های غربی برای حمله ایران آمادگی داشتند، اما پس 
از بیانات مقام معظم رهبری در مراسم عید سعید فطر درباره این موضوع، 
کردند.  نگرانی  ابراز  بیشتری  با شدت  اروپایی  و  آمریکایی  رسانه های 
خبرگزاری رویترز به نقل بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی ایران تیتر زد: 

اسرائیل باید برای حمله به سفارت سوریه تنبیه شود.
خبرگزاری فرانسه بخش هایی از سخنان مقام معظم رهبری را بازتاب داد 
و نوشت: »رهبر ایران بار دیگر تهدید انتقام علیه اسرائیل را مطرح کرد. 
وی از اسرائیل به عنوان »رژیم خبیث« یاد کرده است که باید تنبیه شود 

و تنبیه خواهد شد.«
رویترز نیز با پررنگ تر کردن همین بخش از سخنان رهبری، به قریب الوقع 

بودن انتقام ایران از اسرائیل تاکید کرد.
جمله  از  »سی بی اس«  خبری  شبکه  و  ژورنال  استریت  وال  روزنامه 
رسانه هایی هستند که از احتمال حمله ایران به اسرائیل در تاریخ های 
احتمالی شنبه 25 و یکشنیه 26 فروردین ماه به مواضع اسرائیل خبر داده 
اند. وال استریت ژورنال در این باره نوشته است: »تصمیم رهبر ایران درباره 
حمله نهایی نشده است، اما واکنش اسرائیل به این حمله نگران کننده 
است.« این رونامه به نقل از یک منبع آگاه در تل آویو افزود: »اسرائیل برای 
حمله مستقیم ایران به جنوب یا شمال این کشور که ممکن است طی 24 

تا 48 ساعت آینده رخ دهد، آماده شده است.«
سی بی اس در گزارشی در این خصوص نوشته است: »اسرائیل در حال 
آماده شدن برای بدترین سناریویی است که به اعتقاد مقامات آمریکایی 
ممکن است ظرف چند ساعت آتی رخ دهد. ایران متعهد شده است که 
قتل فرماندهان سپاه توسط اسرائیل در کنسولگری ایران را که در دمشق 
مورد هدف قرار گرفتند، تلافی کند. همچنین دو مقام آمریکایی آگاه به 
سی بی اس گفته اند، که انتظار می رود این حمله ایران با بیش از صد پهپاد 

و ده ها موشکی که مواضع نظامی اسرائیل را هدف بگیرند انجام شود.«
»لارا روزن« خبرنگار نشریه دیپلماتیک روز پنجشنبه در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشت: »آمریکا ارزیابی می کند که واکنش ایران به حمله اول آوریل 
اسرائیل که منجر به کشته شدن هفت مقام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
در تأسیسات دیپلماتیک ایران در دمشق، سوریه شد، احتمالًا در هر زمانی 
از هم اکنون تا هفته آینده رخ می دهد. آمریکا با چندین کشوری که با ایران 

رابطه دارند گفتگو کرده و از آن ها خواسته پیامی مبنی بر خویشتن داری 
به ایران بفرستند و همچنین از اسرائیلی ها خواسته واکنش بیش از حد از 

خود نشان ندهند.«
مقامات  نقل  به  فروردین  جمعه 24  آمریکا  خبری  شبکه های  برخی 
اطلاعاتی این کشور خبر داده اند که ایران تجهیزات نظامی خود از جمله 
یکصد موشک کروز و شمار قابل توجهی پهپاد را برای تدارك حمله 
احتمالی علیه اسرائیل در داخل کشور جا به جا کرده است. یک مقام ارشد 
دولت آمریکا و یک منبع اطلاعاتی نیز به سی ان ان گفتند، ایالات متحده 
احتمال می دهد ایران به طور مستقیم به اهدافی در داخل اسرائیل حمله 
کند و ممکن است نیرو های نیابتی ایران نیز در این حملات مشارکت 
داشته باشند. احتمال دارد ایران علاوه بر داخل اسرائیل، به اهدافی در نقاط 

مختلف منطقه نیز حمله کند.
شبکه ای بی سی نیوز، به نقل از مقام های آمریکایی که نامشان را فاش 
نکرد نوشت که ایران 100 موشک کروز را برای حمله احتمالی به اسرائیل 
آماده کرده است. یک مقام اسرائیلی نیز در گفتگو با اکسیوس گفت: »ژنرال 
اریک کوریلا، فرمانده ستاد فرماندهی مرکزی آمریکا، سنتکام، سفر خود در 
اسرائیل را برای یک روز دیگر تمدید کرد. تا شاید بتواند نقشی در کنترل 

شرایط ایفا کند.«
واکنش مقام های آمریکایی و غربی به این نوع اخبار به دو دسته اصلی 
تقسیم شده که شامل دعوت به خویشتنداری ایران و حمایت از اسرائیل در 
صورت لزوم است. آمریکا اعلام کرده که در صورت حمله مستقیم ایران به 
اسرائیل، قاطعانه از اسرائیل دفاع خواهد کرد. امانوئل مکرون، رئیس جمهور 
فرانسه در گفتگو با امیر اوهانا، رئیس پارلمان اسرائیل )کنست(، به ایران 
پیغام داد که به اسرائیل حمله نکند. آنالنا بربوك و دیوید کامرون وزرای 
خارجه آلمان و بریتانیا نیز، با پیامی به وزیر امور خارجه ایران، درخواست 

خویشتنداری در قبال اسرائیل را مطرح کرده اند.
جو بایدن در پاسخ به این پرسش که پیام او به ایران در بحبوحه تشدید 
گمانه زنی ها درباره حمله قریب الوقوع جمهوری اسلامی علیه اسرائیل 
چیست؟، گفت: »این کار را نکنید!« متیو میلر سخنگوی وزارت امور خارجه 
آمریکا نیز گفت »ما با متحدان و شرکای اروپایی در چند روز گذشته تعامل 
داشته ایم و از آن ها نیز خواسته ایم که پیام روشنی به ایران بدهند که تشدید 

تنش به نفع ایران نیست، به نفع منطقه نیست و به نفع جهان نیست.«
یکی از آخرین تلاش های آمریکا برای کنترل شرایط را می توان تماس 
تلفنی آنتونی بلینکن، وزیر خارجه آمریکا، با وانگ یی، بالاترین مقام 
سیاست خارجی چین دانست. بر اساس گزارش رسانه های آمریکایی، 
بلینکن از چین خواسته است که با استفاده از نفوذ خود، تهران را از اقدام 
نظامی علیه اسرائیل منصرف کند. سخنگوی وزارت خارجه چین وعده 
داده که کشورش با اجرای »نقشی سازنده« به »آرام کردن اوضاع« در 

خاورمیانه کمک کند.

هرگونه موشک و یا سقوط هواپیما که به سازه حفاظتی راکتورهای نیروگاه 
زاپوریژیا آسیب وارد کند و همچنین قطع برقی که برای خنگ نگه داشتن 
راکتورها لازم است می تواند باعث بروز فاجعه ای هسته ای در نیروگاه 
زاپوریژیا شود که عواقب آن می تواند دامن هر دوکشور اوکراین و روسیه 

را بگیرد.
به گزارش خبرآنلاین مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا هشدار داد که 
حملات به نیروگاه هسته ای زاپوریژیا می تواند منجر به فاجعه هسته ای 
شود. این دیپلمات ارشد اتحادیه اروپا سه شنبه در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشت: »حمله بی پروای هواپیماهای بدون سرنشین به نیروگاه اتمی 
زاپوریژیا خطر حادثه هسته ای خطرناك را افزایش می دهد. چنین حملاتی 

باید متوقف شود. روسیه باید از نیروگاه اتمی زاپوریژیا خارج شود«.
این اظهارات جوزپ بورل، در حالی مطرح شد که روز یکشنبه چندین پهپاد 
مملو از بمب به بخش هایی از این مجتمع از جمله رستوران و محوطه بار 
حمله کردند. مقام های این نیروگاه روز یکشنبه اعلام کردند که در طی 
حمله  پهپادها یکی از شش راکتور هسته ای در این نیروگاه مورد هدف 
قرار گرفته است. به گفته آنها هیچ خسارت یا تلفات جدی در این نیروگاه 
وجود نداشت و سطح تشعشعات در نیروگاه پس از حملات طبیعی بود. با 
این حال، آژانس انرژی اتمی روسیه گفته است که سه نفر در این حمله 

زخمی شده اند.
گفتنی است پس از این واقعه، مدیر آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز حمله 
هواپیمای بدون سرنشین به یکی از شش رآکتور هسته ای در نیروگاه 
هسته ای زاپوریژیا را محکوم کرد و گفت که چنین حملاتی به طور قابل 

توجهی خطر یک حادثه هسته ای بزرگ را افزایش می دهد.
رافائل گروسی در حساب توییتری خود با محکوم کردن این حمله منتسب 
به اوکراین تاکید کرد که دست کم 3 حمله مستقیم به راکتور اصلی این 

نیروگاه رخ داده که اتفاقی غیرقابل پذیرش است.
موضع روسیه و اوکراین

نیروگاه زاپوریژیا بزرگترین تاسیسات هسته ای اروپا با شش راکتور، که 
پس از تهاجم به اوکراین در فوریه 2022 توسط نیروهای روسیه تصرف 
شد، مدت هاست موضوع اتهامات متقابل روسیه و اوکراین به یکدیگر 

بوده است.
هم اوکراین و هم روسیه مرتبا یکدیگر را به حمله به نیروگاه زاپورژیا متهم 
کرده اند. اوکراین هشدار داده است که روسیه در حال طراحی یک حادثه 
در نیروگاه زاپوریژیا است. در همین حال مسکو گفته است که امکان 

خرابکاری از جانب اوکراین در این نیروگاه وجود دارد.
در مورد حادثه روز یکشنبه هم روسیه و اوکراین هر کدام دیگری را به 
ارسال پهپادهای کامیکازه به نیروگاه هسته ای زاپوریژیا متهم کرده اند. 
روس ها ضمن مقصر اعلام کردن اوکراین گفتند: »تلاش های نیروهای 
مسلح اوکراین برای حمله به نیروگاه هسته ای زاپوریژیا ادامه دارد«. اوکراین 
هم گفته است که مسکو در حال انتشار اطلاعات جعلی مبنی بر شلیک 

پهپادهای کی یف به این نیروگاه است. ستوان آندری کووالنکو، رئیس 
مرکز مقابله با اطلاعات نادرست اوکراین، گفت: »روسیه با هواپیماهای 
بدون سرنشین به این تاسیسات حمله می کند و وانمود می کند که اوکراین 
تهدیدی برای نیروگاه و ایمنی هسته ای آن است«. در حالی که دو طرف 
انگشت اتهام به سمت یکدیگر گرفته اند آژانس بین المللی انرژی اتمی 
هیچ طرفی را در این خصوص به عنوان مقصر معرفی نکرده است. آژانس 
بین المللی انرژی اتمی بارها نسبت به حمله به این نیروگاه هسته ای که 
بزرگترین نیروگاه اتمی اروپا است هشدار داده و تاکید کرده چنین اقداماتی 

می تواند به وقوع یک فاجعه هسته ای منجر شود.
نیروگاه ژاپوریژیا متعلق به روسیه یا اوکراین؟

نیروگاه اتمی زاپوریژیا که در کنار رودخانه دنیپرو واقع شده است و تنها 
500 کیلومتر از محل بدترین حادثه هسته ای جهان یعنی فاجعه سال 
1986 چورنوبیل فاصله دارد، بزرگترین مجموعه هسته ای در نوع خود 
در اروپا و در میان 10 نیروگاه بزرگ هسته ای جهان است. این تاسیسات 
از زمانی که نیروهای روسی آن را در مارس 2022 تصرف کردند، تحت 
کنترل روسیه بوده است. از زمان اشغال این نیروگاه، مسکو ادعای مالکیت 
این نیروگاه را دارد اما کی یف معتقد است که این نیروگاه در قلمرو قانونی 

اوکراین قرار دارد. موضعی که تقریباً تمام جهان از آن حمایت می کنند.
آژانس بین المللی انرژی اتمی فارغ از این جنگ قدرت، ایجاد یک »منطقه 
حفاظتی« را برای زاپوریژیا پیشنهاد کرده است که در آن هر دو کشور 
اوکراین و روسیه موافقت کنند از شلیک به نیروگاه خودداری کنند و سلاح 

های سنگین خود را از این منطقه حفاظتی خارج کنند.

چقدر خطر جدی است؟
سازه های حفاظتی راکتورهای هسته ای مانند راکتور زاپوریژیا از بتن مسلح 
با روکش فولادی ساخته شده اند که برای مقاومت در برابر ضربه سقوط 
یک هواپیمای کوچک طراحی شده اند، بنابراین حملات جزئی خطری را 
متوجه این سازه ها نمی کند اما حملات جدی تر می تواند خطرفاجعه 

آفرین باشد.
یک مطالعه در سال 1989 توسط وزارت انرژی ایالات متحده نشان داد 
که مدل سازه حفاظتی مورد استفاده در زاپوریژیا در برابر اثرات سقوط 
هواپیما آسیب پذیر است و اگر یک جت جنگنده به سمت پایین به داخل 
گنبد سقوط  کند، جایی که سازه نازك تر است، می تواند به آن نفوذ کند و 

باعث افتادن تکه های بتن و قطعات موتور هواپیما به داخل راکتور شود.
ضربه به خطوط برق خارجی که برای خنک کردن سوخت هسته ای در 
راکتورها ضروری هستند، هم خطر دیگری است. خنک کردن سوخت 
حتی در راکتورهای در حالت خاموشی سرد برای جلوگیری از ذوب هسته 
ای ضروری است. از زمان شروع جنگ اوکراین، نیروگاه هشت بار برق 
خارجی خود را از دست داده است، آخرین بار در دسامبر سال گذشته بود که 
مسئولان این نیروگاه را مجبور کرد برای تامین برق به دیزل ژنراتورهای 
اضطراری تکیه کنند. بنابر این هرگونه موشک و یا سقوط هواپیما که به 
سازه حفاظتی راکتورهای نیروگاه زاپوریژیا آسیب وارد کند و همچنین قطع 
برقی که برای خنگ نگه داشتن راکتورها لازم است می تواند باعث بروز 
فاجعه ای هسته ای در نیروگاه زاپوریژیا شود که عواقب آن می تواند دامن 

هر دوکشور اوکراین و روسیه را بگیرد.

هرچند نیروی انتظامی از عزم راسخ خود برای اجرای قانون حجاب صحبت 
کرده، اما هرگز مشخص نکرده وقتی هنوز قانون حجاب وعفاف، مورد تایید 
شورای نگهبان قرار نگرفته، نیروی انتظامی قرار است کدامین قانون مرتبط 

با حجاب را اجرایی کند.
 آیا منظور مسوولان نیروی انتظامی از قانون حجاب، همان بخشنامه خیلی 
محرمانه ای است که وزارت کشور خطاب به برخی وزارتخانه ها، دستگاه ها، 
ارگان ها و نهاد ها عملیاتی کرده بود یا اینکه پای مصوبه دیگری در میان 

است که افکار عمومی و رسانه ها از آن بی خبر هستند؟
پیش از این لایحه حجاب و عفاف مصوب قوه قضاییه در 9 ماده راهی 
دولت شده بود، دولت 6 ماده بر آن می افزاید و در 15 ماده راهی بهارستان 
می کند تا با نظر نهایی نمایندگان موضوع برای تایید نهایی راهی شورای 
نگهبان شود. مجلس یازدهم، اما بدون توجه به تبعات تصمیماتش، 71 ماده 
بر لایحه قوه قضاییه افزود و یک لایحه عریض و طویل را با بندها، مواد، 

ردیف ها و تبصره های غیر متعارف راهی شورای نگهبان کرد.
گنجاندن مواردی، چون برداشت مستقیم از حساب شهروندان به عنوان 
از  اموال سلبریتی ها و هنرمندان و موارد دیگر، بخشی  جریمه، مصادره 
مهم ترین مواردی بود که در این لایحه قرار داده شده بود. لایحه حجاب 
و عفاف بعد از کش و قوس های فراوان، 22 مردادماه با موافقت نمایندگان 
ذیل اصل 85 قرار گرفت و برای بررسی جزییات به کمیسیون قضایی و 
حقوقی مجلس به عنوان کمیسیون ویژه ارسال شد. اتفاقی که برای افکار 
عمومی یادآور بررسی محرمانه طرح صیانت بود که با مخالفت شدید افکار 

عمومی و کارشناسان روبه رو شده بود.
کارشناسان معتقد بودند از آنجا که نمایندگان حاضر به تن دادن به تبعات 
تصمیمات خود نیستند، با اصل هشتاد و پنجی شدن موضوع قصد دارند هم 
موضوع بررسی لایحه را دنبال کنند و هم از تبعات شفاف سازی موضوع در 

افکار عمومی جلوگیری کنند.
با گذشت بیش از 1 سال از چکش کاری ها، اما هنوز نشانه ای از تصویب 
این قانون و تایید آن مشاهده نشده است. در آخرین دست اظهارات در این 
خصوص اژه ای رییس عدلیه در دیدار با مدیران رسانه اعلام کرده بود: »در 
اوایل فروردین سال گذشته، جلسه ای را با حضور مسوولان ذی ربط در حوزه 
عفاف و حجاب تدارك دیدم؛ پیش از آن جلسه، با صرف وقت معتنابهی، 
به همراه یکی از همکاران، کلیه قوانین مرتبط با عفاف و حجاب را احصاء 
کردم؛ سپس در جلسه مزبور، خطاب به مسوولان ذی ربط از دستگاه های 
مختلف، با رویکردی تبیینی، تاکید کردم که با اهتمام نسبت به اجرایی 
کردن همین قوانین موجود، می توان مشکلات حوزه عفاف و حجاب را تا 
حد موثری برطرف کرد؛ پس از آن، این موارد قانونی احصاء شده را به وزیر 

کشور و سایر دستگاه های مسوول در این حوزه ابلاغ کردم.«
با گذشت بیش از 1 سال از چکش کاری ها، اما هنوز نشانه ای از تصویب 
این قانون و تایید آن مشاهده نشده است. در آخرین دست اظهارات در این 
خصوص اژه ای رییس عدلیه در دیدار با مدیران رسانه اعلام کرده بود: »در 
اوایل فروردین سال گذشته، جلسه ای را با حضور مسوولان ذی ربط در حوزه 
عفاف و حجاب تدارك دیدم؛ پیش از آن جلسه، با صرف وقت معتنابهی، 
به همراه یکی از همکاران، کلیه قوانین مرتبط با عفاف و حجاب را احصاء 
کردم؛ سپس در جلسه مزبور، خطاب به مسوولان ذی ربط از دستگاه های 
مختلف، با رویکردی تبیینی، تاکید کردم که با اهتمام نسبت به اجرایی 
کردن همین قوانین موجود، می توان مشکلات حوزه عفاف و حجاب را تا 
حد موثری برطرف کرد؛ پس از آن، این موارد قانونی احصاء شده را به وزیر 

کشور و سایر دستگاه های مسوول در این حوزه ابلاغ کردم.«
برخی معتقدند، اظهارات مسوولان نیروی انتظامی مرتبط با این اظهارات 
رییس عدلیه است. در واقع دستگاه قضایی همان 9 ماده مورد نظر خود در 
لایحه ابتدایی را احصا کرده و آن ها را برای اجرا به وزارت کشور ابلاغ کرده 
است. وزارت کشور هم پس از بررسی های اجرایی آیین نامه آن را تهیه و 

برای اجرا به نیروی انتظامی ابلاغ کرده است.
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اکران آنلاین »منشی مخصوص من« تا پایان فروردین تمدید شد
 فیلم سینمایی »منشی مخصوص من« تا پایان فروردین به اکران آنلاین خود در فیلیمو ادامه می دهد.

به گزارش ایرنا، فیلم سینمایی منشی مخصوص من که پیشتر در فیلیمو رونمایی شده بود، تا پایان فروردین به اکران آنلاین خود در این پلتفرم ادامه می دهد.
این فیلم کمدی به تهیه کنندگی، نویسندگی و کارگردانی صالح دلدم از بیست وسوم اسفندماه، اکران آنلاین نوروزی خود را در فیلیمو آغاز کرد که با توجه به استقبال صورت گرفته، اکران آنلاین آن تا پایان فروردین تمدید شد.

منشی مخصوص من از آثار توقیفی دولت قبل در سینما بود که توسط مدیران سینمایی دولت کنونی رفع توقیف شد و پس از گذشت ده سال از تولید، سرانجام به اکران آنلاین رسید.
حسام نواب صفوی، مرحوم سیروس گرجستانی، الیزابت امینی، سپیده ذاکری، مجید شهریاری، ساناز سماواتی، شهرام تیموریان، اردشیر کاظمی، با معرفی؛ هاوار قاسمی، علیرضا کوکبی، امیرحسین داوودی، از جمله بازیگران این فیلم هستند.

 یکشنبه  26 فروردین  1403صالح دلدم پیش از منشی مخصوص من فیلم هایی چون مرثیه ای برای لاله زار، بازگشت، امضا، بی دل، کباب غاز، نارمک و مستند آکادمی کیمیایی را ساخته بود.
 شماره 6739     

حوزه نفوذ زبان فارسی در حال کوچك شدن است

لایـحه ای که همـچنان نـقل رسانـه هـاست

اگر ما بتوانیم فرهنگ ایرانی را به اقتصاد تبدیل کنیم و نظریه ایرانشهری 
را به اقتصاد تعمیم بدهیم قطعا مبادلات اقتصادی ما با دنیا بهتر خواهد شد.

بسیار پیش می آید که حوزه ی تمدنی ایران و زبان فارسی را محدود به 
کشورهای فارسی زبان می کنند. این اشتباه حتی بین مسئولان فرهنگی 
کشور نیز گاها اتفاق می افتد. در حالیکه حوزه ی ایرانشهری تا کشورهای 

عربی امروز و مرزهای اروپا هم کشیده شده است.
به گزارش انصاف نیوز، جواد رنجبر درخشیلر، شاهنامه پژوه و دانش آموخته ی 
علوم سیاسی، نیز در گفت وگویش با انصاف نیو بر این اشتباه تاکید می کند 

و از خطر کوچک شدن گستره ی جغرافیایی می گوید.
حوزه ی تمدنی ایران محدود به کشورهای فارسی زبان نیست

 علی دارابی، قائم مقام وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
پیشنهادی تحت عنوان »تشکیل اتحادیه ی کشورهای فارسی زبان« را داده 
است و در این مورد به کشورهای فارسی زبان و عراق اشاره کرده است. آیا 
زبان فارسی و حوزه ی تمدنی آن محدود به ایران، تاجیکستان، افغانستان 
عنوان  به  را  فارسی  زبان  ما  اینکه  است؟در  زبان  فارسی  کشورهای  و 
صورتبندی تفکر ایرانشهری می پذیریم شکی نیست بنابراین کشورهای 
فارسی زبان ایران، تاجیکستان و افغانستان جزو حوزه ی ایرانشهر هستند. 
اما نکته ای که شما به آن اشاره کردید نیز به جاست. ما نباید به صورت و 
ظاهر امر قضاوت کنیم.کشور ارمنستان، جمهوری باکو، گرجستان، ترکیه 
تا خود استانبول و نه فقط شرق ترکیه، عراق چه در شمال که معروف به 
اقلیم کردستان است و چه جنوب آن که عراق عرب نامیده شده کشورهای 
حاشیه ی خلیج فارس، پاکستان، هندوستان و… همه و همه جزو حوزه ی 
تمدنی ایران هستند.دلیل هم این است که مولفه های ایرانی و ایرانشهری 
کاملا در این کشورها هویداست. یعنی اگر کسی به پاکستان، هندوستان، 
باکو یا ارمنستان برود نشانه های فرهنگی ایرانشهری را خواهد دید. یکی 
از این نشانه ها نوروز است. نوروز پیوندی  بین همه ی کشورهای این حوزه 
است.مثال دیگر در مورد وَرارود است. در این منطقه غیر از تاجیکستان 
کشورهای دیگر هم متاثر از فرهنگ ایرانشهری هستند. ورارود جایی ست 
که روس ها آن را آسیای مرکزی می نامند و ما هم به غلط آن را آسیای 

مرکزی می گوییم در حالیکه نام درستش ورارود است.
اگر می خواهیم حوزه ی تمدنی ایرانی را بشناسیم، اتحادیه ای تشکیل دهیم 
یا هر کار دیگری انجام دهیم باید تمام حوزه ی »وسیع« ایرانشهر را در نظر 
داشته باشیم. اینجا یک نکته ی بسیار مهم وجود دارد که خصوصا مسئولان 
دولتی باید آن را در نظر بگیرند و آن هم این است که زبان فارسی در 
سایه ی بی توجهی های ما گستره اش در حال کوچک شدن است و این امر 
خطرناکی ست. قفقاز را از ما جدا کردند و زبان روسی در آن جا جایگزین 
شد. در ورارود هم چنین شد. حاشیه ی خلیج فارس عربی جای فارسی را 
گرفت. در ترکیه ترکی جای فارسی را گرفت. در عراق هم همین طور 

شد. در افغانستان هم امروز طالبان تلاش دارد زبان فارسی را حذف کند.
مبنای اتحاد کشورها در حوزه ی ایرانشهر مولفه های فرهنگی ست

بنابراین اگر مبنای دیدگاه و تعریف ما زبان باشد زبان در حال از دست رفتن 
است. پس باید به بیش از زبان و یا بهتر بگویم به چیزی عمیق تر از زبان 

بیندیشیم. مبنای ما باید مولفه های فرهنگی باشد که امری تاریخی ست.
این  دور  بسیار  گذشته های  در  می تواند  کند  تاریخی  تحلیل  کسی  اگر 
وجود  نوروز  مثل  مشخصی  نمودهای  کند.  پیدا  را  مشترك  ریشه های 
دارد. باید به این ها توجه شود تا ما بتوانیم در سایه ی توجه به این امور و 

مولفه های فرهنگی زبان را هم حفظ کنیم.
زبان فارسی امروز یک امر ژئوپولتیک و ژئواستراتژیک است و صرفا یک 
ادامه پیدا کند زبان  امر فرهنگی ساده نیست. متاسفانه اگر همین روند 
فارسی بسیار محدودتر خواهد شد و بخش مهمی از گویشورانش را از دست 

خواهد داد.زبان فارسی یک مسئله ی ژئوپولتیک است
 این اشتباه محدود کردن حوزه ی تمدنی زبان فارسی به صرف زبان فارسی 
در داخل هم می تواند مصداق داشته باشد. مثلا آذری زبان ها یا عرب ها یا 
کردها را می تواند جدا تصویر کند.دقیقا. این محدود کردن زبان فارسی در 
داخل هم گاهی به سهو و گاهی به عمد شنیده می شود. اخیرا نقشه ای 
را  آن  عمد  به  عده ای  دارم  یقین  و  دیده ام  فارسی  زبان  نقشه ی  نام  به 
منتشر کرده بودند.در این نقشه استان آذربایجان شرقی و غربی و بخشی از 
زنجان و اردبیل را از حوزه ی زبان فارسی خارج کرده بودند. این تلاش ها 

به واقع در حال رخ دادن است. زبان فارسی را می خواهند حذف کنند یا 
دقیق تر گستره اش را کوچک کنند.بهانه هایی هم مثل زبان مادری برای 
این تلاش ها وجود دارد. در حالیکه مثلا در مورد ترکی آذربایجان اصلا 
مهد زبان فارسی ست. شما اگر بخواهید ده نفر از استادان بزرگ فارسی را 
نام ببرید حتما نیمی از این تعداد از تبریز و آذربایجان شرقی یا غربی ست.

زبان فارسی زبان ملی بوده و هست. چیزی نیست که در دوره ی جدید 
آمده یا تحمیلی بوده باشد. نیاکان ما در اسنادی که امروز در هر خانواده ای 

ممکن هنوز موجود باشد به زبان فارسی نوشته اند.
شما می بینید مثلا زمینی در همین روستاهای آذربایجان شرقی معامله 
می دهد  نشان  این  نوشته اند.  را  نامه اش  مبایعه  فارسی  زبان  به  کرده اند 
زبان فارسی زبان ملی بوده است. بچه هایی که مکتب می رفتند با گلستان 
گستره ی  کردن  محدود  برای  تلاش ها  می کردند.امروز  شروع  سعدی 
جغرافیایی زبان فارسی به داخل هم کشیده شده. عرض کردم زبان فارسی 
یک بحث ژئوپولتیک پیچیده است که اگر از خارج مرزها جلوی آن را 

نگیریم در داخل هم با مشکل مواجه خواهیم شد.
برای ایستادن مقابل قدرت های بزرگ هویت می خواهیم / زبان فارسی 
اصل هویت ماست کشور ازبکستان هم جزو حوزه ی تمدنی زبان فارسی 
محسوب می شود؟ بین کشورهای مثال شما نبود.بله. همه ی این کشورها 
درِشان زبان فارسی به عنوان یک امر فرهنگی، سیاسی، فلسفی و کتابی 
وجود داشته است. در ازبکستان هم شهرهایی که سابقه ی تاریخی ایرانی 
امارات هم  در کشور  من  دیده می شود.تجربه ی شخصی  امر  این  دارند 
چنین بوده. در این کشور همه ی آن هایی که سنشان بالای 45 یا 50 سال 
بود زبان فارسی را به خوبی می دانستند. اما آن ها که جوان تر بودند زبان 
فارسی را نمی دانستند.زبان فارسی به مرور حوزه ی نفوذ خود را از دست 
داده است و این امر بدتر هم می شود. این فقط یک زبان نیست که بگوییم 
از بین می رود و زبان دیگری جایگزینش می شود. تبعات سیاسی، امنیتی و 
اقتصادی خواهد داشت. امری ست که هویت ما را از ما خواهد گرفت. یعنی 

آنچه برای ایستادن در مقابل قدرت های بزرگ به آن نیاز داریم.
تفکر ایرانشهری نسبتی با استعمار ندارد

نکته ای را اضاف کنم آن هم این است که وقتی از تفکر ایرانی یا ایرانشهری 
حرف می زنیم عده ای تصور می کنند ما می خواهیم کشورهای دیگر را که 
بیاوریم. مثلا  ایران  زیر سیطره ی  امروز کشورهای مستقلی هم هستند 
وقتی در باکو می گوییم فرهنگ ایرانشهری می گویند این ها می خواهند 

جمهوری باکو را به مستعمره ی ایران تبدیل کنند. اصلا اینطور نیست.
ایرانشهر یک گستره ی جغرافیایی بزرگ بوده و ایران هم بخشی از آن. 
نه.  ما و درجه دو هستند.  به  وابسته  بگوییم آن ها  ما  نیست که  اینطور 
هستیم  ایرانی  ما  که  همانقدر  هستیم.  جغرافیا  این  از  جزئی  ما  همه ی 
آن ها هم ایرانی هستند.این اشتباه را باید تصحیح کنیم. وقتی می گوییم 
ایرانشهری به معنی یک مفهوم استکباری یا به قول چپ ها امپریالیستی 
نیست. این فقط یک امر فرهنگی ست. همه ی ما به یک اندازه در آن نقش 
داشته ایم. اگر می خواهیم حوزه ی تمدنی ایران را تشکیل دهیم همه ی ما 
نقش یکسان خواهیم داشت.البته خب در بعضی مناطق زبان ضعیف شده 
یا از بین رفته است. نیاز است که در این مناطق تلاش مضاعفی صورت 
ایرانشهری  بگیرد. ولی به هر حال سهم همه ی ما مشترك است.تفکر 
فاشیستی و ضد توسعه نیست / می تواند هویت اقتصادی بسازد میان بعضی 
فعالان اقتصادی نقل قولی هست که می گویند این تفکر ایرانشهری به 
ضرر گردش اقتصادی آزاد و توسعه است. استدلال این افراد چیست؟ و 
چرا؟بله. عده ای چنین تحلیل دارند چون فکر می کنند تفکر ایرانشهری 
فاشیستی و ضد توسعه است. یا باعث جنگ می شود. از این قسم حرف های 
نادرست بسیار گفته شده. دلیل اصلی اش این است که این افراد اصلا تفکر 

ایرانشهری و نظریه آن را نمی شناسند.

عضو کمیسیون بررسی لایحه عفاف و حجاب می گوید: فردی که 
قانون حجاب تخطی کرده از خدماتی که در کشور می گیرد، محروم 

می شود که یکی از آنها سفر خارجی است.
 به گزارش »تابناك« به نقل از خبرآنلاین، لایحه عفاف و حجاب 
همچنان بین مجلس و شورای نگهبان در رفت و آمد است و ایرادات 
مهدی  است.  نشده  مرتفع  همچنان  مجلس  پرحاشیه  مصوبه  به 
باقری، عضو کمیسیون ویژه بررسی لایحه عفاف و حجاب در گپ 
و گفتی که با خبرآنلاین داشت آخرین جزئیات بررسی ایرادات این 

لایحه را روایت کرده است.
از جریمه های  افکارعمومی  نگرانی  درباره  به سوالی  پاسخ  در  او 
نقدی لحاظ شده در این قانون، می گوید؛»جریمه نقدی موجود در 
لایحه عفاف و حجاب اصلًا نباید تبدیل به یک دغدغه شود زیرا...«

های  محرومیت  برخی  به  حجاب،  و  عفاف  لایحه  مدافع  این 
اجتماعی در لایحه مذکور نیز اشاره می کند و می گوید؛»فردی 
که به قانون احترام نمی گذارد، قانون را قبول ندارد و به نوعی در 
مقابل آن گردن کشی می کند، در آینده نمی تواند مجری قانون باشد 
و از خدماتی که در کشور می گیرد، محروم می شود که یکی از آنها 

سفر خارجی است.«
کمیسیون  عضو  باقری،  مهدی  با  خبرآنلاین  گفتگوی  ادامه  در 

بررسی لایحه عفاف و حجاب را می خوانید:
*آقای باقری! برخی نمایندگان گفته بودند که کار لایحه عفاف 
و حجاب روز یکشنبه به پایان می رسد، اما آنگونه که اعلام شده 
از  آخرین خبرها  است،  باقی  اشکالات  و  نشده  رفع  ایرادات هنوز 
تغییرات در لایحه و چکش کاری بر روی لایحه را بیان می کنید؟

به دلیل اینکه همه جامعه مخاطب لایحه عفاف و حجاب هستند 
و وسعت شمولیت این قانون گسترده است، طبیعتاً شورای نگهبان 
آنها  زیرا  می کند  توجه  قانون  این  به  بیشتری  ظرافت  و  دقت  با 
و  اجراتر  قابل  دقیق تر،  خوب تر،  قانونی  که  هستند  این  دنبال  به 

نتیجه بخش تری تصویب شود.
قانون  این  اجرای  فرآیند  در  که  ابهاماتی  جزئی ترین  به  بنابراین 
امکان دارد پیش بیاید، توجه می کنند و ما از این دقت بسیار بالای 
شورای نگهبان تشکر می کنیم و با علاقه مندی فراوان این ابهامات 
و اشکالات را می شنویم و برای رفع آنها جلسات کارشناسی برقرار 
کرده و بحث های کارشناسانه انجام می دهیم، از این رو امیدواریم 
طی هفته بعد از انجام آخرین اصلاحات برای رفع ایرادها و ابهام ها، 

لایحه عفاف و حجاب را به شورای نگهبان ارسال کنیم.
ایرادات شورای نگهبان به لایحه عفاف و حجاب به جا است

*یعنی هفته آینده لایحه عفاف و حجاب به شورای نگهبان ارسال 
می شود؟

بله، با توجه به جلساتی که در کمیسیون بررسی لایحه عفاف و 
حجاب داشتیم، فکر می کنم هفته آینده این قانون با اصلاحات انجام 
شده، دوباره به شورای نگهبان بفرستیم. البته اشکالات و ابهاماتی 
هم که شورای نگهبان به لایحه عفاف و حجاب وارد کرده بود، به 
جا بود زیرا وقتی قرار است این قانون در همه جای کشور اجرا شود، 
نباید برای مجریان و مخاطبان قانون هیچ ابهامی وجود داشته باشد.

بنابراین اگر در کلمه به کلمه متن مصوب لایحه عفاف و حجاب 
ابهامی وجود دارد باید پاسخ داده شود و به جای اینکه ابتدا قانون 
ابلاغ شود و بعد از آن استفساریه و حل ابهام و اشکالات اتفاق بیفتد، 
بهتر است از همین ابتدا محکم کاری شده و این قانون با دقت کامل 

به تصویب برسد.
و حجاب  به لایحه عفاف  نگهبان  ابهامات شورای  و  *اشکالات 

مربوط به چه مواردی است؟
شورای نگهبان نسبت به موضوعات متعدد واقع در لایحه عفاف و 
حجاب ایراد و ابهام وارد کرده است، البته ایرادات خیلی زیاد نیست 
ابهام  اما صرفاً شامل یک موضوع نیست. در موضوعات مختلف 
به خصوص  کلمه  این  از  مراد  شده  گفته  مثال  برای  دارد،  وجود 
چیست؟ چراکه گاهی اوقات یک کلمه می تواند مصادیق متعددی 

داشته باشد.
ایرادات شورای نگهبان مربوط به فرآیند اجرای این قانون است

نکته دیگر این است که در مورد برخی از فرآیندهای اجرایی این 
قانون برای اعضای شورای نگهبان سوال هایی به وجود آمده بود. 
امکان دارد قانونی را تصویب کنیم اما در فرآیند اجرا به عنوان مثال 
برای فلان مرحله، چه تدبیری در نظر گرفته شده است؟ و یا اینکه 
اگر در فرآیند اجرا به فلان مسئله یا مشکل یا ایراد برخورد کنیم، 

قانون چگونه اجرا می شود.
در مجموع موضوعاتی که شورای نگهبان نسبت به آنها ایراد گرفته 
ناظر به فضا و فرآیند اجرای آن است. در مجموع ابهاماتی در مورد 

لایحه عفاف و حجاب از طرف شورای نگهبان مطرح شده که لزوماً 
در متن خود قانون نیست بلکه امکان دارد در فرآیندهای اجرایی 
ابهاماتی توسط شورای نگهبان مطرح شود بر این اساس که قانون 
باید شفاف باشد و نیاز به تفسیر نداشته باشد، لذا این اشکالات و 

ابهامات درست است و ما هم به آن پاسخ می دهیم.
می کنند،  تولید  بی عفتی  گسترش  به  منجر  اجناس  که  افرادی  با 

برخورد می شود
*یکی از موارد مطرح در لایحه عفاف و حجاب که از قضا افکار 
عمومی را درگیر خودش کرده، بحث جریمه های نقدی است که 
در لایحه مذکور پیش بینی شده است. بحث جریمه های نقدی تا 
چه اندازه جدی است؟ آیا ایرادات شورای نگهبان شامل جریمه ها 

هم شده است؟
سوال پیش آمدن در مورد جریمه های مندرج در لایحه عفاف و 
قانون هنوز  این  اینکه  به دلیل  اما  امر طبیعی است  حجاب، یک 
نهایی نشده، امکان دارد هر نوع اظهارنظری منجر به ایجاد سوال یا 
ابهام شود. موردی که ما در لایحه عفاف وحجاب دنبال آن هستیم، 

رویکرد ملاطفت و همراهی با مردم است.
در مورد برخورد با بی حجابی مراحل به این ترتیب است که ابتدا 
مرحله تذکر است، بعد از مرحله تذکر مرحله جریمه لحاظ می شود، 
منتهی جریمه نه باید آنقدر کم باشد که بی اثر باشد و بازدارندگی 

نداشته باشد نه آنقدر زیاد باشد که غیرمنطقی تلقی شود.
انگاری برای افرادی است که تعمدا بدپوشش و بی حجاب  جرم 

هستند
منتهی نکته اینجاست مسیری که ما در جرم انگاری و تخلف انگاری 
در لایحه عفاف و حجاب داریم، مربوط به عموم مردم است یا آن 
قشری از افراد که عامدانه و عالمانه سعی در بر هم زدن آرامش 
می کنیم،  تعریف  را  جرمی  وقتی  دارند؟  جامعه  معنوی  و  روانی 
منظورمان مجرم است و منظور از مجرم هم آن فردی نیست که 
به صورت اتفاقی یا غیرعامدانه مرتکب جرم شده بلکه منظور آن 
فردی است که جری است و تعمداً فرهنگ بد و غلط بی حجابی، 
برهنگی و بدپوششی را ترویج می دهد و این موارد اصلًا در مورد 

عموم مردم مصداق ندارد.
جریمه نقدی نباید تبدیل به دغدغه مردم شود

بنابراین اگر در مواردی در لایحه عفاف و حجاب حرف از جریمه 
نقدی سنگین یا زیاد است، مصادیق بسیار کمی برای این قبیل 
که  هستند  افرادی  مذکور  قانون  مخاطب  و  دارد  وجود  جریمه ها 
قانون برای آنها ارزش و احترامی ندارد و تعداد آنها هم در جامعه 
انگشت شمار است بنابراین جریمه نقدی موجود در لایحه عفاف و 

حجاب اصلًا نباید تبدیل به یک دغدغه شود.
مردم بدانند که رویکرد قانون مذکور از ابتدا برخورد توأم با لطافت 
یا  اقلام  مالی شان  منافع  خاطر  به  که  افرادی  منتهی  است.  بوده 
اجناسی را وارد یا تولید می کنند که نتیجه آنها هم ترویج بی عفتی 
در جامعه است، طبیعتاً باید برخورد کرد. حالا با اصولی مدنظر، در 
برخورد با بی حجابی باید به سوی حبس و مجازات های بازدارنده 

رفت و یا از روش های دیگر استفاده کرد؟
تاکید ما در کمیسیون بررسی لایحه عفاف و حجاب بر این اساس 
از آن روش ها  استفاده شود که یکی  از روش های دیگر  بوده که 
جریمه های نقدی است منتهی این تلقی ایجاد شده که ما در نظر 
داریم مانند جرایم رانندگی، تعداد زیادی از افراد را جریمه کنیم، که 

این واقعیت ندارد.
چه کسانی مشمول حبس می شوند؟

چه  نقدی  جریمه های  از  غیر  به  وحجاب  عفاف  لایحه  در   *
تعمداً  شما  روایت  به  بنا  که  کسانی  برای  دیگری  مجازات های 

بی حجابی می کنند، در نظر گرفته شده است؟
وقتی که فرد جریمه می شود به این معنی است که این مد نظر 
ما نیست که برای وی پرونده قضایی شکل بگیرد. بنابراین برای 
افرادی که متوجه تذکرات نیستند، به قانون احترام نمی گذارند و 
نمی خواهند حریم قانون را حفظ کنند، مرحله بعدی مراحل قضایی 
پرونده قضایی شکل می گیرد،  فرد  برای  ترتیب که  این  به  است 

که پرونده قضایی متناسب با نظر و رأی قاضی و نوع جرم پیش 
خواهد رفت.

البته قاضی در این مورد اختیاراتی دارد به این ترتیب که طبق قانون 
قاضی می تواند برای فرد جریمه نقدی در نظر بگیرد، ضمن اینکه 

فرد خاطی حبس هم بکشد.
نکته دیگر این است که در مجازات های در نظر گرفته شده برای 
محرومیت های  بحث های  حجاب  و  عفاف  لایحه  در  خاطی  فرد 

اجتماعی مهم تر است.
محروم  خارجی  سفر  از  نکند،  رعایت  را  حجاب  قانون  که  فردی 

می شود
*محرومیت از چه چیزی...

به  و  ندارد  قبول  را  قانون  نمی گذارد،  احترام  قانون  به  که  فردی 
نوعی در مقابل آن گردن کشی می کند، در آینده نمی تواند مجری 
قانون باشد. در حقیقت وقتی این شخص می خواهد در کشور فعالیت 
اجتماعی داشته باشد، تخطی از قانون به عنوان سوءپیشینه فرد تلقی 
خواهد شد، علاوه بر این فردی که قانون حجاب تخطی کرده از 
خدماتی که در کشور می گیرد، محروم می شود که یکی از آنها سفر 

خارجی است.
فردی که مکرر به سفر خارجی می رود تا تجارت کند و یا اینکه در 
زمینه قاچاق اقلام غیرقانونی فعالیت می کند، با وی برخورد خواهیم 
کرد به این ترتیب که نتواند به راحتی گذرنامه بگیرد یا از آن استفاده 

کند.
طبق لایحه عفاف و حجاب امکان دارد کارمند خاطی از خدمت 

منفصل شود
دولتی  کارمندان  از طرف  قانون حجاب  رعایت  *در صورت عدم 

احتمال انفصال از خدمت آنها وجود دارد؟
امکان دارد کارمندان دولتی که قانون حجاب را رعایت نمی کنند، 
از خدمت منفصل شوند اما نه اینکه لزوماً منجر به انفصال آنها از 
خدمت شود. قطعاً به عنوان تخلفات اداری قابل بررسی خواهد شد 
اما محرومیت از گرفتن مسئولیت ها، ارتقا یا حتی انفصال موقت یا 
دائم از خدمت می تواند از جمله آرایی باشد که توسط قاضی برای 

فرد صادر شود.
شورای نگهبان ورودی به موضوع جریمه های بی حجابی نداشته 

است
حجاب  و  عفاف  لایحه  در  جریمه ها  بحث  با  نگهبان  *شورای 

موافقت کرده و در مورد آنها ابهاماتی نداشته است؟
که  مواردی  است.  تخصصی  رفتار  یک  نگهبان  شورای  رفتار 
یا  با قانون اساسی  با شرع مقدس اسلام یا مخالفت  در مخالفت 
قرار  مدنظر  دارد  امکان  باشد،  نظام  با سیاست های کلی  مخالفت 
بگیرد. البته شورای نگهبان ورود کارشناسی ندارد. به عبارت دیگر 
شورای نگهبان در مورد اینکه جریمه زیاد باشد، کم باشد، اصلًا باشد 

یا نباشد، قانون اینگونه باشد یا نباشد، ورود نداشته است.
و  ابهام ها  به  مربوط  بحث های  به  صرفاً  نگهبان  شورای  بلکه 
اشکال هایی که مطرح است ورود می کند و ما هم مکلف هستیم 
که به آن موارد رسیدگی کنیم. بنابراین جریمه موضوعیت نداشته 
است. امکان دارد در مورد زمان، میزان و شرایط گرفتن جریمه ابهام 

وجود داشته باشد.
در نتیجه درباره متن قانون ابهامی وجود ندارد بلکه شورای نگهبان 
در مورد نحوه اجرای این قانون با ابهاماتی مواجه است که آنها باید 
الان شفاف شود که این قانون در اجرا، متوقف یا لوث نشود. لذا 
همه ابهاماتی که شورای نگهبان مطرح می کند، در راستای تحکیم 

این قانون است.
*آیا نمایندگانی از شورای نگهبان در جلسات بررسی لایحه عفاف 
و حجاب حضور دارند؟شورای نگهبان اعم از کارشناسان، اعضا و در 
مجموع خود شورا ارتباط بسیار خوبی با مجلس دارند و همکاری ها 
مستمر است. بنابراین در جاهایی که لازم است کارشناسان شورای 
با  را  ابهامات  تشریف می آورند،  باشند حتماً  نگهبان حضور داشته 
دقت مطرح کرده و توضیح می دهند که به فرآیند نهایی شدن این 

قانون به نحو مطلوب و احسن کمک می کند.
قالیباف برای لایحه عفاف و حجاب به شورای نگهبان رفت؟

*آیا نمایندگان مجلس هم در فرآیند بررسی لایحه عفاف و حجاب 
یا هنگام فرستادن لایحه به شورای نگهبان می روند؟

و  قضاییه  قوه  دولت،  با  نماینده ها  ارتباط  تقنینی،  فرآیندهای  در 
همه جاهایی که آن قانون می تواند با کمک آنها پیش برود، نیاز 
به رفت وآمد است. گاهاً مجری نیروی انتظامی، وزارت آموزش و 
پرورش، وزارت اقتصاد و یا نهادهای دیگر هستند که نمی شود بدون 

نظر آنها قانون وضع کرد.

 علی رهبری آهنگساز و رهبر بین المللی ارکستر با دعوت مجدد کشور چین با 2 
ارکستر سمفونیک جدید در این کشور به روی صحنه خواهد رفت.

به گزارش ایرنا، علی رهبری آهنگساز و رهبر بین المللی ارکستر با دعوت مجدد 
کشور چین با 2 ارکستر سمفونیک جدید در شهرهای کینگ دائو و گویانگ، با 

آثاری از آهنگسازان روس به روی صحنه خواهد رفت.
با دعوت این دو ارکستر از علی رهبری، تعداد ارکسترهای دعوت کرده از وی  

به عدد هشت می رسد.
کینگ  شهر  در   1403 سال  اردیبهشت  اول  رهبری،  علی  کنسرت  نخستین 
 Qingdao Symphony« دائو، همراه با ارکستر سمفونیک کینگ دائو
orchestra« و دومین کنسرت هفتم اردیبهشت همراه با ارکستر سمفونیک 

گویانگ »Guiyang Symphony orchestra« خواهد بود.
این ارکسترها نیز مانند بیش از 20 ارکستر سمفونیک دیگر کشور چین، هر کدام 
از رهبران مشهور و  با رهبران چینی،  حدود 85 عضو دارند و ضمن همکاری 

پرتجربه جهان نیز برای ارتقای سطح کیفی ارکسترشان دعوت کردند
علی رهبری، که اکنون در کنار والری گرگیف رهبر مشهور روسی، سمت رهبری 
به  تاکنون  برعهده دارد،  را  پترزبورك  اپُرای مارینسکی در سنت  دایم میهمان 
ارکستر  پکن،  فیلارمونیک  ارکستر  چین؛  کشور  دیگر  سمفونیک  ارکستر   6
فیلارمونیک هانگژو، ارکستر سمفونیک شنزن، ارکسترهای سمفونیک جوانان 

شماره یک و دو پکن و ارکستر فیلارمونیک ووهان نیز دعوت شده است.
در   1327 متولد  ارکستر  بین المللی  رهبر  و  آهنگساز  موسیقیدان،  رهبری  علی 
ارکسترهایی  در  را  میهمان  دایم  رهبر  نیز سمت  این  از  پیش  او  است.  تهران 
همچون فیلارمونیک رادیو تلویزیون بلژیک، فیلارمونیک چک و فیلارمونیک 

بلگراد برعهده داشته است.

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي و 
اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي

 برابر راي شماره 140260318020014926  مورخ 1402/12/13    هیات  اول 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي 
مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک کلاچاي تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي   
خانم فرشته  طاهریان فرزند ابراهیم     به   شماره   شناسنامه 4592    صادره   از    
باختران        به شماره ملي  3251455109    در ششدانگ  یک قطعه زمین  مشتمل 
بر  خانه به  مساحت  239/50 مترمربع  به پلاك  3596  فرعي  از 142      اصلي  
واقع در  قریه    نوده      بخش 29 گیلان   خریداری  شده  از مورد نسق   مالک  
رسمی  آقای   محمد سلیمان  نژاد نوده ) نسق   زارعی  شماره 19133  مورخ  

51/2/5  دفترخانه  66 کلاچای  ( محرز گردیده است . 
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي میشود در 
صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را 
به مراجع قضایي تقدیم نمایند. بدیهي است در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/1/26   
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/2/10    

نرجس خلیلي نیاي لیمودهي - رئیس  اداره ثبت اسناد و املاك کلاچاي- از طرف  
علي علائي  جوردهي   م- الف 67   

***
آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های 

فاقد سند رسمی برابر ماده 3 وماده 13 ائین نامه قانون تعیین تکلیف
 برابر رای شماره  140260312001013214  هیئت    موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر درواحد ثبتی تصرفات 
مالکانه بلامعارض کلاسه 1402114412480001503 تقاضای   آقای  رمضان  علی  
روشنی  یساقی     به شماره  شناسنامه 13  و کدملی 2122331933    صادره از 
گرگان  فرزند موسی   در ششدانگ  یک قطعه زمین  مزروعی  بمساحت  9314/60    
مترمربع  از پلاك  شماره  191  – اصلی  واقع  در  اراضی  نودیجه    بخش  دو حوزه  
ثبت گرگان  طبق  رای صادره  حکایت  از انتقال  از مالک رسمی   به متقاضی   دارد .

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شود ازاین 
رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت  متقاضی  اعتراض داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه ازتاریخ تسلیم اعتراض به مرجع 

ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نمایند
تاریخ انتشاراول:1/26/ 1403 تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/2/10 

شناسه آگهي :  1693567
مهدی شاه مهری  -سرپرست  اداره اسناد  و املاك منطقه  یک گرگان از طرف  

غلامرضا  قاسمی

برگ سبز خودرو پیکان  تیپ 1600i مدل 1383 
به شماره موتور  11283132288 
به شما ره شا سی 83487909

 به شما ره پلاك 56 ایران  831  ی  25
 مفقود واز درجه اعتبار ساقط است

همکاری هنرمند ایرانی با 2 ارکستر 
سمفونيك چين

کتابادبی

خوب و بد مصلی برای نمایشگاه کتاب
مصلای تهران که در این سال ها میزبان نمایشگاه بین المللی کتاب تهران بوده همواره با نقد 
و نظرهای زیادی مواجه بوده است.به گزارش ایسنا، محل برگزاری نمایشگاه کتاب بعد از 35 
دوره همچنان یکی از چالش های این رویداد است؛ هرساله چندماه مانده به برگزاری این رویداد 
بر خانه به دوش بودن آن تأکید می شود و مسئولان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و شهرداری 

قول هایی گاه بدون پشتوانه می دهند و در نهایت باز ماجرا فروکش می کند تا سال دیگر.
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران تا سال 1385 در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران 
برگزار  شد و 19 دوره از برپایی خود را میهمان این مکان بود. در سال 1386 به مصلای امام 
خمینی )ره( منتقل شد و 9 دوره در این محل برپا شد. اما پس از این نقل مکان نیز همواره 
انتقادهایی به برگزاری نمایشگاه در این محل وجود داشت؛ از نبود زیرساخت  های نمایشگاهی 
تا مشکلات ترافیکی. در بیست و نهمین دوره برگزاری، نمایشگاه کتاب به شهر آفتاب کوچ کرد 
و دوسالی آنجا مستقر بود. همزمان با سی و یکمین دوره برگزاری، نمایشگاه کتاب باز به مصلی 
بازگشت و امسال نیز مانند چهار دوره اخیر برگزاری )در سال های 97، 98، 1401 و 1402( 
مصلی میزبان نمایشگاه کتاب تهران خواهد بود. این در حالی است که این محل برای برگزاری 
نمایشگاه ایجاد نشده و بنابراین زیرساخت های لازم برای برپایی غرفه ها را نداشته و هزینه های 
زیادی برای برپایی سازه های موقت در نظر گرفته می شود و جانمایی ناشران در بخش های 
مختلف که گاه همچنان درحال تکمیل هستند مورد انتقاد است. اما به گفته مسئولان فرهنگی 
در میان گزینه های موجود مصلی میزبان بهتری برای نمایشگاه است. همچنین مخاطبان و 

ناشران دسترسی بیشتر و راحت تری به این مکان دارند.
پرسش درباره خوب و بد مصلی به عنوان مکان برگزاری نمایشگاه کتاب را با تعدادی از ناشران 

در میان گذاشته ایم که در ادامه می خوانید:
 هرجایی برای کاری ساخته شده است

کاظم عابدینی مطلق، مدیر نشر آفرینه درباره »خوب و بد مصلی به عنوان مکان برگزاری 
نمایشگاه« با بیان اینکه همیشه طرفدار برگزاری نمایشگاه در شهر آفتاب بوده است، می گوید:  
مصلی در مرکز شهر واقع شده و رفت وآمد به آنجا راحت است. از طرفی فضای مصلی معنوی 
است و سالن هایش نیز کشش برگزاری نمایشگاه را دارد؛ ولی هر جایی برای کاری ساخته شده 

است؛ یکی از اموری که در مصلی مسئله سازتر است وضع پوشش بانوان است. 
به گفته او، برگزاری نمایشگاه در مصلی از نظر استانداردهای بین المللی یک طنز است، »شهر 
آفتاب« به استانداردهای بین المللی نمایشگاه نزدیک تر بوده و خیلی از مزایا را دارد که مصلی 

با آن قابل مقایسه نیست.
عابدینی با تأکید بر اینکه ناشران شهرستانی بیشتر موافق برگزاری نمایشگاه در شهر آفتاب 
هستند، ادامه می دهد: باتوجه به اینکه رفت وآمد تهرانی ها به مصلی راحت تر است آن ها بیشتر 
موافق برگزاری نمایشگاه کتاب در مصلی هستند و از طرف دیگر خطوط انتقال بازدیدکنندگان 
به شهر آفتاب کافی نیست. شاید فقط به همین دلیل  مجبور شده اند تا مصلی را برای نمایشگاه 
در نظر بگیرند وگرنه از جهت جایگاه نمایشگاهی باتوجه به تقسیم بندی سالن ها و وضعیت 
نمایشگاهی در شهر آفتاب، مردم در آنجا راحت تر هستند. از طرف دیگر شهر آفتاب شیک تر 
بوده و  حالت توریستی تر داشته و تنوع و فضاسازی نمایشگاهی دارد هرچند دسترسی به آن برای 
برخی از تهرانی ها کمی سخت است؛ اما مزایایش بر آن ارجح  بوده؛ زیرا فضا و امکانات بهتری 
دارد.این ناشر در ادامه بیان می کند: در شهر آفتاب برای ناشر مهم نیست اولِ سالن باشد یا آخرِ 
سالن زیرا این تقدم وتأخر در جانمایی در فروش کتاب تأثیری ندارد در صورتی که در مصلا این 
اضطراب و اعصاب خردی بین ناشران وجود دارد و تأثیر تقدم وتأخر در فروش محسوس است و 
گاه فروش نصف می شود. مسئولان برگزاری نمایشگاه نیز این کار را نمی کنند که ناشران بزرگ 
را که مخاطب و فروش خود را دارند در انتها و ناشران کوچک را که جمعیت گذری برایشان مهم 

است در ابتدا بگذارند؛ بنابراین این اضطراب و اعصاب خردی برای ناشران همیشه جاری است.
او با اشاره به سفرهای خود به نمایشگاه های خارجی بویژه نمایشگاه کتاب فرانکفورت گفت: 
خیلی از مسائل رفاهی نمایشگاه کتاب فرانکفورت را می توان در مصلی نیز اجرا کرد؛ مثلًا بحث 
بوفه غذا و نوشیدنی. مسئله این است که باید به مسائل انسانی در کشورمان بها داده شود، چرا 
کسی که مثلًا پنج ساعت در نمایشگاه راه  رفته باید یک مسیر طولانی برود تا غذایی بخورد؟ 
در نمایشگاه فرانکفورت در فاصله های  صد یا صدوپنجاه متری یک بوفه گذاشته اند و مردم در 
مسیر نمایشگاه خرید و استراحت می کنند و نیازی نیست به محوطه ای مانند جمعه بازار در فضای 
بیرونی بروند و تغذیه شوند. مدلی که در نمایشگاه کتاب تهران است، بی کلاس ترین شکل اداره 
بوفه هاست.عابدینی اضافه می کند: اصلًا دلیلی وجود ندارد بوفه ها در حیاط باشد و شبستان صرفاً 
مخصوص کتاب باشد. اگر محیط را درست جانمایی کنند و بوفه بگذارند و صندلی باشد، مردم 
می توانند استراحت کنند و چیزی بخورند. نمی گویم حیاط را تعطیل کنند؛ اما فضای نمایشگاهی 
باید با امکانات انسانی باشد نه اینکه 10 نفر در گوشه ای که رفت وآمد و گردوخاك هست روی 

زمین بنشینند و غذایشان را بخورند. این مضحکه بوده و در تراز یک کشور پیشرفته نیست.
  او یادآور می شود: نشست های علمی را به طبقه دیگری برده اند و اطلاع رسانی درباره آن ها 
کم است درحالی که در نمایشگاه فرانکفورت، در خود فضای نمایشگاهی کتاب مکان هایی برای 

این موضوع درنظر گرفته اند. 
زیرساخت نمایشگاهی ندارد اما بهترین گزینه است

حسین جاوید، مدیر نشر سده نیز در این باره به ایسنا می گوید: در بین گزینه هایی که برای 
برگزاری نمایشگاه کتاب وجود دارد، مصلی بهترین گزینه است؛ محل دائمی نمایشگاه ها حالت 
استانداردی داشت و سال هایی که میزبان نمایشگاه کتاب بود، شرایط به گونه ای بود که خانواده ها 
به عنوان تفریح هم در آنجا حضور پیدا می کردند. آنجا شرایط بهتر و استانداردتر بود، کما 
اینکه همچنان برخی از نمایشگاه های پرمخاطب در آنجا برگزار می شود. اگر بخواهیم به لحاظ 
استاندارد، محلی را در نظر بگیریم طبیتعا شرایط  محل دائمی نمایشگاه ها بهتر بود، سالن ها مجزا 

بود، مردم راحت تر تردد می کردند و ناشران نیز راحت تر بودند.
 او با تأکید بر این که مهم ترین و تنها امتیاز بزرگ مصلی، دسترسی عموم مردم به آنجاست، گفت: 
در سال هایی که نمایشگاه کتاب در شهر آفتاب برگزار می شد، هم ناشران برای  انتقال وسایل 
و عناوین جدید به غرفه هایش مشکل داشتند و هم دسترسی عموم مردم سخت بود. مصلا در 
وسط شهر تهران واقع شده و با توجه به افزایش هزینه های حمل ونقل، برگزاری نمایشگاه در 
مصلی هزینه های لجستیکی ناشران را کاهش می دهد و از طرف دیگر وجود ایستگاه های مترو 
دسترسی مردم را آسان تر و ارزان تر می کند. به نظر برای مدیریت ترافیک نیز مسئولان شهری 
و نیروی انتظامی ترجیحشان مصلی است تا گره ترافیکی ایجاد نشود و مشکلات مضاعفی 
به وجود نیاید. جاوید سپس خاطرنشان می کند: نقطه ضعف بزرگی که مصلی دارد، این است که 
زیرساخت هایش متناسب با برگزاری نمایشگاه  کتاب نیست و طبیعتا مشکلاتی برای ناشران، 
بازدیدکنندگان و خود مسئولان نمایشگاه به وجود می آورد؛ مثلا اتاق هایی که کارهای اجرایی 
نمایشگاه در آنجا انجام شود یا محلی برای استقرار مسئولان نمایشگاه وجود ندارد و با سازه های 
موقت، محلی ایجاد می شود که این موضوع ممکن است زیبنده نمایشگاهی در این ابعاد نباشد 
که مسئله به ماهیت مصلی برمی گردد؛ مصلی برای کاربردهای فرهنگی و مذهبی دیگری 

پیش بینی شده و چندان با کار اقتصادی و فروش کتاب هماهنگی ندارد.
او سپس درباره افزایش امکاناتی مانند پارکینگ مصلی با توجه به مشکلاتی که سال گذشته در 
روزهای شلوغ نمایشگاه، ایجاد می شد، می گوید: بخش عمده ای از توان اجرایی ناشران منوط 
به دسترسی آسان به نمایشگاه است؛ اینکه کتاب هایی که تمام می شود یا عنوان های جدید را از 
چاپخانه بیاورند. البته سال گذشته نیز مسئولان پارکینگ  را در اختیارشان گذاشته بودند اما گاه 
فاصله پارکینگ هایی که در نظر گرفته  شده با محیط شبستان زیاد است و ممکن است 10 دقیقه 
تا یک ربع پیاده روی نیاز داشته باشد. به نظرم به رغم تلاش ها و زحمت هایی که کشیده می شود 
اگر بتوانند مانند سال های گذشته توان و تجهیزات بیشتری چون ماشین های برقی از درهای 
مختلف مصلی پیش بینی کنند بهتر است زیرا همه بازدیدکنندگان و مراجعان مصلی شرایط 
یکسانی ندارند و نمی توانند پیاده روی طولانی داشته باشند به خصوص اینکه به نوعی در فصل 
گرم سال هستیم و در ساعت هایی پیاده روی سخت می شود.اگر بتوانند این ماشین ها را پیش بینی 
کنند که مردم روان تر حرکت کنند، عالی می شود. افزایش پارکینگ ها هم به نفع ناشران است و 

هم بازدیدکنندگان. گاه دوستان جای پارك پیدا نمی کنند و مجبور می شوند برگردند.
 او با بیان اینکه پیش بینی اش استقبال بیشتر از نمایشگاه است، می گوید: استقبال بیشتر لزوما 
به معنای فروش بهتر نیست بلکه افراد بیشتری به نمایشگاه می روند و طبیعتا باید پیش بینی لازم 
انجام شود. تلاش دوستان در سال گذشته برای وضعیت رفت و آمد در شبستان و تهویه  هوا 
قابل قبول بود اما مشکل عمده  این است تلاش می شود در یک بازه کوتاه فضا برای نمایشگاه 
آماده شود اما بعضا در روز اول نمایشگاه هنوز دستگاه کارتخوان ناشران وصل نشده، یا ناشران در 
حال غرفه آرایی هستند. اگر مسئولان به این نکته توجه کنند و ترتیبی بدهند کل کارهای اجرایی 
و کارهای آماده سازی نمایشگاه توسط مسئولین و خود ناشران پیش از آغاز نمایشگاه کتاب تمام 
شود، نمایشگاه حالت خود را پیدا می کند. برخی مخاطبان می دانند بعضا تا روز سوم، قوام اصلی 
نمایشگاه شکل نگرفته و ناشران در حال برخی از کارهای اجرایی هستند، غرفه ای برق ندارد، 
غرفه ای اینترنت ندارد، جای ناشری قطعی نشده و می خواهد جابه جا شود و ...؛ در نتیجه بازدید 
خود را به روزهای بعد موکول می کنند، اگر امسال این روال زودتر و با سرعت بیشتری انجام شود 

و همه چیز برای پذیرایی مخاطبان از روز اول آماده باشد، بهتر خواهد شد.
 این ناشر درباره جانمایی ناشران کتاب کودك و نوجوان که همه ساله محل بحث است، نیز اظهار 
می کند: از سال های دور بخش عمده نمایشگاه، درست یا غلط بخش ناشران عمومی در نظر 
گرفته می شود و ناشران دیگر مانند ناشران خارجی یا ناشران کودك معمولا در جاهایی دورتر از 
شبستان اصلی که مکان ناشران عمومی  است، جانمایی می شوند. همانطور که گفته شد مصلی 
زیرساخت های نمایشگاه را ندارد، طبیعی است در برخی سالن های کودك گرد و خاکی باشد که 
مناسب کودکان نیست و یا پله های نامناسبی داشته باشد بنابراین یا ترتیبی اندیشیده شود که 
ناشران کودك در بخش بزرگسال ادغام  شوند و یا نمایشگاه کتاب کودك یا کتاب دانشگاهی 
در فصل دیگری برگزار شود؛ مثلا نمایشگاه ناشران دانشگاهی در شهریور و مهر که بازگشایی 

دانشگاه و آغاز سال تحصیلی است و دانشجویان به کتاب دانشگاهی نیاز دارند برگزار شود.
او می افزاید: نمی دانم چه اصراری است که همه ناشران در یک بازه زمانی مشخص و در 
یک مکان واحد حاضر شوند؟ جالب این است که در بازه برگزاری نمایشگاه کتاب بسیاری 
از دانش آموزان درگیر امتحان و کارهای پایان سال تحصیلی هستند پس می توانند در فصل 
تابستان فضایی را درنظر بگیرند و نمایشگاهی با تنوع بیشتر و شرایط بهتر برگزار کنند. اینکه 
همه ناشران کنار هم بوده و نمایشگاه در بازه مشخصی برگزار شود، خب ممکن است برخی 

سالن ها نبوده و ناشران رضایت صددرصدی نداشته باشند.



 

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گیلان گفت: استان گیلان 100 باب جایگاه توزیع سی.ان.جی)سوخت پاك( دارد که از این تعداد چهار جایگاه به دلایل فنی و غیر فنی، غیر فعال بوده و 96 باب معادل 96 درصد آنها فعال است.مجتبی شکوری 20 فروردین ماه در 
گفت وگو با خبرنگاران، اظهار کرد: از مجموع جایگاه های 100 گانه سی.ان.جی استان گیلان، سه باب اعم از شهرداری رشت)گیل1(، شهرداری کوچصفهان و شهرداری صومعه سرا)2( به دلایل فنی و جایگاه گل آور انزلی به دلایل غیر فنی، غیر فعال بوده و مابقی جایگاه ها فعال 
و در مدار سوخت رسانی است.وی افزود: از این تعداد جایگاه که دارای 480 نازل سوخت رسانی هستند، 451 نازل معادل 94 درصد فعال و در مدار بهره برداری است.مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی استان گیلان خاطرنشان کرد: جایگاه های سی.ان.جی استان 38 
باب دومنظوره اند که علاوه بر سی.ان.جی، توزیع کننده سوخت مایع اعم از بنزین و نفت گاز نیز می باشند و 62 باب تک منظوره است.شکوری خاطرنشان کرد: در حال حاضر روزانه یک میلیون مترمکعب گاز سی. ان. جی در گیلان مصرف می شود که تقریبا معادل همین مقدار، 
در مصرف بنزین نیز صرفه جویی خواهد شد.وی یادآور شد: از آغاز اجرای طرح دوگانه سوز کردن رایگان خودروهای عمومی تاکسی و وانت بارها)خردادماه 1399( تاکنون 10 هزار و 741 دستگاه خودرو تبدیل شده که از این تعداد 936 دستگاه خودرو مربوط به سال گذشته است.
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خبر

گیلان  دادگستری  کل  رئیس 
صلح  دادگاه های  اینکه  بیان  با 
اندازی  راه  استان  در  زودی  به 
افتتاح  در  باید  گفت:  می شوند، 
موجود  ظرفیت  از  دادگاه ها  این 
استفاده و نواقص دادگاه های عام 
برطرف  صلح  دادگاه های  در  را 

کنیم.
حجت الاسلام و المسلمین اسماعیل صادقی نیارکی  در نخستین گردهمایی 
شورای مدیران دادگستری گیلان، استفاده از فرصت های ماه مبارك رمضان 
را فرصت مغتنمی برای انسان دانست و اظهار کرد: باید از تمام لحظات این 

مهمانی معنوی در مسیر تقرب به درگاه الهی بهره گرفت.
وی با تقدیر از اقدامات رؤسای دادگستری ها و دادستان های استان در سال 
و  اهداف  اجرای  راستای  در  مضاعف  همت  و  توان  با  باید  افزود:  گذشته، 

سیاست های قوه قضائیه تلاش کنیم.
راه اندازی دادگاه های صلح در گیلان

رئیس کل دادگستری گیلان با بیان اینکه دادگاه های صلح به زودی در استان 
راه اندازی می شوند، گفت: باید در افتتاح این دادگاه ها از ظرفیت موجود استفاده و 

نواقص دادگاه های عام را در دادگاه های صلح برطرف کنیم.
حجت الاسلام والمسلمین صادقی نیارکی با اشاره به شعار سال، »جهش تولید 
با مشارکت مردم« بر اهمیت تولید و سرمایه گذاری در استان تاکید و خاطرنشان 
کرد: موانع امر تولید در استان باید شناسایی شده و اقدامات لازم در راستای رفع 

آن صورت گیرد.
وی افزود: رؤسای دادگستری ها و دادستان ها باید بر پرونده های مهم و خاص 

اشراف داشته و شخصا پرونده های مهم را نظارت و پیگیری کنند.
رئیس کل دادگستری گیلان با تاکید بر صیانت از حقوق عامه، تصریح کرد: 
رسیدگی سریع به پرونده های تخلفات انتخاباتی نیز باید در دستور کار مسئولان 

قضایی استان قرار گیرد.

فرمانده انتظامی گیلان از کشف بیش از 54 
هزار مورد اقلام خوراکی و لوازم بهداشتی 
و 782  میلیارد   91 ارزش  به  شده  احتکار 
میلیون ریال داخل یک انبار در شهرستان 

رشت خبر داد.
پلیس  خبری  پایگاه  از  ایرنا  گزارش  به 
روز دوشنبه  گیلان، سردار عزیزالله ملکی 

اظهار کرد: مبارزه با احتکار و قاچاق کالا از اولویت های اصلی مجموعه انتظامی است و 
پلیس با قاطعیت با هرگونه قانون شکنی و اخلال در بازار برخورد می کند.

وی در ادامه با بیان اینکه ماموران پلیس امنیت اقتصادی با انجام تحقیقات نامحسوس 
از احتکار مقدار زیادی مواد غذایی و لوازم بهداشتی داخل انبار یکی از شرکت ها در 
شهرستان رشت مطلع شده و به آدرس این مکان اعزام شدند، افزود: پلیس در بازرسی 
از این مکان 54 هزار و 725 عدد انواع نوشیدنی و محصولات بهداشتی شامل دستمال 

کاغذی، دستمال مرطوب و مایع شوینده احتکار شده کشف کردند.
فرمانده انتظامی گیلان، ارزش تقریبی این کشفیات را طبق نظر کارشناسان 91 میلیارد 
و 782 میلیون ریال عنوان و بیان کرد: در این خصوص متهم 51 ساله با تشکیل پرونده 

برای سیر مراحل قانونی در اختیار مرجع قضائی قرار گرفت.
این مقام ارشد انتظامی در پایان بر جدیت و قاطعیت پلیس برای برخورد همه جانبه 
با محتکران تاکید کرد و از شهروندان خواست هرگونه اطلاعات در خصوص قاچاق 
یا احتکار کالا را از طریق سامانه خبری پلیس امنیت اقتصادی به شماره 096300 به 

کارشناسان این مجموعه اطلاع دهند.
توقیف بنز 35 میلیارد ریالی قاچاق در لاهیجان

بنا به گزارش دیگری از این پایگاه خبری، جانشین فرمانده انتظامی گیلان از توقیف 
یک دستگاه خودرو بنز قاچاق به ارزش 35 میلیارد ریال در شهرستان لاهیجان خبر داد.

راستای  در  پلیس  قانونی  و  قاطع  اقدامات  اینکه  به  اشاره  با  سردار حسین حسن پور 
برخورد با متخلفان و سودجویان سبب قانونمداری می شود و مؤلفه های امنیت را ارتقاء 
می دهد، اظهار داشت:ماموران پلیس آگاهی لاهیجان حین گشت زنی یک دستگاه خودرو 
مرسدس بنز اس 350 را که در سطح شهرستان با پلاك گذر موقت در حال تردد بود، 

مشاهده کردند.
وی عنوان کرد: پس از بررسی و استعلامات صورت گرفته مشخص شد، این خودرو فاقد 

هرگونه مدارك قانونی و قاچاق است.
جانشین فرمانده انتظامی گیلان از توقیف و انتقال خودرو مورد نظر به پارکینگ خبر داد 
و بیان  کرد: در این رابطه متهم 32 ساله برای سیر مراحل قانونی به تعزیرات حکومتی 

معرفی و کارشناسان ارزش خودرو قاچاق را 35 میلیارد ریال برآورد کردند.

رئیس سازمان چای کشور با اشاره به اعلام 
نرخ جدید خرید تضمینی برگ سبز چای 
از سوی شورای قیمت گذاری محصولات 
کشاورزی گفت: نرخ جدید به طور میانگین 
30 درصد نسبت به سال گذشته افزایش 

یافته است.
حبیب جهانساز   در گفت و گو با خبرنگار 
قیمت گذاری  شورای  کرد:  اظهار  ایرنا 

محصولات کشاورزی نرخ جدید خرید هر کیلو برگ سبز چای درجه یک را 180 هزار 
ریال و برگ سبز درجه 2 را 150 هزار ریال اعلام کرد که به طور میانگین نسبت به سال 

گذشته 30 درصد رشد دارد.
درصد  معادل 75  سبز  برگ  بهای  بابت  چای  کارخانجات  سهم  اینکه  بیان  با  وی 
قیمت خرید تضمینی و 25 درصد هم رقم حمایت دولت می باشد، عنوان کرد: شورای 
قیمت گذاری محصولات کشاورزی مصوب کرده که اولویت واردات چای با خریداران 
چای داخلی است.رئیس سازمان چای کشور درباره پرداخت مطالبات چایکاران بیان 
کرد: تاکنون 96 درصد از مطالبات چایکاران معادل بیش از 17 هزار و 800 میلیارد ریال 
پرداخت شده است و مقدار جزئی باقیمانده همین روزها )با توجه به شروع قراردادهای 
جدید( پرداخت خواهد شد.وی با اشاره به تولید 149 هزار و 310 تن برگ سبز چای در 
استان های گیلان و مازندران در سال گذشته اظهار کرد: پارسال 171 کارخانه محصول 
تولیدی چایکاران را خریداری کرد که در مجموع 33 هزار و 595 تن چای خشک تولید 
شد.بر اساس آخرین آمار در استان های گیلان و مازندران بالغ بر 55 هزار چایکار وجود 
دارد؛ وسعت باغ های چای این 2 استان حدود 25 هزار هکتار است؛ برداشت برگ سبز 

چای هر ساله در سه چین بهاره، تابستانه و پائیزه صورت می گیرد.
سالانه حدود 30 هزار تن چای خشک استحصال می شود، مصرف چای در کشور طور 

میانگین حداکثر 100 هزار تن است.

رئيس کل دادگستری گيلان خبرداد
راه اندازی دادگاه های صلح در گيلان

استاندار گيلان:محدودیت زمين در گيلان نباید مانع اجرای پروژه ساخت مسکن باشد

سفره صيد برچيده شد

9 هزار تن کود تاکنون بين کشاورزان گيلانی توزیع شده است

دادستان خمام به مدیرکل راهداری اوليماتوم داد

 استاندار گیلان گفت: این استان برای تامین زمین مورد نیاز در راستای 
احداث پروژه های مسکن با محدودیت مواجه است؛ اما این محدودیت ها 
نباید مانع از انجام وظایف ما باشد؛ تامین مسکن و اشتغالزایی تعهدمان به 

مردم است که باید به آن عمل کنیم.
به گزارش ایرنا، اسدالله عباسی  در جلسه شورای مسکن گیلان اظهار 
کرد: درخصوص تامین مسکن برای مردم تعهداتی داریم؛ لذا، برای حل 
مشکلی که در تامین زمین وجود دارد رایزنی هایی با نهادهای مختلف 
انجام شده تا از طریق زمین هایی که در اختیار دارند بتوان بخشی از این 

محدودیت را رفع کرد.

وی تصریح کرد: بخش دیگری از این محدودیت در باز آفرینی شهری 
است که شهرداران باید به تعهدات خود در مورد بافت های فرسوده عمل 
کنند؛ در خصوص تامین مسکن روستائیان و محرومان تحت پوشش 
کمیته امداد و بهزیستی هم طرح هایی در قالب نهضت ملی مسکن، 
انجام است؛ در بخش خود مالکی  مسکن مهر و خود مالکی در حال 
متقاضیان برای دریافت تسهیلات به بانکها معرفی شده اند تا ساخت و 

ساز با سرعت بیشتری انجام شود.
وی با بیان اینکه به مشارکت مردم اعتماد و اعتقاد داریم گفت: امور با 
مشارکت مردم شتاب و سرعت بیشتری خواهد گرفت؛ در نهضت ملی 
مسکن نیز با توجه به اینکه عمده فعالیت ساخت و ساز در سال 1401 
آغاز شد اکنون بخشی از پروژه با سرعت متوازن درحال پیشرفت است؛ 
برخی موانع نیز با برگزاری جلساتی رفع خواهد شد، در رایزنی با برخی 
دستگاه های خدمات رسان برق، گاز و آب هرچه سریعتر مسکن متقاضیان 

تامین می شود.
عباسی افزود: خانواده های دارای سه فرزند و بیشتر هم در اولویت تامین 

مسکن قرار خواهند گرفت و تاکنون تعدادی از این خانواده ها صاحب زمین 
شده اند؛ اما به علت محدودیت زمین در گیلان به هر 2 خانواده یک قطعه 
زمین 200 متری واگذار شد تا به نحو دلخواه و با مشارکت یکدیگر نسبت 

به احداث مسکن اقدام کنند.
وی گفت: در مناطق شرق استان نیز محدودیت زمین با کمک نهادهای 
انقلابی برطرف خواهد شد تا به تعهدات خود در قبال مردم به درستی 
عمل کنیم؛ طی یک ماه آینده این موارد باید شفاف سازی شود تا آمار 
منعکس شده برای مردم ابهام ایجاد نکند؛ لذا از دستگاههای مربوطه 
خواستیم تا هفته نخست اردیبهشت با پایش درست داده ها، اطلاع رسانی 
دقیقی داشته باشند تا در بخش مسکن و اشتغال به تعهدی که به مردم 

داریم عمل کنیم.
و  کاربری های شخصی  تغییر  با  خود  مخالفت  بیان  با  گیلان  استاندار 
ویلاسازی در روستاها، افزود: باید شرایط  برای ساخت مسکن در روستاهای 

منطقه فراهم شود؛ روند اجرای طرح نهضت ملی مسکن در گیلان چندان 
رضایت بخش نیست در این خصوص هم اقدامی جهادی نیاز است.

عباسی تصریح کرد: مردم از مسئولان انتظار دارند پروژه های طرح نهضت 
ملی مسکن در گیلان تکمیل شود؛ لذا دستگاه های متولی باید در جلسات 
آتی آماری از میزان پیشرفت پروژه ارائه کنند و موانع را در سایه تعامل بین 

دستگاهی برطرف کنند.
وی تهیه مسکن و اشتغال را از اولویت های دولت سیزدهم دانست و گفت: 
در این خصوص هیچ عذری پذیرفتنی نیست؛ دستگاههای مربوطه باید 
برخورد لازم را با پیمانکارانی که در تکمیل پروژه طرح نهضت ملی مسکن 
خلل ایجاد می کنند داشته باشند و در مقابل از پیمانکاران متعهد نیز حمایت 

لازم صورت گیرد.
وی با تاکید بر توجه بیشتر به مهاجرت معکوس و افزود: بسیاری از مردم 
بومی روستایی به دلیل عدم ساخت مسکن در محل زندگی خود برای 
فرزندانشان ناچار به شهرها مهاجرت می کنند؛ متولیان حوزه مسکن باید 

مجوز ساخت مسکن را باتوجه به قوانین موجود صادر کنند.
استاندار گیلان گفت: فرمانداران متولی تهیه اراضی برای اجرای طرح 
نهضت ملی مسکن در شهرستان ها هستند و در حوزه خود موظف اند 

اراضی مورد نظر را در تعامل با دستگاه های اجرایی تامین کنند.
عباسی خواستار ارائه گزارش از میزان پیشرفت طرح نهضت ملی مسکن به 
طور هفتگی به شورای مسکن شد و اظهار کرد: در حوزه مسکن روستایی 
و شهری طرح نهضت ملی مسکن و محرومیت زدایی باید بخش اعظمی 
از مسکن درحال ساخت تا هفته دولت آماده و کلید آن به متقاضیان 

تحویل شود.

 

هنگام کوچ ماهیان استخوانی و غضروفی بویژه ماهی سفید به سوی 
رودخانه های گیلان آغاز شده و یگان حفاظت محیط زیست استان علاوه 

بر هشدارهای زیست محیطی بر شدت پایش خود افزوده است.  
به گزارش ایرنا؛ بهارفصل تخم ریزی ماهی هاست؛ در این میان گونه های 
مولد یا رودکوچ برای تخم ریزی از دریا به رودخانه ها مهاجرت می کنند و 
ماهیگیری در این شرایط ممنوع است و هشدارهای زیست محیطی خبر 
از آن دارد که ماهیگیران اگر می خواهند سفره رنگین کنند در این فصل 
می باید تورها را برچینند و قلاب ها را غلاف کنند.ماهی سفید یکی از 
مهمترین ماهیان استخوانی دریای خزر است که تنها در این دریا و آن 
هم در سواحل ایرانی آن وجود دارد؛ با نزدیک شدن فصل بهار و آمادگی 
ماهی های سفید برای تخم ریزی از اسفند ماه هر سال حضور این آبزی 
در مناطق ساحلی بیشتر شده و در فروردین ماه به اوج می رسد؛ ماهی 
سفید پس از تخم ریزی و بازگشت به دریا در تمام طول مدت باقیمانده 
بهار و تابستان در سواحل کم عمق دریای خزر که غنی از تولیدات جانوران 
کف زی است به تغذیه و رشد می پردازد.از اوایل اسفند تا اواسط خردادماه 
فصل تخم ریزی ماهی هاست و در این میان گونه های مولد یا رودکوچ 
برای تخم ریزی از دریا به رودخانه ها مهاجرت می کنند و ماهیگیری در 
این شرایط ممنوع است و هشدارهای زیست محیطی از سوی اداره کل 
حفاظت محیط زیست گیلان مکرر می شود ...سپید رود؛ تحت کنترل و 

نظارت شدید
رئیس اداره حفاظت محیط زیست آستانه اشرفیه تاکید کرد: رودخانه سپید 
رود تحت کنترل و نظارت شدید ماموران یگان حفاظت محیط زیست 
است.رئیس اداره حفاظت محیط زیست آستانه اشرفیه هشدار داد: هرگونه 
ساخت و ساز در حاشیه رودخانه سفیدرود و فعالیت غیر مجاز صیادی بویژه 
در فصل تخم ریزی ماهیان ممنوع است و با متخلفان مطابق مقررات 
برخورد خواهد شد.به گزارش روابط عمومی و امور رسانه اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان گیلان، رامین حسین زاده افزود: در راستای حفاظت 
و پیشگیری از هرگونه تعرض به رودخانه حفاظت شده سپیدرود، کلیه 
سازه های غیر مجاز از جمله کومه های صیادی با حضور یگان حفاظت 

محیط  زیست این شهرستان جمع آوری شدند.
وی ادامه داد:هرگونه ساخت و ساز در حاشیه رودخانه سفیدرود و فعالیت 
غیر مجاز صیادی بویژه در فصل تخم ریزی ماهیان ممنوع است و با 

متخلفان مطابق مقررات برخورد خواهد شد.
هر گونه فعالیت صیادی در بوجاق ممنوع است

رئیس اداره پارك ملی خشکی - دریایی بوجاق واقع در کیاشهر گیلان 
نیز اعلام کرد: هر گونه فعالیت صیادی در حوزه پارك ملی بوجاق ممنوع 
است و ماموران یگان حفاظت محیط زیست این اداره بصورت شبانه روزی 
در گشت های مستمر خود در رودخانه سپیدرود بصورت دریایی و خشکی 
حضور فعال دارند.احسان باقری پور با بیان اینکه مصب رودخانه سفید 
رود با گشت وکنترل پرسنل یگان حفاظت محیط زیست استان و اداره 
پارك ملی بوجاق از هرگونه ادوات صید و شکار پاکسازی شده است، 
افزود: باتوجه به شروع فصل تخم ریزی و مهاجرت ماهیان  غضروفی و 
استخوانی در استان و ممنوعیت صید، رودخانه سپید رود از ابتدای اسفندماه 
سال گذشته تاکنون مورد پایش و نظارت قرار گرفت که تا کنون بیش 
از 230 تور زیر آبی، 20 دستگاه پره صیادی )لاکش(، هشت حلقه تیوپ 
صیادی، 2 فروند قایق موتوری از صیادان غیر مجاز کشف و ضبط شد و 

در این راستا برای متخلفان پرونده قضایی تشکیل شده است.
رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان آستارا از تخریب سه سد غیر 
مجاز ماهیگیری بر روی رودخانه های لوندویل، سیبلی و مرداب آستارا 
خبر داد.رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان آستارا از تخریب سه 
سد غیر مجاز ماهیگیری بر روی رودخانه های لوندویل، سیبلی و مرداب 
آستارا خبر داد.محمد رضا سلامی با اعلام این خبر گفت: همزمان با سراسر 
استان گیلان رودخانه ها ی شهرستان مرزی آستارا برای مهاجرت ماهیان 
استخوانی پاکسازی شد؛ در پی بازدید و بررسی یگان محیط زیست از 
رودخانه های تحت مدیریت این شهرستان در بستر رودخانه های مرداب، 
لوندویل و سیبلی آستارا سه دهنه سد کلهام شناسایی شد که در اسرع وقت 
با حضور ماموران یگان محیط زیست موانع فیزیکی و سدهای غیر مجاز 
در مسیر مهاجرت ماهیان تخریب شد.سلامی درادامه اظهار کرد: هویت 
افرادی که مبادرت به احداث سدها برای صید غیر مجاز ماهیان نموده اند 
توسط ماموران شناسایی شده که در صورت تکرار جرم و بازسازی مجدد 

سدها وفق قانون شکار و صید با متخلفان برخورد قانونی می شود.
سد کلهام سازه ای است که با چوب یا نی ساخته می شود و در انتهای آن 
قفسی تعبیه شده که صیادان غیرمجاز آن را در بستر رودخانه قرار می دهند 

و ماهی ها هنگام مهاجرت به بالادست رودخانه در آن گرفتار می شوند.

پایان فصل صید در گیلان
مدیرکل شیلات گیلان نیز از اتمام فصل صید در استان خبر داد و گفت: 
با پایان فصل صید هرگونه فعالیت صیادی در پره های استان ممنوع است.

کوروش خلیلی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار کرد: سال گذشته 25 
مورد از 47 شرکت تعاونی پره صیادی استان در امر مولدگیری و بازسازی 

ذخایر شرکت داشتند که امسال تعداد آنها به 30 پره رسیده است.
ماهیان  انواع  تن   200 و  هزار  سه  آمار  آخرین  طبق  کرد:  اضافه  وی 
استخوانی در سواحل گیلان صید شد که ارزش ریالی این میزان صید 
9 هزار میلیارد ریال برآورد می شود.با نزدیک شدن فصل بهار و آمادگی 
ماهی سفید برای تخم ریزی از اسفند ماه هر سال حضور این ماهیان در 
مناطق ساحلی بیشتر شده و در فروردین ماه به اوج خود می رسد.ماهی 
سفید پس از تخم ریزی و بازگشت به دریا در تمام طول مدت باقیمانده 
بهار و تابستان در سواحل کم عمق دریای خزر که غنی از تولیدات جانوران 
کف زی است به تغذیه و رشد می پردازد.در اواخر تابستان به علت گرمای 
بسیار زیاد آب تا عمق 30 متری ماهیان سفید سواحل کم عمق را ترك 
کرده و در نقاط عمیق تر بسر می برند و دوباره به هنگام چرخش دمایی 
پائیزه، ماهی سفید برای تغذیه به قسمت های کم عمق سواحل با عمق 
کمتر از 20 متر بر می گردد.ماهی سفید از اواسط بهمن تا اوایل اسفند در 
صورت مساعد بودن شرایط جوی دوباره برای تغذیه و ذخیره نمودن چربی 
و آمادگی ورود به رودخانه ها و تالاب به سمت مناطق ساحلی حرکت 
می کند.گیلان دارای 54 رشته رودخانه دایمی است که تعداد 18 رودخانه 
بنام های سفیدرود، پلرود، شفارود، شلمان رود، زرجوب، گوهررود، پیربازار، 
پسیخان، سیاه درویشان، ماسوله رودخان، مرغک، دیناچال، لیسار، لمیر، 
حویق، لوندویل، آستاراچای و آچی رود از لحاظ بیولوژیکی و اکولوژیکی 
و زیست محیطی از اهمیت ویژه ای برخوردارند.از سال 1390 و بویژه 
1395 به بعد رودخانه های استان هرساله بر اساس شیوه نامه ها و بخش 
نامه های سازمان حفاظت محیط زیست به صورت فصلی توسط آزمایشگاه 
این اداره کل مورد نمونه برداری و پارامترهای فیزیکوشیمیایی آن آنالیز و 
با استفاده از نرم افزار شاخص کیفیت رودخانه ها )شاخص کیفیت منابع 
آب سطحی ایران IRWQsc( در پایان سال گزارش کیفی آن تهیه 
و نتایج به تفکیک هر رودخانه به سازمان مذکور و دستگاههای ذیربط 

اعلام می شود.

 مدیر تعاون روستایی گیلان گفت : از ابتدای سال زراعی جاری تا کنون 
بالغ بر 9 هزار تن انواع کود شیمیایی اعم از فسفاته، اوره و پتاسه توزیع 
شده است و سه هزار و 396 تن دیگر نیز از شرکت خدمات حمایتی و 
هزار تن کود اوره از اتحادیه مرکزی تعاونی روستایی خریداری شده که تا 

هفته آینده بین شالیکاران استان توزیع می شود.
کیوان حسن پور لسکوکلایه روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
برنامه ریزی شده طی سال زراعی  تقویم زراعی  بر اساس  اظهار کرد: 
گذشته  )مهرماه 1401 تا مهرماه 1402( در مجموع حدود 29 هزار تن 

انواع کود شیمیایی توزیع شد.
وی عنوان کرد: در نیمه نخست سال زراعی جاری هم طی دو مرحله در 
ماههای دی، بهمن و اسفند )1402( حدود 9 هزار تن کود توزیع شده 
است و هم اکنون 15 هزار تن کود دیگر در دست تامین است که طبق 

تقویم زراعی به مرور تامین و توزیع خواهد شد.
وی با اشاره به تاخیر در توزیع مرحله سوم کودشیمیایی یارانه ای بین 
شالیکاران گیلان اظهار کرد: تلاش شد مشکل سریعتر مرفع شود ضمن 
آنکه شرکت های تعاونی روستایی، کشاورزی و تولید همچنین چایکاران 
به عنوان تشکل های مردم نهاد و بازوی خدمات رسان در کنار سازمان 
تعاون روستایی با محوریت شرکت خدمات حمایتی که نقش تامین کننده 
انواع کودهای شیمیایی را بر عهده دارد، در توزیع انواع کودهای شیمیایی 

همراه بوده و نقش مهمی در این توزیع ایفا می کند.
روستایی  تعاون  سازمان  اصلی  سیاست گذاری  اینکه  بیان  با  حسن پور 

برنامه ریزی، هدایت، حمایت و نظارت تشکل های تعاونی  در حوزه خرید 
و توزیع نهاده های کشاورزی است، اضافه کرد: با هماهنگی سازمان جهاد 
کشاورزی گیلان نسبت به خرید 11 هزار و 514 تن انواع کود شیمیایی 
در نیمه دوم سال گذشته از شرکت خدمات حمایتی اقدام شد که از این 
میزان هشت هزار و 158 تن به استان رسیده و توزیع شده و سه هزار و 

356 تن نیز تاکنون به استان حمل نشده  است.
وی بیان کرد: با وجود آنکه پیگیری ها و خرید به موقع انواع کودهای پایه 
مورد نیاز کشاورزان در دستور کار مدیریت تعاون روستایی قرار گرفت ولی 
تاکنون موفق به دریافت بخشی از کود یارانه ای از شرکت خدمات حمایتی 
نشده ایم که امیدواریم بر اساس قول مدیر این شرکت و پیگیری های 
سازمان تا اوایل اردیبهشت این کود در اختیار اتحادیه ها و تعاونی ها قرار 

گیرد تا نسبت به توزیع آن اقدام شود.
وی با توضیح اینکه اتحادیه های تعاونی روستایی به علت مشکلات مالی 
در هر مرحله اقدام به خریداری کود می کند و تا زمان توزیع نمی توانند 
برای خرید مرحله بعدی اقدام نمایند، افزود: هزینه خرید کودهای 2 مرحله 
قبل با وجود مشکلات مالی اتحادیه ها حدود 200 میلیارد ریال برآورد شد 
که از محل تسهیلات بانکی و اعتبارات اتحادیه های تعاونی روستایی 

تامین و خریداری شد.
مدیر تعاون روستایی گیلان در ادامه با بیان اینکه با نگاه مشورتی از جهاد 
کشاورزی خواسته شد تا نسبت به تامین 15 هزار تن کود اوره اقدام کنند، 
افزود: بر اساس اعلام جهاد کشاورزی مشکل توزیع کود در کشور مطرح 

بوده و پی گیری های لازم برای حل این مشکل در استان انجام شد و با 
پیگیری های صورت گرفته از طریق وزارت جهاد کشاورزی و نمایندگان 

مجلس شورای اسلامی به دنبال تامین به موقع کود هستیم.
وی بیان کرد: 38 درصد کودشیمیایی مورد نیاز کشاورزان از سوی سازمان 
تعاون روستایی گیلان و 62 درصد نیز از سوی بخش خصوصی تامین 
و توزیع می شود ضمن اینکه کودهای غیرتکلیفی در حال توزیع توسط 

تشکل های اتحادیه ها دارای استانداردهای لازم است.
وی خاطرنشان کرد: یکی از سیاست های سازمان تعاون روستایی توزیع 
اینرو کودهای غیرتکلیفی غیراستاندارد  از  همگن کود شیمیایی است 
استاندارد  به خرید کودهای  اتحادیه ها مکلف  بازگشت داده می شود و 

هستند.
نفر  و 317هزار  است  اراضی کشاورزی  دارای 314هزار هکتار  گیلان 
هستند.  فعالیت  به  مشغول  کشاورزی  بخش  در  استان  این  مردم  از 
برنج، چای، زیتون، پیله ابریشم، بادام زمینی، زیتون، فندق و مرکبات 
عمده ترین محصولات کشاورزی گیلان هستند. گیلان همچنین یکی از 

تولیدکنندگان مهم طیور در کشور است.
این خطه بزرگترین تولیدکننده ارقام بومی و با کیفیت برنج در کشور به 
شمار می آید که با 238 هزار هکتار اراضی شالیزاری، رتبه اول کشور 
را از لحاظ سطح زیرکشت و رتبه دوم تولید برنج را به خود اختصاص 
داده است.شهرستان های رشت و صومعه سرا بیشترین سهم را از مساحت 

اراضی شالیکاری گیلان در اختیار دارند.

دادستان خمام اعلام کرد که وقوع تصادف های منجر به فوت 
و جرح مکرر در کمربندی و میدان ولیعصر خمام به تالم خاطر 
خانواده های داغدیده و مراجعات مکرر و به حق شهروندان منجر 

شده است.میدان ولیعصر خمام
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دیارمیرزا، دادستان عمومی وانقلاب 
حمل ونقل  و  راهداری  مدیرکل  با  مکاتبه  در  خمام  شهرستان 
جاده ای استان گیلان با اشاره به وضعیت میدان ولیعصر )عج( 
یکی از  آنکه  وجود  با  این محور  کرد:  عنوان  و محور کمربندی، 
پرترددترین مسیرهای مواصلاتی بین شهری استان گیلان به شمار 
رفته و بستر حمل ونقل خودروهای ترانزیتی از سطح کشور و مرکز 
استان به منطقه آزاد می باشد، اما وقوع تصادف های منجر به فوت 
و جرح مکرر به تالم خاطر خانواده های داغدیده و مراجعات مکرر و 

به حق شهروندان منجر شده است.
حامد اصیلی با تاکید بر لزوم دفاع از حقوق عامه و پیشگیری از ادامه 

این روند مخاطره آمیز که زمینه ساز بسیاری از مسائل و مشکلات 
اجتماعی و اقتصادی می باشد، آن را موضوع مطالبه گری به حق 
انعکاس تصاویر غم انگیز حوادث و سوانح  با  رسانه های خبری 
برشمرده و افزود: شایسته است با قید فوریت نسبت به گردآوری 
دلایل فنی و تخصصی وقوع تصادفات و رشته عوامل دخیل در 
این امراقدام شده و با بررسی سوانح رانندگی ماه جاری، نقایص، 
کمبودها و امکانات، در رابطه با مسائلی همچون اصلاح نقاط 
هندسی، ایمنی راه، مبحث کنترل ترافیک، علائم، تابلوها، وضعیت 
روشنایی، عرض جاده، فقدان پیاده رو حسب مسکونی بودن اطراف 
جاده، تعداد لاین مسیر و خط کشی ها،حریم ساخت وسازها از آکس 
جاده، تعبیه باند توقف خودرو یا نصب سرعت گیر با شیب ملایم 
و صحیح، شناسایی و حذف نقاط حادثه خیز بالاخص در پیچ ها و 
بریدگی های مسیر، شیب عرضی و طولی جاده ها و لغزندگی آن 
در مواقع نزولات جوی و هر اقدامی که در پیشگیری از تصادفات 

موثر باشد، پیگیری شده و در راستای بازسازی و ایمن سازی میدان 
مذکور اقدامات لازم صورت بپذیرد.

وی با تعیین یک ضرب الاجل 20 روزه برای شروع اقدامات و 
تمهیدات لازم و اعلام نتیجه  آن درصورت انجام کارشناسی های 
که  بدیهی است  کرد:  خاطرنشان  دادسرا،  به  تخصصی  و  فنی 
بارز  مصداق  مراتب  عنوان شده،  موارد  انجام  عدم  درصورت 
ترك فعل مدیران بوده و با توجه به آمار تصادفات فوتی و جرحی 
در مختصات اعلام شده، جهت حفظ حقوق عامه وفق قوانین و 

مقررات اقدام خواهد شد.

انباری با بيش از 54 هزار قلم کالای قاچاق در 
گيلان کشف شد

نرخ جدید خرید تضمينی برگ سبز چای 
اعلام شد

هنری ادبی

یکی به من ناسزا بگوید

شهر رشت در سال 1324 صاحب اولین آمفی 
تئاتر در سطح کشور به نام تماشاخانه گیلان 

شد.
این تماشاخانه در ابتدای خیابان سعدی، در ملک 
شخصی آقای جهانگیر سرتیپ پور از هنرمندان 
تئاتر، احداث گردید که بعدها این سالن تبدیل 

به سینما آبشار گردید.
جهانگیر سرتیپ پور نویسنده، بازیگر و ترانه سرا، 

ابتدا از مبارزان نهضت جنگل بود.
نامبرده در سال های1331و1332 شهردار رشت 
و در دوره های 21 و 22 نماینده شهر رشت در 

مجلس شورای ملی شده بود.
وی خدمات ماندگار بسیاری برای شهر رشت انجام داد که در این مقال نمی گنجد.

آقای شهردار!
حدود 80 سال پیش اولین تماشاخانه در کشور در شهر ما به همت یک هنرمند تئاتر 

ساخته شد.
این هنرمند وقتی شهردار شد با فروش بلیط تئاتری که خود به صحنه برده بود 
توانست زمینی برای ساخت بیمارستان خریداری کند که بعدها بیمارستان پورسینا 

نام گرفت.
هشتاد سال از آن زمان گذشته و شهرداران  رشت هیچ اقدامی در زمینه ساخت و 
ایجاد مراکز فرهنگی اعم از فرهنگسرا، خانه فرهنگ، موزه، نگارخانه،  آمفی تئاتر 

انجام نداده اند.
در اساسنامه سازمان فرهنگی و ورزشی شهرداری های شهرهای مختلف کشور 
به صراحت ایجاد فرهنگسراها، خانه فرهنگ، موزه، کتابخانه و نگارخانه از وظایف 

سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری بر شمرده شده است.
در اساسنامه سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری تهران در بند 208آمده است »ایجاد 
خانه های  فرهنگسراها،  از  اعم  تابعه  مراکز  مدیریت  و  فرهنگی هنری  موسسات 

فرهنگ، کتابخانه، نگارخانه و موزه از وظایف سازمان فرهنگی ورزشی می باشد.«
در اساسنامه سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری اصفهان بند دال » تجهیز پارك های 
از وظایف  تئاتر، برگزاری نمایشگاه ها و جشنواره ها  عمومی به تالار، سالن آمفی 

سازمان فرهنگی ورزشی می باشد.«
در اساسنامه سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری شیراز و همچنین رشت بند 16 آمده 
» برنامه ریزی، مدیریت، ایجاد و تجهیز مراکز فرهنگی نظیر فرهنگسراها، خانه های 
فرهنگ، سراهای محله، مجتمع های فرهنگی و نگارخانه ها با استفاده از مشارکت 
واگذاری مدیریت آنها به بخش خصوصی و تشکل های تخصصی و حرفه ای و نظارت 

بر عملکرد آنها از وظایف سازمان فرهنگی ورزشی می باشد.«
بر اساس همین بندهای قانونی فوق،

از شهرداری  شهرهای کشور در سال گذشته اخبار ذیل  در رسانه ها بازتاب داده شده  
است.193 فرهنگسرا، کتابخانه و مجموعه ورزشی در اصفهان فعال است.

رییس سازمان فرهنگی ورزشی کرمانشاه می گوید،
 10 راه اندازی  و  افزایش  نیازمند  ولی  است.  فعال  کرمانشاه  در  فرهنگسرا  شش 

فرهنگسرای جدید هستیم.
رئیس سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری شیراز اعلام می کند

در شیراز 28 فرهنگسرا داریم ولی بسیاری از مناطق پرجمعیت شهری فاقد فرهنگسرا 
است.از بدو تاسیس سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری رشت تا کنون هیچ خبر مشابه 

ایی در مورد ایجاد فرهنگسرا نشنیدیم.
اخبار دیگر در مورد شیراز از این قرار است.

5 فرهنگسرا به صورت همزمان در شیراز ساخته می شود.
شهردار شیراز بهره برداری از چهار فرهنگسرا در سه ماه آینده خبر داد.

در مورد تبریز اخبار بدین شکل است
23 فرهنگسرا با مدیریت شهرداری تبریز.

صدور مجوز 8 فرهنگسرای خصوصی برای امسال صادر شد .
نگاهی به اخبار شهرهای دیگر می اندازیم.
عملیات احداث 3 فرهنگسرا در بندرعباس.

تعداد فرهنگسرا به 5 باب در بندرعباس می رسد.
7 فرهنگسرای جدید در اردبیل راه اندازی می شود.
افتتاح 2 فرهنگسرا در اوایل سال آینده در اردبیل.

تعداد فرهنگسرای ارومیه تا کنون16 فرهنگسرا است.
تعداد فرهنگ سرای مشهد در 6 سال گذشته 7 برابر شده است.

زنجان قبل از انقلاب یک مرکز فرهنگی داشت امروز 9 مرکز فرهنگی هنری دارد.
افزایش فرهنگسرای همدان به 35 فرهنگسرا.

6 فرهنگسرا و خانه فرهنگ جدید در قزوین ساخته شد.
12 خانه فرهنگ و هنر در نقاط مختلف قزوین راه اندازی شد.

همینطور اسم شهرهای مختلف را در زمینه تعداد فرهنگسرا مرور میکنم.
رییس سازمان فرهنگی ورزشی کرج می گوید 13 فرهنگسرا برای کرج ناکافی است.

6 فرهنگسرا در اهواز به بهره برداری می رسد. تکمیل سه فرهنگسرا تا پایان امسال در 
اهواز.شهر قم سال آینده 12 فرهنگسرا احداث می شود.

رفع نیاز بیرجند در فرهنگسرایی به وسعت 23 هزار متر مربع.
5 فرهنگسرا در گرگان راه اندازی می شود.

بزرگترین فرهنگسرای شمال شرق در بجنورد.
بزرگترین فرهنگسرای بوشهر در عسلویه در زمینی به مساحت 15 هکتار در 10 هزار 

متر مربع ساختمان.
ساخت 4 فرهنگسرا در بابل.

فرهنگسرای قائمشهر در حاشیه رودخانه ساخته می شود.
معاون فرهنگی و اجتماعی شهرداری زاهدان می گوید 55 سرای محله در شهر 

زاهدان باید داشته باشیم.
احداث 3 مرکز فرهنگی در جیرفت.

رییس سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری کاشان می گوید.
5 فرهنگسرا و خانه فرهنگ داریم تا پایان سال دو باب به بهره برداری می رسد.

ساخت فرهنگسرای گوهر بندر لنگه.
دومین فرهنگسرای نجف آباد به بهره برداری می رسد.

فرهنگسرای غدیر در فولادشهر لنجان افتتاح شد.
یک فرهنگسرا  در نوش آباد آران و بیدگل  با 1590 مترمربع احداث شد.

نمی توانم خواندن خبرها را ادامه دهم درب لپ تاپ را محکم می بندم فکر کنم 
شکسته باشد.

80 سال پیش وقتی ما تماشاخانه گیلان داشتیم این شهرها چه امکاناتی  داشتند در 
حال حاضر شهر ما چه دارد آنها چه دارند؟!!

یاد جمله  آیت الله  احسانبخش  امام جمعه  فقید  رشت می افتم، که آن سال ها 
دهان به دهان می گشت. در زمان ریاست  جمهوری  مرحوم  هاشمی رفسنجانی  
وقتی دخترش فائزه هاشمی به دیدارش رفته بود به او گفت یک چیزی به تو بگویم 

به پدرت می گویی؟
گفت بفرمایید می گویم.

گفت به پدرت بگو وقتی شما در شهرتان سوار الاغ می شدید ما در رشت ماشین سوار 
می شدیم. حق ما این نیست.

آقای شهردار،شما وارث هشتاد سال بی مبالاتی مسولین شهری هستید.
آقای شهردار،وقتی اخبار ایجاد فرهنگسرا در شهر های مختلف را که در سطور بالا 

به آن اشاره کردم چه احساسی دارید؟یک چیزی بگوید در مورد اخبار فرهنگی بالا!
آقای شهردار،حرف بزن، حرف، حرف بزن!

مثل رابینسون کروزه شده ام! که بعد از مدت ها تنها ماندن در جزیره یک نفر را دیده 
بود با حرارت بسیار به او می گفت حرف بزن  حرف، فقط حرف بزن!

آقای شهردار،آقای رئیس شورا،آقای خواننده مطلب، خانم خواننده مطلب یک نفر به 
من حرف بزند.من که رابینسون کروزه نیستم.اصلًا یکی به من ناسزا بگوید . یکی 

چیزی بگویید.وقتی این یادداشت را خواندید یک چیزی بگویید!
حرف بزنید، حرف!

رضا حقی



استان  دادگستری  وکلای  مرکز  رئیس 
قزوین گفت: در حفظ استقلال جایگاه 
وکیل و انتقاد به برخی پیامدهای قانون 
تسهیل کسب و کار با کانون وکلا منافع 
و مواضع مشترك داریم و امیدواریم در 
قانون جامع وکلا این مشکلات برطرف 
معین  خبرنگار  ارسالی  گزارش  شود.به 
نویسنده  قزوین،محمد  از  -پورکاظم 

رئیس مرکز وکلای دادگستری استان قزوین روز  در جمع خبرنگاران اظهارداشت: این 
مرکز به صورت استانی از سال 86 فعالیت خود را آغاز کرد و هیئت مدیره های مختلفی 

در دوره های سه ساله در این نهاد خدمت کرده اند و منشا اثر بوده اند.
وی اضافه کرد: مرکز وکلای استان در سال اول تاسیس با 220 نفر عضو شروع بکار کرد 
و تا سه سال قبل حدود 340 نفر عضو داشت و امروز با تصویب قانون تسهیل در کسب 
و کار امروز این مرکز با تعداد 503 وکیل پایه یک و 244 کارآموز وکالت فعالیات می کند.

نویسنده یادآورشد: سالانه به طور متوسط حدود 200 کارآموز وکالت به این مرکز اضافه 
می شوند و درحال حاصر 450 نفر با برگزاری دو دوره آزمون وکالت که در سال قبل 

برگزار شد مشغول کارآموزی هستند که 250 نفر ورودی سال قبل است.
این وکیل تصریح کرد: امسال نیز آزمون وکالت را برگزار خواهیم کرد تا افراد جدیدی 

تحت آموزش های حقوقی قرار گیرند.
 رئیس مرکز وکلای دادگستری استان قزوین بیان کرد: فعالیتهای این مرکز در چند قالب 
صورت می گیرد که مشاوره و معاضدت قضای، دوره های آموزشی، همایش، نشست 

های تخصصی، از آن جمله است.
وی اظهارداشت: ارائه 40 هزار مشاوره رایگان از طریق سامانه 129 و معاضدت های 
قضایی رایگان، امضای تفاهم نامه با کمیته امداد و بهزیستی و بنیاد شهید در راستای 
تعیین وکیل برای کسانی که دارای بضاعت مالی خوبی نیستند از دیگر اقدامات این 

مرکز است.
نویسنده تصریح کرد: همچنین با ارائه 330 مورد وکالت معاضدتی و تسخیری با معرفی 

دادگستری و نهادها انجام شده است.
این وکیل بیان کرد: طرح »مشاوره حقوقی و وکالت در مساجد« از برنامه های خوبی 
است که در استان قزوین هم عملیاتی شده و تاکنون با حضور هفتگی در50 مسجد 

توانسته ایم خدمات مشاوره حقوقی رایگان به شهروندان ارائه کنیم.
فعالیت کمیسیون  در خصوص  افزود:  قزوین  استان  دادگستری  مرکز وکلای  رئیس 
آموزش و پژوهش نیز کارهای خوبی شده و در این زمینه در کشور رتبه برتر کسب 

کرده ایم.
نام »دوشنبه های  با  اظهارداشت: در نشست های حقوقی و قضایی تخصصی  وی 
حقوقی« با دعوت از وکلای نامدار کشوری نسبت به افزایش مهارت و دانش حقوقی 
اعضا اقدام کرده ایم که در این زمینه نیز تاکنون 87 دوشنبه حقوقی در استان برگزار 
شده است.نویسنده اضافه کرد: 7 مورد همایش حقوقی، دو مورد برنامه عدالت ترمیمی و 
میانجیگری کیفری برای کاهش تراکم پرونده در محاکم قضایی و افزایش مهارت وکلا 
برگزار شده و دنبال مصالحه پایدار هم برای اصحاب دعوا هستیم که دستاوردهای خوبی 
داشته است.این وکیل در ادامه گفت: همایش هایی با حضور دکتر کمیجانی رئیس مرکز 
آموزش قوه قضائیه و نورالله سلطانی رئیس موسسه فقهی و حقوقی دستگاه قضایی و 
دکتر رستمی با موضوع چالش های قانون مجازات ها و حقوق حانواده و حقوق بشر برپا 
شد و در یک نشست نیز موضوع حقوق بشر و تاثیر آن در رای قصات و وکلا و موضوعات 
کاربردی دیوان عدالت اداری هم در همایش مطرح شد.نویسنده در ادامه در خصوص 
دوره های آموزشی هم اظهارداشت: برگزاری 48 هزار نفر ساعت دوره آموزشی برای 
وکلا در قالب سمینار و دوشنبه های حقوقی و دوره های آموزشی از کارهای انجام شده 
است که در این برنامه ها از100 نفر از اساتید و وکلای شاخص برای تدریس استفاده 
شد.رئیس مرکز وکلای دادگستری استان قزوین یادآورشد: با افتخار اولین مجمع سالیانه 
وکلای کشور را در راستای ایجاد شفافیت مالی و تراز مالی و تصمیم سازی و سیاست 
گذاری آینده برگزار کردیم و علاوه بر رسالت در زمینه موضوعات صنفی و تخصصی 
وکالت در حوزه رفاهی، ورزشی و تخصصی و حمایت از حقوق عامه هم اتقداماتی صورت 
گرفته است.وی اظهارداشت: به مناسبت روز پاسداشت حقوق عامه در 17 فروردین 
فعالیت های خوبی صورت گرفت و یک کمیسیون ویژه دفاع از حقوق عامه فعال شده و 
در ادامه در خصوص آلایندگی کارخانه سیمان آبیک و استفاده از مازوت در نیروگاه شهید 
رجایی و قطع بی رویه درختان در حاشیه رودخانه ها و جاده الموت پیگیری لازم صورت 
می گیرد.نویسنده افزود: همچنین موضوعاتی مانند نحوه مواجهه با کودکان کار و مقابله با 
رهاسازی پساب در باغستانها با کمک تشکلهای مردم نهاد در برنامه های این مرکز است.

این وکیل گفت: در سال جاری مراسم تجلیل از مفاخر علم حقوق و دیدار با ستاره ها 
برای انتقال تجارب به وکلای جوان،عدالت ترمیمی و میانجیگری کیفری را در دستور 

کار داریم.
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شعبانی گفت: اولین مصالحه قتل استان در سال جاری رقم خورد و پرونده متهم به قتل پس از محکومیت به قصاص و سپری کردن 7 سال حبس، با رضایت اولیای دم و گذشت از حقو ق قانونی و شرعی خود به صلح و سازش منجر شد و متهم از قصاص نفس 
رهایی یافت.

به گزارش ارسالی خبرنگار معین -پورکاظم از قزوین، علی شعبانی در این خصوص اظهار کرد: همزمان با ماه مبارك رمضان و به حرمت ایام شهادت امام علی)ع( و تلاش کارکنان زندان، دادستانی بویین زهرا و همراهی خیرین، اولین مصالحه قتل استان در شهر 
بویین زهرا رقم خورد.وی ادامه داد: پرونده متهم به قتل پس از محکومیت به قصاص و سپری کردن 7 سال حبس، با رضایت اولیای دم و گذشت از حقو ق قانونی و شرعی خود به صلح و سازش منجر شد و متهم از قصاص نفس رهایی یافت.

 یکشنبه  26 فروردین  1403رییس کل دادگستری استان قزوین در پایان با بیان اینکه عفو و گذشت در عین قدرت، روش پیامبران مرسل و متقیان است، خاطر نشان کرد: با توجه به تاکید دین مبین اسلام بر رفع اختلافات بین همنوعان باید فرهنگ صلح و سازش در جامعه نهادینه شود.
 شماره 6739     

ریيس کل دادگستری استان قزوین؛  متهم به قتل پس از 7 سال از قصاص نفس رهایی یافت

مدیران مناطق 10گانه شهرداری از 
محلات غافل نشوید

درخواست های شهروندان هر چه 
سریعتر رسيدگی شود

در حاشیه بازدید معاونت نظارت بر برنامه و بودجه 
سازمان برنامه و بودجه کشور عنوان شد:

البرز نيازمند نگاه ویژه دولت در تامين 
اعتبارات عمرانی طرح های آبرسانی است

 البرز - خبرنگار  روزنامه معین 
معین -رئیس شورای  روزنامه  ارسالی خبرنگار  گزارش  به 
اسلامی شهر کرج گفت: با توجه به ردیف های بودجه ای 
که در بودجه شهرداری توسط شورای شهر به تصویب رسید، 

وضعیت رسیدگی به محلات در اولویت مدیران قرار گیرد.
کرج  شهرداری  اداری  شورای  جلسه  در  محمدی  مسعود 
که با حضور اعضا شورای شهر، شهردار، مدیران و معاونین 
مجموعه  در  شهرداری  های  سازمان  روسای  و  شهری 
فرهنگی ورزشی میلاد برگزار شد اظهارداشت: شروع سال 
جدید با رشادت بزرگ مردان در مرزها و خارج از آن آغاز 
شد تا مردم در جای جای کشور در امنیت و آرامش به سر 
ببرند ضمن محکوم کردن حوادث تروریستی اخیر شهادت 
سرداران را تبریک و تسلیت عرض می کنم.  رئیس شورای 
اسلامی شهر کرج اذعان کرد: از اعضای شورای شهر بابت 
سیاست گذاری در سالیان گذشته برای پیش بینی و تصویب 
بودجه و آبادانی شهر در سال 1403 تقدیر و تشکر می کنم 
همچنین در این راستا از شهردار، مدیران شهری، کارشناسان، 
کارمندان، سبزبانان و پاکبانان که در سال گذشته زحمت 
کشیدند تا اتفاقات خوب رقم بخورد قدردانی می کنم.محمدی 
به کارنامه مدیریت شهری اشاره و تصریح کرد: امسال سال 
آخر مدیریت دوره ششم است، موفقیت دوره ششم موفقیت 
است  مدیریت شهری  مدیران  همه  کنار  در  شهر  شورای 
بر این اساس باید تلاش شود تا جذب درآمد تعیین شده 
محقق شود.  وی بیان کرد: پروژه های خوبی در سطح شهر 
شروع شده از جمله تقاطعاتی در سطح شهر و پروژه هایی 
همچون خط ویژه اتوبوس تندرو، بزرگراه شمالی و مترو  که 
امید است هر چه سریعتر به سرانجام برسد.رئیس شورای 
اسلامی شهر کرج، درآمد و جذب 108 درصدی بودجه را 
نشان از تلاش همه مدیران شهرداری عنوان کرد و افزود: 
ردیف های بودجه ای که برای ساماندهی محله ها به تصویب 
شورای شهر رسید توسط مدیران مناطق رسیدگی و اقدام 
شود. کارنامه موفق مجموعه مدیریت شهری مختص یک 
مجموعه نیست و شامل تلاش همه مدیران شهری است.  
وی جذب بودجه در تبصره 6 قانون بودجه کلانشهر کرج 
نسبت به سایر کلانشهرها را خوب ارزیابی کرد و یادآور شد: با 
توجه به آمار سایر کلانشهر ها در جذب تبصره 6، شهرداری 
بود  سایر کلانشهرها  تعجب  باعث  که  کرده  موفق عمل 
با تلاش  امید است  بود،  از تلاش همه مدیران  که نشان 
مضاعف در سال جاری بحث جذب درآمد و  افزایش آن چند 
برابر شود.محمدی اذعان کرد: در ابتدای شروع دوره ششم 
شورای شهر،  بودجه 400/4 میلیارد تومانی را تحویل گرفتیم 
و امسال بودجه را به رقمی بالغ بر 21 میلیارد رساندیم که 
برآزنده کرج است اما در مقایسه با سایر کلانشهرها عقب 
هستیم و باید تلاش کنیم که در جذب درآمد و افزایش آن به 
موفقیت بالاتری برسیم.رئیس شورای اسلامی شهر کرج در 
پایان از همه مدیران شهری درخواست کرد تا اولویت خود را 
در رسیدگی به امور شهر و شهروندان قرار داده و به درخواست 

مردم هر چه سریعتر پاسخگو باشند.

البرز  خبرنگار روزنامه معین
به گزارش  ارسالی خبرنگار روزنامه معین - حمیدرضا 
نامداری رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب استان البرز طی بازدید مصطفی رشیدی از 
پروژه احداث تصفیه خانه آب شماره 3 کرج، پیشرفت 
طرح های آبرسانی کنونی را با توجه به تنش آبی موجود 
در استان البرز نیازمند نگاه ویژه دولت سیزدهم عنوان 
کرد.وی در این خصوص تصریح کرد: منابع آبی زیر 
زمینی البرز با کاهش شدید مواجه شده و این موضوع 
نگرانی ما را برای تامین آب شرب مردم فهیم استان 
با توجه به افزایش روزافزون جمعیت تشدید می کند.

لذا تسریع در روند پروژه احداث تصفیه خانه آب شماره 
البرز  3 کرج بسیار حائز اهمیت است.مدیرعامل آبفا 
افزود: در حال حاضر طرح های آبرسانی سطح استان 
با اعتباری بالغ بر 4هزار و 600 میلیارد ریال در حال 
اجرا است که به لطف خداوند و حمایت دولت کار و 
اقدام شاهد پیشرفت مطلوبی در این خصوص هستیم.

در خاتمه این بازدید مصطفی رشیدی هم ضمن ابراز 
خرسندی از سرعت پیشرفت پروژه احداث تصفیه خانه 
شماره 3 آب کرج، از نگاه ویژه سازمان برنامه و بودجه 
کشور به پروژه مذکور یاد کرد و تخصیص اعتبارات 

لازم را در آینده نزدیک نوید داد.

البرز- خبرنگار روزنامه معین
و   ریزی  برنامه  لزوم  بر  فردیس  شهردار   
زمانبندی مناسب برای بهبود در روند  جذب 
مختلف  های  حوزه  در  عمرانی  اعتبارات 
احمدی  کرد.محمدرضا  تاکید  شهرداری 
ریزی  برنامه  شورای  نشست  اولین  در  نژاد 
و  شهردار  حضور  با  که  فردیس  شهرداری 

مدیران شهرداری برگزار شد، ضمن تبریک فرا رسیدن سال جدید، از تلاش های مجموعه 
مدیریت شهری در جهت تحقق برنامه ها در سال گذشته قدردانی و اظهار کرد: امروز 
عملکرد یکسال گذشته مجموعه قابل مشاهده است و برآورد کلی نشان می دهد که برنامه 
 و اهداف سال گذشته تقریبا محقق شده است.وی افزود: اگرچه با توجه به گزارش اقدامات 
انجام شده، مجموعه شهرداری در اجرای برنامه ها نمره قبولی گرفته است، اما با ایده آل 
ها و آنچه مدنظر است، هنوز فاصله داریم.شهردار فردیس در ادامه گفت: علیرغم جذب 
بالای اعتبارات عمرانی در مجموع عملکرد شهرداری فردیس در سال گذشته، در برخی 
حوزه های شهرداری جذب اعتبارات عمرانی ضعیف است. با توجه به اینکه بودجه با نظر 
واحدهای ذیربط تدوین و اصلاح شده و کمترین تغییر در سطح مدیران را در سال گذشته 
داشته ایم؛ ضعف در جذب اعتبارات عمرانی زیبنده شهرداری فردیس نیست.وی با تاکید 
بر لزوم عارضه یابی در خصوص ضعیف بودن جذب اعتبارات عمرانی در برخی حوزه های 
شهرداری؛ خاطر نشان کرد؛ در روزهای آتی طی جلساتی این امر علت یابی و از حوزه های 
مربوطه مطالبه می شود تا ضمن رفع موانع موجود، بتوانیم در این خصوص عملکرد بهتری 
را شاهد باشیم.احمدی نژاد با اشاره به زمان جذب اعتبارات عمرانی تا 15 اردیبهشت ماه، 
تاکید کرد:جذب اعتبار عمرانی در حوزه های مختلف باید بیش از  90 درصد باشد و حوزه 
هایی که درصد جذب آنها پایینتر است، مدیران مربوطه در فرصت باقیمانده باید برای بهبود 
عملکرد تلاش کنند. اگر موضوعی در سال 1402 انجام نشده و ابتر مانده، هیچ بهانه ای 
برای انجام نشدن آن درسال 1403 پذیرفته نیست.وی در بخش دیگری از سخنانش به 
برنامه ریزی و زمانبندی مناسب در خصوص پروژه های عمرانی تاکید کرد و گفت: با توجه 
به  زمانبر بودن فرآیند انتخاب مشاور،  مرحله عقد قرارداد و انجام تشریفات، در صورتیکه  
زمانبندی مناسبی نباشد، فرصت اجرای پروژه ها در سال جاری از دست می رود.شهردار 
فردیس پیش نیاز هر پروژه را اسناد مناقصه دانست و بر ضرورت امضای موافقت نامه های 
مشاور در همین روزهای ابتدایی سال تاکید کرد و گفت:  با توجه به طولانی شدن روند 
تشریفات، موافقت نامه های انتخاب مشاور  پس از فروردین ماه پذیرفته نیست، چون با 
توجه به طولانی شدن روند تشریفات، بودجه مربوطه فرصت جذب را از دست خواهد داد.

شهردار فردیس تاکید کرد:
ضرورت برنامه ریزی و  زمانبندی مناسب 

برای بهبود در روند  جذب اعتبارات عمرانی

مهمترین دغدغه های مرکز وکلای 
دادگستری استان قزوین حفظ استقلال 

وکيل است 

یزد- خبرنگار معین- رییس سازمان جهاد کشاورزی یزد گفت: کشاورزان برای 
جلوگیری از وقوع حوادث دردناك در استخرهای آب مزارع و باغات، باید اقدامات 

لازم در جهت ایمن سازی و جلوگیری از ورود به استخر را انجام دهند.
به گزارش ارسالی خبرنگار معین از روابط عمومی سازمان جهادکشاورزی استان 
یزد، »محمد علی حاتمی زاده« افزود: گاه و بیگاه در تابستانها خبر غرق شدن 
افرادی که برای شنا به استخرهای ذخیره آب کشاورزی رفته اند، شنیده میشود؛ 
استخرهای کشاورزی هر چند برای ذخیره سازی آب ساخته می شوند، اما در برخی 
مواقع حادثه آفرینند و جان افرادی را که بی احتیاطی کرده و وارد آن میشوند، 

می گیرد.
وی اظهار کرد : در این حوادث، بیشتر کسانی که جان خود را از دست می دهند، 
کودکان و نوجوانان هستند که یا به خاطر بلد نبودن شنا و یا به دلایل دیگر در این 
نوع استخرها غرق می شوند؛ اما نکته قابل تامل ان است که با وجود تذکرات مکرر 

حاتمی زاده در خصوص نظارت بر احداث این نوع استخرها نیز گفت: هیچ استخر جهاد کشاورزی تعدادی از این استخرها ایمن سازی نشده  و حادثه افرین می شود.

ذخیره آب کشاورزی، بدون ساخت تجهیزات حفاظتی تاییدیه نهایی دریافت نمی کند 
و لذا برای پرداخت تسهیلات و تخصیص اعتبارات به صورت کامل، ایمن سازی 
یکی از مهم ترین ملاك ها است.این مقام مسئول با تاکید بر ضرورت استانداردسازی 
لازم در استخرهای آب کشاورزی اظهار داشت: در صورت عدم رعایت استانداردها 
در این زمینه، به هیچ عنوان اجازه آبگیری این استخرها صادر نمی شود و ما برای 
نظارت دقیق تر بر این کار، ناظران مقیم در شهرستان و استان داریم که بطور دائم در 

حال تهیه گزارش از وضعیت ساخت این استخرها هستند.
رئیس سازمان ضمن بیان اینکه رعایت استانداردهای حفاظتی استخرهای بتنی و 
غیره هیچ تفاوتی وجود ندارد گفت: هر استخر کشاورزی دارای بیش از یک و نیم 
متر عمق، باید این قانون را رعایت کند و در تمام استخرها، رعایت مسائل حفاظتی 

توسط مالکان استخر الزامی است.
به تازگی یک کودك چهار ساله مهریزی در استخر کشاورزی منطقه علی آباد 

بهادران این شهرستان غرق شد.

مواد  مهمترین  و  قدیمي ترین  از  یکي  گندم  نان  معین-  ایلام-خبرنگار 
جمله  از  متعددي  کشورهاي  در  که  مي باشد  انسان  مصرف  مورد  غذایي 
کشور ما قوت غالب مردم را تشکیل مي دهد به باور بسیاری ازکارشناسان  
استراتژیک ترین کالای غذایی در تمام کشورهای  ترین و  اساسی  نان،  
دنیا  است  سالها ایران گندم خود را  ازکشورهای دیگر خریداری میکرد 
ولی از اوایل دهه هشتاد با برنامه ریزی  گسترده توانست به خودکفایی در 

تولید گندم برسد. 
گندم به عنوان ماده اولیه تولید نان همواره از مزیت خرید تضمینی از سوی 
دولت برخوردار بوده؛این امر باعث  ترغیب  و تمایل کشاورزان به  کشت 
این محصول  شده است  با این حال نان ازجایگاه ویژه ای در میان مردم 
ایلام برخوردار است با توجه به اینکه درسالهای اخیر  نانوایی های بیشتری 
در ایلام ایجاد شده قیمت نان نیز افزایش یافته به میان مردم و نانوایی ها 
رفتیم تا ببینیم چقدر از  شرایط موجود راضی هستند در این میان کیفیت  
نان برخی نانوایی ها به باور برخی از مردم ایلام خوب نیست عظیمی یکی 
ازشهروندان ایلامی در این خصوص میگوید: طی دوسال گذشته قیمت نان 

چند بار افزایش پیدا کرده است اما کیفیت نان  هیچ تغییری نکرده است 
وی ادامه می هد: وقتی به نانوایی می رویم اغلب نانی که تحویل می گیرم 

یا  قسمتی ازآن سوخته و یا خمیر است واگر اعتراض کنیم با واکنش کارگران 
روبرو می شویم که یا می گویند  کیفیت آرد تحویلی خوب نیست ویا ازما می 

خواهند  از نانوایی دیگر نان خودرا تهیه نماییم 
ابراهیمی یکی از بانوان  ایلامی است که ازکیفیت  نان ناراضی است وی 
میگوید: در اغلب موارد نانی که خریداری میکنم  و به خانه می برم متوجه 

بوی جوش شیرین  موجود درآن می شوم
جوش  از  استفاده  که  اند  داده  توضیح  مسئولان  دهد:بارها   می  ادامه  وی 
شیرین  در نانوایی مجاز نیست و با نانوایی هایی که اینکار را انجام بدهند  
برخورد خواهند کرد ولی باز  هم نانوایی ها این کار را انجام می دهند و این  

برای سلامت  مردم خوب نیست 
اما  در  این بین کارگران و نانواها نیز از شرایط خود راضی نیستند 

یکی از کارگران نانوایی در ایلام می گوید :  من چند سال است که عنوان 
کارگر در چند نانوایی در  ایلام کار کرده ام 

داودی می افزاید:  نانوایی ها ایلام مشکلات  بسیار زیادی دارند که متاسفانه 
با بی توجهی مسئولان  هر روز بر این مشکلات افزوده می شود 

یکی  دیگر  از کارگران  دراین  مورد میگوید: حجم کارنانوایی بسیارسنگین 
است ما درروزهایی که نانوایی  تعطیل است مجبور هستیم که دستگاهها را 

تمیزکنیم واین یعنی که عملا تعطیلی نداریم 
محسنی  می افزاید : چون حقوق کارگران روزانه پرداخت  می شود همان 
روز بیشتر دستمزد روزصرف کرایه تاکسی و هزینه های زندگی می شود و 

چیزی  برای پس انداز وآخر ماه نمی  ماند 
اسلامی یکی از شاطران نانوایی نیز در این زمینه توضیح میدهد : کار در 
که  ندارد  را  این  توانایی  هرکسی  است  فرسا  وطاقت  بسیار سخت  نانوایی 

هرروز را درکنار  تنور به سر ببرد 
بسیار  تابستان  درفصل  تنور مخصوصا   گرمای  دهد:تحمل  ادامه می  وی 
سخت است   واین در نانوایی هایی که سیستم خنک کنند درست و حسابی  

ندارد بسیار بدتر است 
اسلامی یکی از مشکلات  مربوط به نانواها را آسیبهای تنفسی می داند وی 
ادامه می دهد :متاسفانه یکی ازکارگرانی که با ما کارمی کرد بعد از چند ماه 
دچار مشکل تنفسی شد و مجبور شد اینکار را بصورت کامل کنار بگذارد  

وی می افزاید: یکی  دیگر از مشکلات  نانواها بیماری قلبی و فشار خون 
برای  فراوانی   باعث مشکلات  ایستادن   مدام  سرپا  اینکه  است  ضمن 

کارگران و نانواها می شود

روزنامه معین … ایلام؛ مدیرعامل جمعیت هلال احمر ایلام گفت: از 24 
اسفندماه سال گذشته تا 17 فروردین ماه جاری بیش از 138 هزار نفر در 
طرح نوروزی از خدمات امدادی، بشردوستانه، آموزشی، داوطلبانه و درمانی 

جمعیت هلال احمر این استان بهره مند شدند. 
؛ حمزه محمدی مقدم  ایلام  استان  در  معین  روزنامه  به گزارش خبرنگار 
ماه  اسفند   24 از  هستیم«  تان  راه  »هم  شعار  با  نوروزی  طرح  در  افزود: 
سال گذشته تا 17 فروردین ماه در 21 پایگاه امداد و نجات ثابت و موقت 

امدادگران این جمعیت در مجموع به 84 حادثه امدادرسانی شده است.
را  این حوادث  به کارگیری شده در  تیم های عملیاتی  تعداد  محمدی مقدم 
121 مورد عنوان کرد و افزود: در این مدت در مجموع به 518 نفر در جریان 
این حوادث امدادرسانی شده که از این تعداد 28 نفر به مراکز درمانی منتقل 

و 27 نفر به صورت سرپایی توسط نجاتگران مداوا شدند.
اعضای  حضور  با  شد:  یادآور  ایلام  استان  هلال احمر  جمعیت  مدیرعامل 
جوانان خواهر و برادر در 17 پست ثابت و سیار استان 79 هزار و 240 نفر 

مسافر نوروزی از خدمات بشردوستانه این جمعیت بهره مند شدند.
محمدی مقدم ادامه داد: اطلاع رسانی نقاط حادثه خیز، پویش بهرفت، طرح 

یاس، تست فشار خون ، پویش سبز، بهره  مندی از فضای دوستدار کودك ، 
خیمه نماز و غرفه فرهنگی، آموزشی مهارت های ایمنی و کمک های اولیه 
به  احمر  هلال  جمعیت  جوانان  بشردوستانه  خدمات  مختلف  های  طرح  از 

مسافران نوروزی بود.
وی گفت: در این مدت بیش از 24 هزار و 190 مسافر نوروزی از آموزش 
اولیه و آمادگی در برابر مخاطرات توسط مربیان  های امداد و کمک های 

آموزشی این جمعیت بهره مند شده اند.
محمدی مقدم با بیان اینکه داروخانه و مراکز جامع توانبخشی در تعطیلات 
نوروز خدمات ارایه می دادند، خاطرنشان کرد: از 24 اسفند سال گذشته تا 
17 فروردین ماه یک هزار و 235 نفر نیز از خدمات این واحدها بهره مند 

شده اند.
وی به فعالیت حوزه داوطلبان اشاره کرد و گفت: در این حوزه 33 هزار و 
نیابت، غربالگری سلامت، پویش  از طرح های مروجین سلامت،  134نفر 
هلال رحمت، مرهم برای زائر و پویش بشردوستی از خدمات و فعالیت های 

داوطلبانه این جمعیت بهره مند شده اند.
هلال   112 امداد  ندای  کرد:  اضافه  ایلام  هلال احمر  جمعیت  مدیرعامل 
احمر به صورت شبانه روزی آماده پاسخگویی به هموطنان است و نیروهای 
به  امدادرسانی  آماده  در حوادث مختلف  ایلام  استان  احمر  جمعیت هلال 

هموطنان هستند.

یزد- معین- مدیر دفتر بحران و پدافند غیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
یزد به شرایط نامطلوب منابع آبی منطقه و ضرورت مصرف بهینه آب از 
سوی ساکنین استان اشاره کرد و گفت: اکنون به 360 روستا به صورت 

سیار با تانکر آبرسانی می شود.
به گزارش ارسالی خبرنگار معین از روابط عمومی این شرکت ،« داوود 
مخلصی« با بیان اینکه آبرسانی سیار با رویکرد تامین آب آشامیدنی 
مورد نیاز روستاییان انجام می شود افزود: در برخی از روستاهای استان 
به دلیل مشکلات کیفی ناشی از شوری آب آشامیدنی و در برخی دیگر 
به دلیل منابع آبی محدودی که در اختیار دارند کفایت تامین آب شرب را 
نداشته، و به منظور جبران کمبود، آبرسانی به صورت سیار انجام می شود.

وی ادامه داد: در سال گذشته آب آشامیدنی مورد نیاز حدود 200 روستا در 
شهرستانهای اردکان، اشکذر، بافق، بهاباد، تفت، هرات، مروست، مهریز و 

مخلصی مجموع هزینه های آبرسانی سیار در سال گذشته را بالغ بر 200 میبد به صورت مداوم از طریق آبرسانی سیار تامین شده است.

میلیارد ریال عنوان کرد و گفت: این آبرسانی با بهره گیری از ناوگان 
آبرسانی سیار شرکت و استفاده از 14 دستگاه خودرو اختصاصی تانکر 

آبرسانی سیار انجام شده است.
وی اظهار داشت: در سال گذشته نزدیک به 200 هزار متر مکعب آب 
به صورت سیار در مناطق روستایی استان توزیع شده است و به منظور 
بهبود و ارتقای ظرفیت ناوگان آبرسانی سیار شرکت به اعتباری بالغ بر 

250 میلیارد ریال نیاز است.
مدیر دفتر بحران و پدافند غیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان یزد 
تصریح کرد: در سال گذشته علاوه بر آبرسانی به روستاهای استان، به 
منظور یاری رسانی به سایر استانها در شرایط بحران اکیپ عملیاتی 

شرکت جهت آبرسانی سیار اعزام شد.
تعداد مشترکان شرکت آب و فاضلاب استان یزد 600 هزار مورد اعلام 

شده است.

آئین تجلیل از فعالان فرهنگی هنری جشنواره های شهری قزوین با حضور 
شهردار در تالار شهر برگزار شد.

به گزارش ارسالی خبرنگار معین -پورکاظم از قزوین،، آئین تجلیل از فعالان 
فرهنگی هنری جشنواره های شهری با هدف قدردانی از 600 روز همیاری 

در اجرای برنامه های فرهنگ شهروندی در تالار شهر قزوین برگزار شد.
رئیس  برجی  حسین  قزوین،  شهردار  صباغی  مهدی  که  جشنواره  این  در 
سپاه  جانشین  طاهرخانی  سرهنگ   ، شهرداری  ورزشی  فرهنگی  سازمان 
صاحب الامر)ع(، مدیران استانی، شهری و فعالان فرهنگی، هنری ححضور 

داشتند از فعالان فرهنگی استان تجلیل شد.
هنری  فرهنگی  فعالان  از  تجلیل  آئین  در  قزوین  شهردار  صباغی  مهدی 
جشنواره های شهری اظهارداشت: هنرمندان خوب و برجسته ای در شهر 
قزوین داریم که همواره مجموعه مدیریت شهری را در اجرای برنامه های 

مختلف فرهنگی هنری یاری می کنند.
وی اضافه کرد: شهر قزوین ظرفیت های فراوانی در عرصه های فرهنگی 
دارد که می توان با همفکری تمامی مجموعه های فرهنگی و هنری از این 
از مجموعه بزرگ  بهره برداری  با  برد.صباغی تصریح کرد:  بهره  ظرفیت ها 
فرهنگی تئاتر شهر در قزوین تعداد 525 صندلی به ظرفیت  فرهنگ استان 

افزوده شد.
وی اظهارداشت: از ظرفیت بالای تئاتر شهر قزوین باید در راستای تربیت 
هنرمندان بومی جوان، توسعه فرهنگ و هنر شهر قزوین و تولید آثار فاخر 
فرهنگی استفاده شود تا شاهد رشد بیش از پیش شهر مینودری در عرصه 
های فرهنگی هنری باشیم.شهردار قزوین اظهارامیدواری کرد با همکاری 
متولیان فرهنگی و با استفاده از ظرفیت های خوب هنرمندان بومی شهر 

قزوین بتوان برنامه های خوبی را برای این شهر رقم زد.

رییس سازمان جهاد کشاورزی یزد خواستار شد:
ضرورت ایمن سازی استخرهای آب کشاورزی یزد برای جلوگيری از غرق شدگی

کيفيتی که فدای کميت ميشود

مدیرعامل جمعیت هلال احمر ایلام خبر داد :
ارائه خدمات امدادی به بيش از 138 هزار نفر در طرح نوروزی ایلام

آبرسانی به 360 روستای استان یزد به صورت سيار انجام می شود

آئين تجليل از فعالان فرهنگی هنری جشنواره های شهری 
استان قزوین برگزار شد
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فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران در تازه ترین اطلاعیه ای که با موضوع عفاف و حجاب منتشر کرده است، اعلام کرد: نقضِ ارزش هایِ ملی و مذهبی مربوط به پدیده پوشش، مورد نکوهش قاطبه شهروندان است. به همین سبب فرماندهی انتظامی  ضمنِ دعوتِ همگان به رعایت هنجار های 
دینی و اخلاقی با هرگونه اعَمالِ ناهنجار و ضدِ ارزش هایِ جامعه که توسطِ افرادی معدود و هنجارگریز صورت می گیرد برابر قانون با جدیت برخورد خواهد کرد. از این افراد انتظار می رود ضمن رعایت هنجار های ایرانی- اسلامی از جمله عفاف و حجاب  از هر نوع رفتاری که مطلوب جامعه نیست 
بپرهیزندفرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران در تازه ترین اطلاعیه ای که با موضوع عفاف و حجاب منتشر کرده است، خواستار رعایت هنجارهای دینی و اخلاقی از سوی مردم شد و از برخورد جدی و قانونی با افراد هنجارگریز خبر داد. در متن اطلاعیه فرمانده انتظامی جمهوری اسلامی ایران که 
از سوی مرکز اطلاع رسانی فراجا در اختیار رسانه ها قرار گرفته، آمده است: » شهروندان گرامی از دیرباز پوشش و عفاف نزد مردم ایران اهمیتی سِتُرگ داشته و ایرانیان نقض هنجارهایِ خود در قلمرو عفاف و حجاب را تاب نیاورده و به اشکال مختلف به آن واکنش نشان داده اند.  عفاف و حجاب همواره 
برای ایران و ایرانی حائز اهمیت بوده و  امر به معروف و نهی از منکر در چارچوبی حکیمانه توصیه شده است.از طرفی نقضِ ارزش هایِ ملی و مذهبی مربوط به پدیده پوشش، مورد نکوهش قاطبه شهروندان است. به همین سبب فرماندهی انتظامی  ضمنِ دعوتِ همگان به رعایت هنجارهای دینی و 
اخلاقی با هرگونه اعَمالِ ناهنجار و ضدِ ارزش هایِ جامعه که توسطِ افرادی معدود و هنجارگریز صورت می گیرد برابر قانون با جدیت برخورد خواهد کرد. از این افراد انتظار می رود ضمن رعایت هنجارهای ایرانی- اسلامی از جمله عفاف و حجاب  از هر نوع رفتاری که مطلوب جامعه نیست بپرهیزند.«

پليس دست به کار شد

 یکشنبه  26 فروردین  1403
 شماره 6739     

سلامت

حدود 30 ماه از تصویب قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت و تاکید این قانون بر ترویج زایمان طبیعی با هدف 
بهبود نرخ باروری در کشور می گذرد اما آمارها همچنان 
حکایت از آن دارد که نرخ موالید به شیوه سزارین بالاتر از 

میانگین جهانی است.
گروه جامعه ایرنا - موضوع سلامت باروری و حمایت از 
زنان در دوران بارداری در اسناد بالادستی ایران از جمله 
در قانون اساسی، سیاست های کلی خانواده و جمعیت 

مورد تاکید قرار گرفته است.
در این میان، مقوله زایمان از جمله موضوعات مهم سلامت 
باروری است که به عنوان یک روند فیزیولوژیک و با تأکید 
بر حفظ سلامت مادر و نوزاد، در زندگی یک مادر باردار 
رخ می دهد و شاخص های مرتبط با آن نشانگر وضعیت 
سلامت جامعه و توسعه یافتگی است. بر این اساس، یکی 
از مهمترین وظایف نظام های بهداشتی درمانی کشورها، 

ایجاد شرایط مناسب برای بارداری و زایمان ایمن است.
با توجه به نتایج مطالعات جهانی، زایمان طبیعی در بیشتر 
موارد ایمن ترین روش برای مادر و نوزاد است و زایمان 
غیرطبیعی )سزارین/ زایمان به روش جراحی( به عنوان 
کاهش  با هدف  و  اورژانسی  موارد  در  جایگزین،  روش 

عوارض و مرگ و میر مادران و نوزادان انجام می گیرد.
اما در سال های اخیر افزایش قابل توجه زایمان غیرطبیعی 
عفونت ها،  از  اعم  آن،  انجام  از  ناشی  عوارض  بروز  و 
خونریزی، مشکلات تنفسی جنین و افزایش میزان بستری 
نوزاد در بخش مراقبت های ویژه نوزادان)NICU(، هدف 
میر  و  مرگ  و  عوارض  )کاهش  روش  این  انجام  اولیه 
مادران و نوزادان( را به چالش کشیده است؛ به طوری 
که در شرایطی که سازمان بهداشت جهانی نرخ مطلوب 
زایمان غیرطبیعی در کشورها را 10 تا 15 درصد از کل 
زایمان های انجام شده در طی یکسال پیشنهاد کرده است، 
در ایران بیش از نیمی از زنان، نوزادان خود را به روش 

زایمان غیرطبیعی به دنیا می آورند.
این درحالی است که زایمان های غیرطبیعی به خصوص 
مادر  سلامت  انداختن  خطر  به  ضمن  غیرضرور،  موارد 
تحمیل  نظام سلامت  به  را  زیادی  هزینه های  نوزاد،  و 
شیوه  به  زایمان  نرخ  بودن  بالا  درباره  آمارها  می کند. 
که  اساس هشداری  بر  نیست؛  ایران جدید  در  سزارین 
دکتر سودابه کاظمی رئیس انجمن متخصصان زنان و 
زایمان کشور سال 1401 پیش داده بود، حدود 56 درصد 
زایمان ها در کشور سزارین است به طوری که ایران را در 

رده هفتم دنیا قرار داده است.
اگرچه افزایش میزان این شاخص می تواند دلایل پزشکی 
و در مطالعات و بررسی های انجام غیرپزشکی داشته باشد 
اما به طور عمومی برگرفته از عوامل فرهنگی اجتماعی، 
از  نگرانی  بهداشتی،  خدمات  به  دسترسی  در  نابرابری 
و  جنینی  عوارض  به خصوص  طبیعی  زایمان  عوارض 

ترس از زایمان طبیعی بوده است.
برای حل این مشکل و با توجه سیاست های فرزندآوری 
و باروری سالم در کشور، در قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت )مصوب آبان 1400( موضوع ترویج زایمان 
اصلاح،  تغییر،  قبیل  از  آن  اجرای  مؤلفه های  و  طبیعی 
آموزشی،  منابع  و  متون  علمی  به روزرسانی  و  تکمیل 
بازآموزی و تربیت کارکنان و ارائه دهندگان قید و رایگان 

بودن خدمات زایمان طبیعی مورد تاکید قرار گرفت.
تعداد  افزایش  و  کشور  مامایی  مهارت  ارتقای 

ماماهای فعال در بیمارستان ها و زایشگاه ها، یکپارچه سازی 
و  آموزش  طبیعی،  زایمان  ترویج  سیاست های 
اصلاح  زایمان،  و  زنان  دستیار  پذیرش  فرهنگ سازی، 
تعرفه ها و کارانه، ممنوعیت پرداخت بیمه در موارد زایمان 
زایمان های  منسجم  و  منظم  توسعه  جراحی،  روش  به 
بدون درد، استقرار راهنماهای بالینی سلامت مادر و جنین، 
کاهش زایمان غیرطبیعی به عنوان پیش نیاز اعتباربخشی 
موارد  دیگر  از  زایشگاهی  های  کیفیت محیط  بهبود  و 
مصرح در این قانون است که تکالیفی را بر دوش نهادهای 

مختلف بویژه وزارت بهداشت قرار داده است.
با این وجود، مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی به 
بررسی میزان اجرایی شدن احکام مرتبط با ترویج زایمان 
جمعیت  جوانی  و  خانواده  از  حمایت  قانون  در  طبیعی 
در طی 2 سال پس  دهد  نشان می  که  است  پرداخته 
اقدامات مختلفی توسط  قانون،  این  ابلاغ  از تصویب و 

نهادهای متولی صورت گرفته است.
سرفصل  تغییر  شامل  گرفته  صورت  اقدامات  جمله  از 
از  مرتبط،  گرایش های  و  رشته ها  درسی  محتوای  و 
قبیل مامایی، بهداشت باروری، پزشکی با هدف ترویج 
زایمان طبیعی، ویرایش و بازنگری کتاب جامع بهداشت 
آموزش  جهت  کارکنان  تربیت  و  بازآموزی  عمومی، 
مراجعین، برگزاری دوره های آموزشی برای ارائه دهندگان 
مراقبت های بارداری، بازنگری و ابلاغ کتابچه )بوکلت( 
راهنمای مادران، رایگان ماندن زایمان طبیعی در مراکز 
دولتی و ممنوعیت پرداخت بیمه در موارد زایمان به روش 

جراحی بوده است.
تهیه پیش نویس و یا ابلاغ برخی دستورالعمل ها از قبیل 
تکریم مادر باردار، پیشگیری از ترس از زایمان )توکوفوبیا(، 
یکپارچه سازی سیاست های ترویج زایمان و دستورالعمل 
ملی ترویج زایمان طبیعی، قدردانی از دانشگاه های موفق 
در کاهش میزان زایمان غیرطبیعی و تذکر به دانشگاه های 
ناموفق در اجرا، پذیرش 336 دانشجو در رشته تخصصی 
زنان و زایمان، ابلاغ شیوه نامه توسعه خدمات زایمان بدون 
درد به دانشگاههای علوم پزشکی کشور، برگزاری نشست 
بیهوشی  متخصصین  با  درد  بدون  زایمان  تخصصی 
عملکرد  پایش  پزشکی،  علوم  دانشگاه های  منتخب 
دانشگاه ها در زمینه استفاده از روش های بدون درد دارویی 
و غیردارویی و طراحی فرم سنجش رضایتمندی مادران 
از خدمات زایمانی از دیگر اقدامات انجام شده برای ترویج 
زایمان طبیعی بوده است.ببه هر روی، بررسی عملکرد 
ارائه شده همچنین آمارهای مرتبط با زایمان غیرطبیعی در 
کشور نشان می دهد که اقدامات انجام شده برای ترویج 
زایمان طبیعی با تأکید بر انجام زایمان ایمن و تولد فرزند 
سالم به نتیجه مطلوب قانونگذار نرسیده و اهداف مندرج 
در قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت در موضوع 

ترویج زایمان طبیعی به نحو مؤثر تحقق نیافته است.
چرا هدف قانون محقق نشد؟

در گزارش مرکز پژوهش های مجلس، چند عامل به عنوان 

علل اصلی محقق نشدن اهداف قانون جوانی جمعیت قید 
شده است که می توان به عدم توسعه کافی زایمان های 
بدون درد در مراکز درمانی، عدم تخصیص منابع مورد 
نیاز جهت اجرای احکام مرتبط با ترویج زایمان طبیعی در 
قانون )تأمین زیرساخت ها، نیروی انسانی و ...(، پراکندگی 
ساختاری وزارت بهداشت در ترویج زایمان طبیعی، نبود 
توجه کافی به شبکه های بهداشت و درمان و نقش ماماها 

و مراقبان سلامت در ترویج زایمان طبیعی اشاره کرد.
عدم فرهنگسازی و آگاهی بخشی کافی در ترویج زایمان 
طبیعی، فقدان دستورالعمل ملی در راستای ترویج زایمان 
طبیعی، عدم توسعه و بهسازی کافی فضای زایشگاهها 
و بیمارستان ها برای زایمان طبیعی مهمترین چالش های 

پیشروی ترویج زایمان طبیعی ذکر می شوند.
اغلب  که  دهد  می  نشان  گرفته  صورت  های  بررسی 
آموزشی،  دوره  برگزاری  به  محدود  انجام شده  اقدامات 
مکاتبات و تنظیم دستورالعملها بوده و برخی از مهمترین 
احکام مرتبط در این خصوص از جمله یکپارچه سازی 
سیاست های مربوط به ترویج زایمان طبیعی، بهبود کیفیت 
محیط های زایشگاهی از نظر فیزیکی و بهداشتی، توسعه 
منظم و منسجم زایمانهای بدون درد، تأمین نیروی انسانی 
موردنیاز و یا تدوین و اجرای دستورالعمل ملی ترویج برای 
مرتبط  خدمات  ارائه  نحوه  در  یکپارچگی  و  هماهنگی 

تحقق نیافته است.
زایمان  بالای  به سهم  توجه  با  که  داشت  نظر  در  باید 
غیرطبیعی در کشور و از طرفی تأثیر مؤلفه های جمعیتی، 
اجتماعی و فرهنگی در تشدید این مسئله، اجرای احکام 
فوق در کنار یکدیگر می تواند دستیابی به هدف اصلی را 

مقدور کند.
توسعه و بهسازی فضای فیزیکی و زایشگاهی مناسب 
دوره  و  ماهر  انسانی  نیروی  تأمین  باردار،  مادران  برای 
دیده )اعم از ماما، متخصص زنان، کارشناس بیهوشی( 
اصلاح تعرفه و کارانه خدمات با رویکرد تشویقی برای 
مطلوب  های  روش  بکارگیری  خدمات،  کنندگان  ارائه 
زایمان بدون درد و خوشایندسازی آن برای مادران باردار، 
حمایت مالی جهت افزایش بهره مندی از خدمات زایمان 
طبیعی، نظارت و پایش مستمر می تواند در سال های آینده 

به ترویج زایمان طبیعی کمک کند.
در این راستا پیشنهاد شده است که از ظرفیت رسانه ای 
نیز برای ترویج زایمان طبیعی و فرهنگ سازی لازم در 
این خصوص استفاده شود؛ کاهش فرایند هزینه خدمات 
مراقبت های سلامت نوزادان متولد شده از طریق زایمان 
تخصیص  و  بینی  پیش  سالگی،  پنج  پایان  تا  طبیعی 
در  قانونی  تعهدات  با  متناسب  و  نیاز  مورد  مالی  منابع 
ترویج زایمان طبیعی در قوانین بودجه سنواتی، و ارزیابی 
در  زایمانی  خدمات  با  مرتبط  انسانی  نیروی  دوره ای 
راستای ارتقای کیفیت خدمات زایمان طبیعی به مادران 
آگاهی و  قرار گیرد.ارتقای مهارت،  باردار در دستور کار 
نقش ماماها و مراقبان سلامت در شبکه های بهداشت و 
درمان در راستای ترویج زایمان طبیعی، اجرای پیمایش 
ملی آگاهی و نگرش زنان و مادران باردار در خصوص 
سازوکارهای مندرج در قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت در موضوع ترویج زایمان طبیعی در کشور از دیگر 
راهکارهایی است که می تواند به ترویج زایمان طبیعی در 

بین مادران باردار کمک کند.

و  ثبتي  وضعیت  وتکلیف  تعیین   قانون   3 ماده  آگهي 
اشرفیه  آستانه  رسمي  فاقد سند  ساختمانهاي  و  اراضي 
تعیین و  قانون  اینکه در اجراي ماده 3 و غیره  به  نظر 
تکلیف وضعیت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند 
رسمي و ماده 13 آیین نامه اجرایي آن متقاضي ذیل با 
درخواست  مشاعي  اسناد  و  عادي  مدارك  و  اسناد  ارائه 
صدور سند مالکیت نموده اندو پرونده مورد نظر در هئیت 
موضوع قانون مذکور مطرح و نهایتا منجر به صدور راي 
جهت اخذ سند مالکیت گردیده است . لذا به استناد ماده 
جهت  روز   15 فاصله  به  نوبت  دو  در  مذگور  قانون   3
برابر راي بشماره   اطلاع عموم آگهي میگردد.ردیف 1: 
تعیین  قانون  یک  هئیت    140260318006011580
فاقد سند  و ساختمانهاي  اراضي  ثبتي  تکلیف وضعیت 

رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک آستانه اشرفیه 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي      منوچهر  پور 
دیبا      فرزند    حسین    بشماره شناسنامه 865    و 
کد ملي 0041952804     صادره از  تهران   بصورت  
ششدانگ  یک قطعه  زمین باغی بمساحت  2045/85  
متر مربع بشماره )37  (فرعي از)32 ( اصلي قسمتي  از 
2 و 4و 5و6    فرعي  از 32  اصلي بخش 10 گیلان 
واقع در آستانه -  روستای پس کشل  خریداری  از  نسق  
وراث محمد تقی محمودی   محرز گردیده است .لذا هر 
کس اعم از مجاورین و صاحبان حقوق و مالکین مشاع 
باشند  اعتراض داشته  به اصل و حدود مفروزي  نسبت 
باید از تاریخ انتشار آگهي و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا 2  ماه اعتراض خودرا به ثبت محل وقوع 

ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند.متعرض باید ظرف 1 ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقویم دادخواست دادگاه 
عمومي محل نمایدو گواهي تقدیم دادخواست را به اداره 
ثبت محل تحویل دهد . در اینصورت اقدامات ثبت موکول 
به ارائه حکم قطعي دادگاه است و در صورتي که اعتراض 
در مهلت قانوني واصل نگردد یا متعرض گواهي تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومي محل را ارائه نکند اداره ثبت 
محل باید مبادرت به صدور سند مالکیت نماید صدور سند 

مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/1/26  

 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/2/10    
رئیس اداره ثبت اسنادواملاك آستانه اشرفیه - یداله قاسم زاده 

م- الف : 189/1

آگهي  موضوع  ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه  قانون  تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتي و اراضي  و ساختمانهاي  فاقد سند رسمي 

حوزه ثبتي شهرستان لاهیجان 
مورخه    140260318005008258 شماره   راي    برابر    
تعیین تکلیف وضعیت   قانون   1402/11/23  هیات  موضوع 
ثبتي اراضي  و ساختمانهاي  فاقد  سند رسمي  مستقر در واحد 
ثبتي  لاهیجان ،  تصرفات   مالکانه   وبلامعارض متقاضیه 
افضل  گلشاهی چمندانی  فرزند    حسین     به ش ش یک   
و کد ملي  2721946153       صادره از  لاهیجان   - نسبت  
به ششدانگ  یکقطعه زمین  به مساحت 98/95   مترمربع  به 
شماره  پلاك فرعي  2741    مفروزي  و مجزي  شده  از پلاك  
12  فرعي   از اصلي 21   واقع در  قریه  بوجائیه  لاهیجان   
بخش  14 گیلان   به نشانی :  لاهیجان -  بوجائیه  - وحدت 
22 از مورد مالکیت   نسقی  صفر  علی  کریمی  سیاه  گورابی   
محرز گردیده است .  لذا  به منظور  اطلاع  عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله15  روز  آگهي مي شود  در صورتیکه  اشخاصي 
نسبت به صدور سند مالکیت  متقاضیان  اعتراضي  داشته باشند  
میتوانند از تاریخ  انتشار  اولین آگهي  به مدت  دو ماه  اعتراض  
خود را  به این اداره  تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف  مدت  
یکماه  از تاریخ تسلیم  اعتراض  دادخواست  خود را به  مراجع  
قضایي  تقدیم  نمایند  بدیهي است  در صورت انقضاي  مدت 
مذکور  و عدم وصول گواهي  اقامه  دعوي طبق   مقررات  سند 
مالکیت   صادر خواهد شد . تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/1/26  

 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/2/9    
شهرستان  املاك   و  اسناد  ثبت  رییس   سلیمی-  شهریار   

لاهیجان
 م- الف: 184/1 

چرا هدف قانون جوانی جمعيت در افزایش زایمان طبيعی هنوز محقق نشده است؟
تحلیل روز

بزودی تا خاور ميانه ایرانی !
سوزان مالونی/استاد دانشگاه جان هاپکینز و کارشناس موسسه 

بروکینگز   مترجم: کامران کرمی
جنگ اسرائیل و حماس - و احتمال تبدیل شدن آن به یک 
حریق گسترده تر - تلاش مصمم سه رئیس جمهور ایالات متحده 
برای متمرکز کردن منابع آمریکایی و تمرکز بر خاورمیانه را از بین 
برده است. بلافاصله پس از حمله حماس در 7 اکتبر، جو بایدن 
رئیس جمهور ایالات متحده به سرعت برای حمایت از اسرائیل و 
جلوگیری از گسترش خصومت ها اقدام کرد. اما این درگیری به 
یک بن بست جهنمی تبدیل شده است. با وجود ماه ها عملیات 
شدید برای از بین بردن حماس، کشته شدن ده ها هزار غیرنظامی 
فلسطینی و ایجاد یک فاجعه انسانی در نوار غزه، اسرائیل ناکام مانده 
است. با گسترش بحران، تعاملات ایالات متحده در خاورمیانه نیز 
افزایش می یابد. اما تعامل مجدد با خاورمیانه خطراتی را برای بایدن 
به همراه دارد، به ویژه زمانی که او برای انتخاب مجدد علیه سلف 
خود، دونالد ترامپ، مبارزه می کند، که انتقادات وی از هزینه های 
انسانی و اقتصادی جنگ های آمریکا در عراق و افغانستان در میان 
رای دهندگان طنین انداز شد و کمپین ریاست جمهوری 2016 او 

را تقویت کرد.
خاورمیانه به لحظه ایرانی شدن نزدیک است

حمله  از  پس  هفته  سه  که   Quinnipiac نظرسنجی  در 
ابراز نگرانی کردند  از آمریکایی   ها  انجام شد، 84 درصد  حماس 
که ایالات متحده ممکن است به سمت دخالت مستقیم نظامی 
در درگیری   های خاورمیانه کشیده شود و تنها یک نفر از هر پنج 
که  بود  موافق  فوریه 2024  در  پیو  نظرسنجی  به  پاسخ   دهنده 
ایالات متحده باید یک فشار دیپلماتیک »عمده« برای پایان دادن 
به جنگ اسرائیل و حماس در دستور کار قرار دهد.در این میان 
یکی از بازیگران منطقه ای به ویژه از تردید یا عدم تعامل واشنگتن 
سود می برد: جمهوری اسلامی ایران. در واقع، آشوب در خاورمیانه 
فرصتی برای دستیابی به موفقیت در استراتژی چهار دهه ای تهران 
به منظور  تضعیف یکی از اصلی ترین دشمنان منطقه ای خود، 
اسرائیل - و تحقیر ایالات متحده و کاهش شدید نفوذ آن در 
منطقه است.جمهوری اسلامی ایران پس از انقلاب 1979 قصد 
الهام بخشیدن به قیام   های مذهبی را داشت و به زعم بسیاری 
از ناظران، ممکن است ظاهرا به نظر برسد که شکست خورده 
است. در واقع، خرد متعارف در واشنگتن و جاهای دیگر اغلب بر 
این باور است که ایران مهار شده و حتی منزوی شده است. اما 
این هرگز درست نبود. در عوض، تهران استراتژی حساب شده ای  
برای توانمندسازی شبه نظامیان نیابتی و تاثیرگذاری بر عملیات در 
همسایگی خود در حالی که قابلیت انکار قابل قبولی را حفظ می کند، 
ایجاد کرد - طرحی که با دامنه ویرانگر حمله حماس و حملات 
بعدی شبه نظامیان وابسته به ایران در عراق، لبنان و یمن اثبات 
شد.چشم   انداز استراتژیک پس از 7 اکتبر در خاورمیانه، چشم   اندازی 
است که تا حد زیادی توسط ایران ایجاد شده و بر مبنای نقاط قوت 
آن عمل می کند. تهران فرصت را در هرج و مرج می بیند. ایران از 
جنگ در غزه بهره برداری و آن را تشدید می کند تا جایگاه خود را 
بالا ببرد، منافع اسرائیل و ایالات متحده را تضعیف کند و نظم منطقه 
را بیشتر به نفع خود شکل دهد. حقیقت این است که جمهوری 
اسلامی اکنون در موقعیتی بهتر از هر زمان دیگری برای تسلط 
بر خاورمیانه است، از جمله با دستیابی به توانایی ایجاد اختلال در 

کشتیرانی در چند کانون منطقه ای.
در صورت عدم کنترل، گسترش چشمگیر نفوذ ایران تاثیرات زیادی 
بر اسرائیل، منطقه وسیع   تر و اقتصاد جهانی خواهد داشت. برای برهم 
زدن این تقویت قدرت ایران، بایدن فورا نیاز به بیان و سپس اجرای 
یک استراتژی روشن برای محافظت از غیرنظامیان فلسطینی از 
تحمل بار سنگین عملیات نظامی اسرائیل، مقابله با استراتژی مخرب 
جنگ نیابتی ایران و کاهش توانایی   های متحدان تهران دارد. 
دستیابی به این اهداف مستلزم مجموعه   ای از اقدامات پیچیده از 
سوی واشنگتن است و آمریکایی   ها از آسیب   های نظامی، اقتصادی 
و انسانی تعهدات کشورشان در خاورمیانه خسته شده   اند. اما هیچ 
قدرت جهانی به جز ایالات متحده، ظرفیت نظامی و دیپلماتیک 
برای خنثی کردن اهداف ایران را با مدیریت درگیری مارپیچ بین 
اسرائیل و حماس و مهار مخرب ترین پیامدهای بلندمدت آن ندارد.

تئوری آشوباز زمان تسلط حماس بر غزه در سال 2007، ایران به 
عنوان حامی اصلی این گروه عمل کرده است. تهران؛ پول، سلاح 
و سایر حمایت   هایی را ارائه کرد که حمله 7 اکتبر را ممکن ساخت، 
از جمله فناوری   های نظامی، اطلاعاتی و سالانه 300 میلیون 
دلار کمک مالی. پهپادها و موشک   ها و همچنین زیرساخت   ها و 
آموزش   هایی را برای کمک به حماس در ساخت تسلیحات خود 
فراهم کرد.پس از 7 اکتبر، شبه   نظامیان مورد حمایت ایران نیز به 
سرعت فعالیت   های خود را برای هدف قرار دادن نیروهای اسرائیلی 
و آمریکایی در منطقه افزایش دادند. این حملات باعث تلفات بیش از 
صد نفر در میان نظامیان آمریکایی شده است. حوثی   ها، جنبش مورد 
حمایت ایران که بر اکثر مردم یمن حکومت می کنند، به کشتی   های 
در حال حرکت در دریای سرخ حمله کرده   اند که باعث شده عبور 
و مرور از طریق کانال سوئز در دو ماه اول سال 2024 تا 50 درصد 
کاهش یابد. ایران همچنین در پی 7 اکتبر اقداماتی صریح برای بالا 
بردن وجهه دیپلماتیک خود انجام داد. چند روز پس از حمله حماس، 
ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران برای اولین بار مستقیما با محمد 
بن سلمان، ولیعهد سعودی، تلفنی صحبت کرد و در ماه نوامبر نیز در 
نشست منطقه ای در ریاض شرکت کرد. سایر مقامات ایرانی، مانند 
حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه، در منطقه و فراتر از آن به 
دنبال این هستند که کشورشان را به عنوان یک میانجی مورد اعتماد 
قرار دهند.هیچ یک از این تحولات صرفا نتیجه چشم   اندازهای جدید 
ایران در آشفتگی و انجام اقدامات فرصت   طلبانه و تکانشی نیست. 
آنها محصول بازی آزمایش شده با زمان هستند. از سال 1979، ایران 
به هرج و مرج و نوسانات به عنوان فرصتی برای پیشبرد منافع و 
نفوذ خود نگاه کرده است. حتی تهاجم عراق به ایران در سال 1980 
به نفع حکومت نوپا بود و موقعیتی را برای ایجاد یک صنعت دفاعی 
داخلی قوی فراهم کرد و دولت را قادر ساخت که دوران طفولیت 
با ارزش ترین  از  خود را پشت سر بگذارد.از نظر تاریخی، برخی 
گشایش ها در نتیجه گام های اشتباه واشنگتن و شرکای آن در 
منطقه، مانند حمله آمریکا به عراق در سال 2003، رخ داده است. 
صدام حسین، رئیس   جمهور عراق، که مهم ترین تهدید موجود برای 
ایران بود، سرنگون شد و رژیم او با یک دولت ضعیف به رهبری 
شیعیان ناراضی با روابط خوب با تهران جایگزین شد. ایران در 
سال های بعد، از دیگر لحظات هرج و مرج منطقه ای نهایت استفاده 
را برد. از آغاز سال 2013، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با کمک 
حزب الله، بسیج تیپ های شیعیان افغانستانی و پاکستانی را برای دفاع 
از بشار اسد ایجاد کرد. تهران در نهایت در طول جنگ داخلی سوریه 
یک مشارکت موثر با روسیه ایجاد کرد که پس از حمله روسیه 
به اوکراین، به یک همکاری استراتژیک گسترده تر گسترش یافت. 
یکی از مؤلفه   های کلیدی استراتژی ایران در همسایگی   اش، پرورش 
»محور مقاومت«، شبکه   ای از شبه   نظامیان منطقه   ای با ساختارهای 
سازمانی گسسته، منافع متداخل و پیوند با نهادهای امنیتی و مذهبی 
ایران بوده است. در طول دو دهه اول قدرت جمهوری اسلامی، 

صدور انقلاب در دستور کار مقامات قرار گرفت.
اگرچه این موج انقلابی هرگز محقق نشد، اما با ظهور گروه   های 
شبه   نظامی دلسوز که به دنبال حمایت دولت انقلابی بودند، محقق 
شد. سرمایه گذاری های اولیه جمهوری اسلامی دارایی ارزشمندی را 
برای آن  به همراه داشت که الگویی برای تلاش های بعدی آن بود: 
حزب الله. پس از تهاجم اسرائیل به لبنان در سال 1982، سپاه نوپای 
ایران آموزش و هماهنگی حزب   الله، یک گروه مسلح شیعه را آغاز 

کرد. کمک ایران فورا حزب   الله را قدرتمندتر کرد.
حزب الله از طریق جناح سیاسی خود، خود را عمیقا به دولت لبنان 
تلقین کرد و اعضایی را در پارلمان و کابینه نصب کرد. به رغم 
تلاش   های اسرائیل و ایالات متحده برای از بین بردن شبه   نظامیان، 
حزب الله ده   ها هزار جنگنده فعال دارد و با کمک تهران، زرادخانه   ای 

متشکل از 150هزار راکت و موشک عمدتا کوتاه و متوسط و 
همچنین هواپیماهای بدون سرنشین ضد تانک و ضدهوایی و 
توپخانه ضد کشتی جمع آوری کرده است. تهران به کمک سالانه 
700 تا 1 میلیارد دلار به حزب الله ادامه می دهد و این گروه همچنان 
بازیگر اصلی اجتماعی، سیاسی و نظامی در لبنان است. حزب الله 
به طور فوق العاده ای برای ایران مفید بوده است. نقش حزب   الله در 
عقب   نشینی اسرائیل از جنوب لبنان، که در سال 2000 تکمیل شد، 
تحسین منطقه   ای و مشروعیت داخلی پایدار را برای این گروه به 
همراه آورد و دامنه جهانی آن همچنان به تقویت اهرم تهران کمک 

می کند.    بازی طولانی
ایران با پرورش حزب الله به عنوان الگو، تلاش و منابع عظیمی را 
برای پرورش گروه های شبه نظامی در سراسر خاورمیانه اختصاص 
داده است. حمایتی که ایران از گروه   های شبه   نظامی فلسطینی، 
به   ویژه جهاد اسلامی فلسطین و حماس انجام داد، در دهه   های بعد 
سودهای زیادی را به همراه داشت. این روابط سکوی پرشی را برای 
نفوذ ایران در نقاط عطف کلیدی برای ثبات منطقه فراهم کرد. در 
دهه 1990، حملات تروریستی روند صلح اسرائیل و فلسطین را 
مختل کرد و سیاست اسرائیل را به سمت راست سوق داد. پس از 
حمله آمریکا به عراق در سال 2003، حمایت تهران از شورای عالی 
اسلامی عراق و حزب الدعوه، هر دو جناح مهم شیعه، ایران را به 
عنوان تاثیرگذارترین بازیگر در سیاست جنجالی پس از جنگ عراق 
معرفی کرد.جنگ داخلی سوریه موقعیت حزب الله را به جواهری 
در تاج شبکه نیابتی ایران ارتقا داد. حزب   الله با همکاری نزدیک با 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، شبکه گسترده   تری از شبه   نظامیان 
شیعه مورد حمایت ایران را که از افغانستان، عراق، پاکستان و یمن 
به سوریه سرازیر شدند، آموزش و هماهنگ کرد. ایران در توسعه 
این شبکه انعطاف   پذیر و عمل   گرایانه تلاش قابل توجهی نشان داده 
است و این امکان را به آن می دهد تا خود را با شرکا و جانشینان 
در قاره   های متعدد هماهنگ کند. گاهی اوقات، تهران از گروه   های 
چتر و اتاق   های عملیات مشترك برای هماهنگ کردن جناح   های 
مختلف استفاده می کند و در برخی مواقع عمدا گروه   های موجود را 
جداسازی می کند تا نفوذ خود را بر آنها حفظ کند. پول و تجهیزات 
ایران برای مدت طولانی یکی از ابعاد اصلی روابط این کشور با 
فزاینده   ای  به طور  این حال، تهران  با  بوده است.  شبه نظامیان 
نه تنها تسلیحات تمام   شده را منتقل می کند، بلکه ابزارهایی را برای 
گروه   های نیابتی خود برای تولید و اصلاح سلاح   ها به   طور مستقل نیز 
منتقل می کند.نهاد امنیت ملی ایران سرمایه گذاری در جنگ نامتقارن 
را ابزاری اقتصادی برای به دست آوردن اهرم فشار در برابر دشمنان 
قدرتمندتر به ویژه ایالات متحده می داند. نفوذ ایران بر شبه نظامیان با 
حذف اکثر رقبای رادیکال آن در خاورمیانه تقویت شده است. پس از 
برکناری دیکتاتورهای گران قیمتی مانند صدام و معمر القذافی لیبی 
از قدرت، جمهوری اسلامی به یکی از معدود بازیگران منطقه   ای 
تبدیل شد که منافع و منابع لازم برای حمایت از شبه   نظامیان را 
در اختیار دارد.از بسیاری جهات، رابطه بین ایران و نمایندگان آن 
نشان دهنده ترجیحات مشترك برای خودمختاری و منافع شخصی 
است. ماهیت تکاملی سرمایه گذاری   های ایران در مشتریانش به نفع 
آن بوده است و به نهاد امنیتی امکان می دهد تا شراکت   هایی با 
ارزش پایدار را حفظ کند که می تواند در برابر اختلالات مقاومت 
کنند. به عنوان مثال، حتی زمانی که حماس برای چند سال پس از 
شروع جنگ داخلی سوریه از ایران فاصله گرفت، ایران همچنان به 
تامین بودجه باقی مانده این گروه ادامه داد و به مرور زمان این روابط 

را دوباره احیا کرد.
کمان پیروزی

پس از تهاجم ایالات متحده به عراق، تهران تلاش کرد تا خود 
را به   عنوان یک بازیگر موثر در منطقه   ای که در آشفتگی قرار دارد، 
به   طور کامل تثبیت کند. اسرائیل کارزاری مصمم را برای کم کردن 
نفوذ ایران با حمله معمول به مواضع ایران در سوریه به راه انداخت 
تا تلاش جمهوری اسلامی برای ایجاد یک پل زمینی برای تامین 
حزب   الله و شبکه گسترده   تر نیروهای جانشین آن را مختل کند. 
این کمپین موفقیت   های تاکتیکی زیادی به دست آورد، اما به نظر 
نمی رسد که تاثیر بازدارنده معناداری بر ایران و نیروهای نیابتی آن 
داشته باشد.در همین حال، ایالات متحده به دنبال تعمیق روابط خود 
با مراکز قدرت جایگزین و تقویت صف   بندی   های جدید برای مقابله 
با تهران بود. از »مهار دوگانه« بیل کلینتون )که به دنبال منزوی 
کردن ایران و عراق و در عین حال پیشبرد صلح اعراب و اسرائیل 
بود( تا »استراتژی رو به جلو برای آزادی« رئیس جمهور جورج دبلیو 
بوش )که بر پیشبرد دموکراسی سازی در خاورمیانه و فراتر از آن 
متمرکز بود(، واشنگتن بارها بر روی طرح هایی سرمایه گذاری کرده 
است که هدف آن حذف افراط گرایی خشونت آمیز در خاورمیانه بوده 
است، اما نتیجه چندانی نداشته است.در سخنرانی نوامبر 2023 رهبر 
معظم ایران، این تلاش   ها منعکس و تاکید شد که واشنگتن در 
تلاش برای ایجاد »خاورمیانه جدید« به طور کامل شکست خورده 
است. یک تحول اساسی، اما نه به نفع ایالات متحده، بلکه به نفع 
جبهه مقاومت رقم خورده است. بله، نقشه ژئوپلیتیک غرب آسیا 
تغییر کرده است - اما به نفع مقاومت تغییر کرده است.از 7 اکتبر، 
ایران از وحشت و اندوه اسرائیلی   ها به وجد آمده    و از آن برای ارتقای 
جایگاه خود به   عنوان چانه زنی قدرت استفاده کرده    است. جنگ 
فرصتی را برای جمهوری اسلامی برای از سرگیری نقش رسمی در 
رایزنی های فرامنطقه ای فراهم کرده است. رهبران ایران دیپلماسی 
فعال را با نمایش قدرت همراه کرده اند که قصد دارد عزم آمریکا 
را آزمایش کند.حملات شبه نظامیان نزدیک به ایران یک چالش 
پیچیده برای واشنگتن و جهان است. از اکتبر 2023 تا اواسط فوریه 
2024، حملات توسط نیروهای نیابتی مورد حمایت ایران منجر به 
کشته و زخمی شدن حداقل 186 نفر در میان سربازان آمریکایی در 
خاورمیانه شد. این موارد شامل 130 آسیب مغزی، از دست دادن 
سه سرباز ذخیره ارتش در اردن، و کشته شدن دو  عضو نیروی 
دریایی SEAL در ماموریت جلوگیری از سلاح های غیرقانونی 
در سواحل سومالی بود.قبل از 7 اکتبر، دولت بایدن زمان، انرژی 
و سرمایه سیاسی قابل توجهی را برای کمک به عادی سازی روابط 
بین اسرائیل و عربستان سعودی اختصاص داده بود. چنین معامله ای 
با گشودن فرصت های اقتصادی جدید و به مرور زمان، کمک به 
به حاشیه راندن نفوذ بازیگران ضد نظم، از جمله تهران و حامیان 
آن، یک پیشرفت بزرگ برای دولت ها و منطقه وسیع تر خواهد بود.

تلاش بایدن برای دستیابی به توافق عادی سازی بین اسرائیل و 
عربستان سعودی، جدیدترین مؤلفه کمپین طولانی آمریکا برای 
تقویت همکاری بین بازیگران منطقه ای میانه رو توصیف شده بود. 
گفت   وگوهای عادی   سازی مبتنی بر موفقیت توافق نامه ابراهیم 
2020 است که راه را برای برقراری روابط دیپلماتیک بین اسرائیل 
و بحرین، مراکش، سودان و امارات متحده عربی هموار کرد و 
فرصت   های بی   سابقه   ای را برای تجارت دوجانبه، همکاری   های 
نظامی و تعاملات مردمی باز کرد. گشایش با ریاض می توانست 
این روند را تقویت کند و ایران را حتی در زمانی که تلاش می   کرد 
تا نزدیکی خود را با ریاض تضمین کند، به عقب براند.پرونده 
برقراری روابط دیپلماتیک کامل بین اسرائیل و عربستان سعودی 
همچنان قانع کننده است. اما جنگ اسرائیل و حماس پیچیدگی   های 
خیره   کننده   ای را به آنچه قبلا یک اقدام بلندپروازانه تاریخی بود اضافه 
کرد. برای بسیاری از اسرائیلی   ها در داخل و خارج از دولت، حمله 
حماس تنها این باور را تقویت کرد که حاکمیت فلسطین یک تهدید 
امنیتی غیرقابل قبول است.با این حال، عملیات   های بعدی اسرائیل 
سعودی   ها  معنادار  تلاش های  و  جدید  درخواست   های  غزه،  در 
برای جبران رنج فلسطینیان را برانگیخت. تعهدات امنیتی آمریکا 
به عربستان سعودی و سرمایه گذاری در زیرساخت   های هسته   ای 
غیرنظامی پادشاهی، مستلزم تایید قانون گذاران آمریکایی است 
که در بحبوحه نگرانی ها مبنی بر اینکه تشدید جنگ اسرائیل و 
حماس می تواند ایالات متحده را به سمت خود بکشاند، تضمین آن 
سخت   تر شده است، چرا که مستقیما آمریکا را وارد درگیری دیگری 

در خاورمیانه می کند.

مریم شادبخش
مدرس و مستر بین المللی آکادمی گوچی و مستور

در این فرایند پیگمنت از طریق سوزن های ریز ) میکرونیدلها( 
به پوست سر یا اسکالپ تزریق می شود، این فرایند باعث 
می شود که ظاهری شبیه به مو در پوست سر ایجاد شود و 

پوست سر پر مو تر به نظر برسد.
این فرایند در واقع نوعی کپی کردن موهای طبیعی است که 
باعث ایجاد ظاهری پر حجم در نواحی خالی سر می شود. 

)منطقه کف سر را اسکالپ می گویند(
کاربرد میکروسکالپ سر چیست ؟

یک: برای افرادی که نمی خواهند برای کاشت مو زیر تیغه 
جراحی بروند 

FUT دو: رفع اسکار ناشی از برداشت مو به روش
سه: پوشش دادن نواحی طاس و کم پشت مو برای افرادی 
که تمایل به کاشت مو ندارند و یا بانک موی مناسبی ندارند 
چهار: محو کردن جای بخیه پس از کاشت مو یا هر نوع 

اسکار ناشی از جراحی یا جای شکستگی روی سر 
پنج: میکروپیگمنتیشن موی سر برای آلوپسی ؟؟ یا ریزش 
موی سکه ای ) قبل از انجام با پزشک مشورت گردد و نوع 

آلوپسی مشخص گردد(
شش: پنهان کردن زخم، سوختگی و خال مادرزادی

هفت: انجام شبیه سازی مو در ناحیه ریش و سبیل؛ فقط به 
صورت نقطه ای 

هشت: اصلاح و ترمیم خطوط ریش مو 
نه: افزایش اثر بصری بعد از پیوند مو ) بهتر است میکرواسکالپ 

قبل از کاشت مو انجام شود، کاشت مو ترمیم گردد(
ده: برای افرادی که مبتلا به Lichen Planus بوده و 
بیم آن است که اگر بخواهند  پیوند مو انجام دهند، بیماری 

مجددا فعال شود.
و  التهابی  ضایعات  دارای  پوستی  بیماری  پلان:  لیکن   (

خارش دار (
دوران ریکاوری 

قرمزی و سوزش بعد از میکروسکالپ سر ممکن است یک 
تا دو روز بعد از انجام فرایند طول بکشد، غیر از این مورد 
ریکاوری در میکروسکالپ سر روندی سریع دارد و حتی روز 

بعد می توانید به فعالیت روزانه خود ادامه دهید.
مدت ماندگاری اسکالپ سر :

نتایج حاصل از میکرواسکالپ سر، حدود 1 تا 2 سال باقی 
می ماند بعد از این مدت برای پررنگ تر کردن و ترمیم افراد 

می توانند این روند را تکرار کنند.

ميکروپيگمنتيشن اسکالپ 
SMP چيست؟

اینفوگرافیک

نوبت دوم))آگـهی مناقصه عمومی((

شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان در نظر دارد خدمات مشروحه ذیل را از طریق برگزاری مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید:

شرکت توزیع نیروی برق 
استان هرمزگان

روابط عمومی شرکت توزیع نيروی برق هرمزگان
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/1/25 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/1/26

لذا کلیه پیمانکاران واجد شرایط که دارای تجربه، تخصص و تجهیزات لازم بوده؛ می توانند پس از تاریخ درج آگهي نوبت دوم در روزنامه جهت خرید اسناد مناقصه 
به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند و جهت دریافت اسناد اقدام نمایند.

-آدرس دستگاه مناقصه گزار: بندرعباس – بلوار جمهوری اسلامی – جنب شهرك مسکونی زیتون )نیروگاه قدیم( شرکت توزیع نیروی برق هرمزگان تلفن: 
31201594 -076  فاکس دبیر خانه: 31201402 - 076

-مشخصات شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان: شناسه ملی شرکت:10101335577  ش ثبت:1954     کدپستی:79136-75115
-محل بازگشایی پاکات : شرکت توزیع برق هرمزگان – دفتر امور تدارکات و انبارها

-به پیشنهادهاي فاقد امضا، مشروط، مخدوش و پیشنهاداتي که بعد از انقضا ء مدت مقرر در اسناد مناقصه واصل مي شود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.
-هزینه چاپ آگهی روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.

)www.setadiran.ir( .میباشد )آدرس دانلود اسناد: خرید اسناد فقط از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد-

 )آگهی مناقصه عمومی(()

 :دینما واگذار طیشرا واجد پیمانکاران به یعموم مناقصه یبرگزار قیطر از را ذیل مشروحه خدمات دارد نظر در هرمزگان استان برق یروین عیتوز شرکت

 

 سآدر بهمناقصه  اسناد دیخر جهت روزنامه در دوم نوبت آگهی درج تاریخ از پس توانند یم ؛بوده لازم زاتیتجه و تخصص تجربه، یدارا کهواجد شرایط پیمانکاران  کلیه لذا
www.setadiran.ir نمایند. و جهت دریافت اسناد اقدام ندینما مراجعه 

جنب شتتهرم موتتکونی زیتون ونیروگاه قدیرک شتترکت توزیع نیروی برق هرمزگان تل  :    –بلوار جمهوری استتیمی  –آدرس دستتتهاه مناقصتته گزار: بندرع اس   -
 270 - 51021920فاکس دبیر خانه:   270- 51021349
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عواقب درگيری یوسفی و دبير؛ 
فدراسيون کشتی برنامه را تحریم کرد

سایر اخبار

7

برنامه  یک  مجری  جنجالی  گفت وگوی  از  بعد 
و  عوامل  از  هیچ کدام  دبیر،  علیرضا  با  تلویزیونی 
همکاران فدراسیون کشتی دیگر در این برنامه حضور 

نخواهند یافت.
تسنیم: بعد از گفت وگوی جنجالی مجری یک برنامه 
و  عوامل  از  هیچ کدام  دبیر،  علیرضا  با  تلویزیونی 
همکاران فدراسیون کشتی دیگر در این برنامه حضور 

نخواهند یافت.
دوشنبه شب  فدراسیون کشتی  رئیس  دبیر  علیرضا 
در برنامه تلویزیونی قهرمان ایران حاضر شد. در این 
برنامه درباره مباحث مختلفی صحبت به میان آمد و 

البته برای دقایقی جنجالی شد!
مجری برنامه در خلال صحبت هایش اشاره ای به نماز 
مستحبی علیرضا دبیر در جلسه با وزیر پیشین ورزش 
فدراسیون  رئیس  مذاق  به  یوسفی  کنایه  اما  داشت 

کشتی خوش نیامد.
دبیر ابتدا با خنده به این موضوع پرداخت و گفت: اگر 
خدا ستارالعیوبی اش را از من بردارد، من کف خیابانم. 
پرداختن به بحث های مربوط به ریا، از سوی آدم هایی 
است که دنبال فالوور هستند. او مجری را هم متهم به 
این کرد که همین کار را انجام می دهد و دنبال وایرال 

شدن است و البته به او گفت که »تنت می خاره«!
عذرخواهی یوسفی در برنامه زنده هم اما افاقه نکرد 
و دبیر که از طرح این موضوع بعد از مدت ها ناراحت 
شده بود و در آخر حرف هایش عنوان کرد که یکی از 
شروطش برای حضور در برنامه، تیکه نینداختن بوده 
باشم، می توانی  ناراحت شده  اگر  است، گفت: »من 
می خواهید  شما  امثال  اینکه  به  من  بدهی؟  جواب 
وایرال شوید عادت دارم. دیدم چند روز پیش دو آدمی 
که در سیاست بودند حرفی زده اند، من که خیلی آنها را 
در سیاست ندیدم. یکی که حالش خیلی معلوم نیست 
اما به آن یکی که احساس کردم بچه مسلمان است، 

زنگ زدم، گفته بود این رفته آنجا چکار کند!
به او گفتم فلانی یک سؤال از تو بکنم، تو که کارت 
این مملکت  برای  حرف زدن است، 40 سال است 
موقع  هیچ  من  ببخش،  را  من  خدایا  کردی؟  چکار 
این حرف را نمی زنم اما به او گفتم فقط مدال هایم 
از وزن شما بیشتر است، این فقط یک حوزه قهرمانی 
... گفت من چکار کنم؟ گفتم هیچ کاری  من است 
نمی خواهد بکنی، تو آبروی من را در یک جمع بردی 

اما من خودم به تو زنگ زدم«.
برنامه  این ماجراها علیرضا دبیر قصد ترك  از  پس 
را داشت اما در نهایت ماند و برنامه تلویزیونی را به 
پایان رساند. با این وجود پیگیری ها نشان می دهد که 
فدراسیون و عواملش دیگر در این برنامه تلویزیونی 
حاضر نخواهند شد و به نوعی برنامه را تا اطلاع ثانوی 

تحریم کرده اند.
به این ترتیب در روزهای آینده، بعید به نظر می رسد 
سرمربیان تیم های ملی کشتی و اعضای تیم ملی در 

این برنامه حضور پیدا کنند.

برگ سبز خودرو سواری پراید مدل 1388به شما ره 
3139767به  موتور  شماره  49-691ط27به  پلاك 
شما ره شا سی S1412288352770بنام سید علی 

بینا عابدین مفقود واز درجه اعتبار ساقط است

برگ سبز خودرو سواری پژو تیپ آر دی آی 1600  
مدل 1382 به شماره موتور  22368208252 

به شما ره شا سی 82108010
 به شما ره پلاك 56 ایران  891  ل  11

 مفقود واز درجه اعتبار ساقط است

SXبرگ سبز خودرو سواری سیستم سیتروئن تیپ
زانتیا  رنگ نقره ای مدل 1383به شماره انتظامی 
324ج83 ایران 49وبه شماره موتور 3001648و 
شماره شاسی S1512283114179 بنام صادق 

سادات مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط می باشد

 GTXI برگ سبز خودرو سیستم پراید تیپ
رنگ سفید شیری مدل 1385به شماره انتظامی 

413ج18ایران 49وبه شماره موتور1662594 و شماره 
شاسی S1412285922897 بنام ایمان براتی چشمه 

چنار مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط می باشد

اینجانب  نادر شعبانی پور دهبنه     مالک خودرو  سواری   
پژو آر دی آی  1600 مدل 1382 به شماره موتور  

 22368208252
به شما ره شا سی 82108010 به شما ره پلاك 
56 ایران  891  ل  11 به  علت فقدان  اسناد فروش 
سند کمپانی  تقاضای  رونوشت  ) المثنی ( اسناد مذکور 

را نموده است  لذا چنانچه  هرکس  ادعایی در مورد 
خودروی مذکور دارد  ظرف مهلت ده روز  به دفتر 

سازمان فروش  شرکت ایران خودرو  واقع در پیکانشهر  
ساختمان سمند  مراجعه  نمایند . بدیهی است  پس از 
انقضا ء مهلت مذکور  طبق مقررات اقدام   خواهد شد . 
در ضمن اصل سند مالکیت خودرو  و برگ سبز خودرو  

فوق مفقود  و ازدرجه اعتبار  ساقط می باشد.

تهران فاتح مسابقات سافت بال قهرمانی کشور شد
مسابقات سافت بال قهرمانی کشور با قهرمانی استان تهران به پایان رسید.

به گزارش ایرنا، مسابقات سافت بال قهرمانی کشور که به میزبانی بوشهر و در استادیوم شهید بهشتی برگزار شد. در این رقابت ها که به مدت سه روز برگزار شد، تیم تهران در جایگاه نخست ایستاد، اصفهان دوم شد و تیم های بوشهر و قم در ردیف 
سوم و چهارم ایستادند.نتایج رقابت ها:تهران 16 - قم 1 ؛ اصفهان 15 - بوشهر صفر؛ اصفهان 6 - تهران 10؛ بوشهر 14 - قم 4؛ تهران 10 - بوشهر صفر؛ اصفهان 20 - قم صفر

سمیه شریفی از تهران، الهه مولا دوست از اصفهان، زهرا زارعی از بوشهر و زیبا صفری و شکوه سیف الهی از شهر کرد به عنوان داور، کیوان صفاییان به عنوان سرپرست مسابقات و محمد حسین شاه محمودی به عنوان ناظر داوری در این رقابت ها 
حضور داشتند.

زنگ خطر برای تالاخادزه

کــوچ مـدال آوران !

 پرونده پیکارهای گزینشی المپیک 2024 پاریس در حالی برای رشته وزنه برداری 
بسته شد که برخی باور دارند که احتمال تکرار سناریو قویترین مرد ایرانی جهان 
برای لاشا تالاخادزه وجود دارد.به گزارش ایرنا، رقابت های جام جهانی وزنه برداری 
تایلند با کسب 2 سهمیه المپیک پاریس برای نمایندگان ایران به پایان رسید. 
علی داودی در دسته فوق سنگین و میرمصطفی جوادی در دسته 89 کیلوگرم 
سهمیه های ایران را تثبیت کردند اما رضا دهدار نتوانست به حدنصاب لازم مورد 
نیاز برای حضور در جمع 10 نفر برتر دسته 102 کیلوگرم را ثبت کند. از دست 
رفتن سهمیه المپیک در دسته 102 کیلوگرم در حالی بود که دهدار تا ساعتی 
پیش از رقابت در جمع 10 نفر برتر قرار داشت اما نمایندگان ترکمنستان و ساموآ 
از وی عبور کردند تا پسر رامهرمزی وزنه برداری ایران با حسرت المپیک تایلند 
را ترك کند.یکی از مهیج ترین رقابت های این دوره از مسابقات پیکارهای دسته 
فوق سنگین بود که علی داودی جدال سختی با لالایان و سیمون مارتروسیان 
ارمنستانی داشت. داودی در نهایت به عنوان نایب قهرمانی این دسته رسید. آیت 
شریفی دیگر نماینده کشورمان در این دسته به مدال برنز جام جهانی تایلند 
قناعت کرد.در رقابت های جام جهانی تایلند لاشا تالاخادزه غول گرجستانی دنیای 
فولاد سرد وزن کشی کرد و به روی تخته نرفت. غیبت تالاخادزه در 2 رقابت 
قهرمانی اروپا و جام جهانی تایلند سناریوی زیادی برای حضور احتمالی وی در 
المپیک پاریس مطرح می کند تا جایی که حتی ترس از غیبت او در آن آوردگاه 

بزرگ بر جهان وزنه برداری سایه افکنده است.
در زیر نگاهی به مدعیان دسته فوق سنگین و احتمالات رسیدن آنان به مدال 

المپیک مورد بررسی قرار گرفته است؛
زنگ خطر برای تالاخادزه

تالاخادزه؛ سناریوی تلخ رضازاده تکرار می شود؟
نام تالاخادزه با رکوردشکنی های متوالی دسته فوق سنگین گره خورده است. این 
غول گرجستانی از سال 2015 مرد بی رقیب جهان فولاد سرد بوده تا جایی که او 
در 9 سال گذشته هفت طلای جهانی، 2 طلای المپیک و چهار طلای قاره سبز 
را از آن خود کرده است. اوج هنر تالاخادزه در مسابقات جهانی 2021 تاشکند 
بود که اسطوره ورزش گرجستان موفق به ثبت رکورد مجموع 492 کیلوگرم شد.

تلاخادزه در آن مسابقات وزنه 225 کیلوگرمی را در یکضرب و 267 کیلوگرم ا 
در دوضرب مهار کرد تا سنگین ترین وزنه های تاریخ این ورزش را به نام خود 

ثبت کند.
اما اقتدار تالاخادزه در تاشکند به جا ماند و غول گرجستان از آن سال تا به 
امروز هیچ رکوردشکنی رسمی نداشته است. تالاخادزه حتی در رقابت های جهانی 

2022 کلمبیا و 2023 ریاض با اختلاف کمی در دوضرب به طلا رسید.
تالاخادزه یک وزنه بردار تمام عیار به شمار می رود که هم در حرکت یکضرب و 
هم دوضرب رکوردهای افسانه ای به نام خود ثبت کرده است. اما افُت این پولاد 
مرد بر روی حرکت دوضرب مرد گرجستانی تاثیر زیادی داشته است. تالاخادزه 
در رقابت های جهانی 2023 ریاض در حرکت آخر دوضرب وزنه 253 کیلوگرم را 
مهار کرد که 14 کیلوگرم کمتر از رکورد دوران اوج وی بود. اما با وجود این افت 

غول گرجستانی ها در یکضرب همچنان مرد بی رقیب فولادسرد است.
وی در ریاض با وزنه 220 کیلوگرم به مدال طلای یکضرب دسته فوق سنگین 

رسید.زنگ خطر برای تالاخادزه
تالاخادزه که در اندیشه سومین نشان طلای المپیک خود است در رقابت های 
2024 قهرمانی اروپا و جام جهانی تایلند تنها وزن کشی کرد و به روی تخته 
نرفت. انصراف وی از مسابقات حکایت از آن دارد که غول گرجستانی به روزهای 
پایانی دنیای قهرمانی رسیده و تمام انرژی خود را برای کسب نشان طلای 
المپیک ذخیره کرده است. حال باید منتظر ماند و دید که آیا لاشا تالاخادزه 
در سه ماه آینده می تواند آمادگی لازم را برای حضور در پاریس کسب خواهد 
کرد یا اینکه وی به مانند حسین رضازاده در روزهای منتهی به المپیک انصراف 

خواهد داد.
حسین رضازاده که با اقتدار 2 مدال طلای فوق سنگین المپیک )سیدنی و آتن( 
را کسب کرده بود در آستانه المپیک 2008 پکن به خاطر مسائل ناشی از سلامت 

انصراف داد تا بهداد سلیمی جانشین وی شود.
لالایان قهرمان نوظهور ارمنی ها

در مسابقات جام جهانی تایلند رقابت سختی بین لالایان ارمنی و علی داودی 
بود. لالایان که با رکورد 210 کیلوگرم در حرکت یکضرب به کار خود پایان داده 
بود در دوضرب نیز وزنه 253 کیلوگرم را مهار کرد تا به مدال طلای این دوره از 
رقابت ها برسد. لالایان همچنین مجموع 463 کیلوگرم را ثبت کرد تا خود را به 

عنوان یکی از مدعیان جدی رسدن به سکوی المپیک معرفی کند.
لالایان از جمله پدیده های نوظهور این وزن به شمار می رود که به احتمال 
زیاد راه رسیدن گورمیناسیان بحرینی و علی داودی را برای رسیدن به مدال 
نقره المپیک ناهموار خواهد کرد. لالایان در مسابقات جهانی ریاض در حرکت 
یکضرب وزنه 212 کیلوگرم را مهار کرد و در دوضرب نیز با مهار وزنه 248 

کیلوگرم به کار خود پایان داد و به نشان برنز رسید.
لایان در صورت تقویت حرکت یکضرب و رساندن آن به عدد 215 کیلوگرم 
بی شک یکی از مدعیان جدی رسیدن به مدال نقره المپیک است. او با اتکا 
اول  داودی جوان  علی  با  را  معناداری  فاصله  این حرکت  در  توانایی خود  به 
وزنه برداری ایران ایجاد کرده و این فاصله می تواند مانع از تکرار موفقیت توکیو 
اجاره ای  بر قهرمان  از برتری های لالایان  باشد.یکی  پاریس  برای داودی در 
ارمنی ها فاکتور جوانی او است. لالایان 24 سال سن دارد و 6 سال کوچکتر از 
هموطن خود است. این سن می تواند در رقابت سنگین المپیک به یک فاکتور 

مهم برای ورزش قدرتی دسته فوق سنگین تبدیل شود.
گورمیناسیان در اندیشه تکرار مدال ریو

استخدام قهرمانان روسی، ارمنی و کلمبیایی به یکی از دستورالعمل های ورزش 
بحرین برای رسیدن به مدال جهانی و آسیایی تبدیل شده است. یکی از این 
المپیک 2016 ریو را در کارنامه  قهرمانان گورمیناسیان است که نشان نقره 
دارد. بحرینی ها همچنین لسمن پارادز قهرمان سابق جهان را از کلمبیا استخدام 
کردند که شانس کسب مدال دسته 102 کیلوگرم است. آنان همچنین به چند 

قهرمان نامدار کشتی روسیه تابعیت دادند که اخمت تاجدالدینوف قهرمان جهان 
از سرشناس ترین آنان است.

گورمیناسیان که تجربه رقابت با بهداد سلیمی و علی داودی را در کارنامه دارد 
در پاریس به دنبال کسب دومین مدال المپیکی خود است. هنر گورمیناسیان در 
حرکت یکضرب است جایی که وی در مسابقات قهرمانی 2023 آسیا در جینجو 
کره جنوبی توانست وزنه 217 کیلوگرمی را مهار و رکورد یکضرب این حرکت را 

پس از سال ها به نام خود کند.
گورمیناسیان در صورت تکرار این رکورد و رکورد 246 کیلوگرم مسابقات جهانی 
قهرمان  باشد.  مدالی  سکوی  به  رسیدن  مدعی  می تواند  دوضرب  در  ریاض 
اجاره ای بحرینی ها به امید دبل مدال نقره به پاریس خواهد رفت اما وی بهتر 
از هر کارشناسی می داند که رقابت در آوردگاه المپیک کار راحتی نیست جایی 
که او باید با 2 جوان این دسته )لالایان و داودی( رقابت کند. قهرمانان ایران 
و ارمنستان 24 سال سن دارند و این می تواند یک زنگ هشدار برای قهرمان 

اجاره ای بحرینی ها در سن 30 سالگی باشد.
داودی؛ مسیر پاریس سخت تر از توکیو است

هنر تالاخادزه، گورمیناسیان و لالاین در حرکت یکضرب است جایی که سجاد 
انوشیروانی دارنده نشان نقره المپیک لندن از این سه نفر به عنوان استثنا یاد کرد. 
هنری که پاشنه آشیل علی داودی به شمار می رود. داودی در سال پایانی حضور 
در رده سنی نوجوانان با مهار 198 کیلوگرم رکورد جهانی این حرکت را به نام خود 

ثبت کرد اما در ادامه نتوانست ارتقا رکورد زیادی داشته باشد.
داودی تا کنون بیش از 205 کیلوگرم در حرکت یکضرب مهار نکرده اما در 
دوضرب روند بسیار مثبتی را دارد روندی که موجب شده تا وی اکنون به یکی 
از مدعیان مدال دوضرب در رقابت های جهانی تبدیل شود. دارنده مدال نقره 
المپیک توکیو در جام جهانی وزنه برداری تایلند با مهار 252 کیلوگرم عملا خود 
را به عنوان مدعی این دسته معرفی کرد. داودی اگر به دنبال حضور در سکوی 

المپیک است حداقل نیاز به افزایش رکورد 10 کیلوگرمی در مجموع دارد.
نوابغ  از  المپیک را برای تالاخادزه به عنوان یکی  اگر بخواهیم مدال طلای 
وزنه برداری جهان کنار بگذاریم آن زمان است که دیگر مدعیان به دنبال کسب 
نشان نقره هستند. داودی اگر بخواهد خود را به سطح گورمیناسیان و لالایان 

برساند باید در مجموع رکوردی بالاتر از 460 کیلوگرم را ثبت کند.
البته تمام این احتمالات بر اعداد کاغذی استوار است و آنچه تعیین کننده جایگاه 
یک قهرمان در المپیک است رکورد وی در تخته رقابت است. داودی جوان با 
استفاده از تجربه حضور در توکیو و چند دوره رقابت با تالاخادزه اکنون در اوج 
جوانی یک ورزشکار با تجربه و میدان دیده به شمار می رود ورزشکاری که دیگر 
تحت تاثیر رکورد غول های گرجستانی و ارمنی نیست بلکه خود غولی از ایران 
زمین است و می خواهد بار دیگر شکوه وزنه برداری ایران را در فوق سنگین بازیابی 
کند.در گذشته نفراتی مانند حسین رضازاده، بهداد سلیمی، سجاد انوشیروانی و 

داودی در این دسته موفق به کسب نشان طلا و نقره شدند.

اکوایران: خبر مهاجرت مهدی عالیقدر، کمک داور لیگ برتر ایرانی، به 
کانادا منتشر شد. همچنین در ابتدای هفته جاری نیز ابوالفضل عباسی، 
پدیده تکواندوی نوجوانان و ملی پوش تیم ملی تکواندو کشورمان نیز به 

آلمان مهاجرت کرد.
به گزارش اکوایران، مهدی عالیقدر، کمک داور لیگ برتر ایرانی که به 
دلیل قانون 45 ساله ها از لیگ برتر حذف شده بود، با دریافت پیشنهاد 

ویژه از لیگ کانادا به این کشور مهاجرت کرد.
ابوالفضل عباسی ملی پوش تیم ملی تکواندو و پدیده سال های گذشته 

تکواندو نوجوانان ایران به کشور آلمان مهاجرت کرد.
فرزان عاشورزاده، تکواندوکای 27 ساله ایرانی که عنوان »سونامی تکواندو 

دنیا« را یدك می کشید، به آمریکا مهاجرت کرد.
این سه خبر تنها در بازه زمانی هفت روزه 14 فروردین تا 21 فروردین 
سرگذاشتن  پشت  شاهد  اخیر  سال های  در  است.  افتاده  اتفاق   1403
موج های مهاجرت زیادی در سطح جامعه بوده   ایم. شاید خبر مهاجرت 
ورزشکاران بیشتر دست به دست شد و به محل بحث تبدیل شد. مردم 
رقابت های ورزشی را دنبال می کنند و رفتن افتخارآفرینان شان برایشان 

تلخ است و البته نمادین.
تکواندو زخم های کهنه را باز کرد

در روزهای اخیر رشته تکواندو با سه خبر بار دیگر موج خروج نخبگان 
و قهرمانان ورزشی را به ما یادآوری کرد. کیمیا علیزاده، اولین مدال آور 
تاریخ زنان ایران در المپیک، که سال ها پیش به آلمان مهاجرت کرده 
بود و در دوره قبلی المپیک نیز در قالب تیم پناهندگان در بازی های 
توکیو به میدان رفت، در 10 فروردین 1403 به عضویت تیم تکواندو 

بلغارستان درآمد.
کیمیا علیزاده در اولین رقابت خود در المپیک توکیو ناهید کیانی، نماینده 

ایران را شکست داد.
او در خصوص رفتنش از ایران گفته بود که دوست ندارد مدال هایش به 

اسم دولت نوشته شود و از تبعیض به وجود آمده شکایت داشت.
دومین خبر متعلق به فرزان عاشورزاده ملی پوش تکواندو ایران بود که 

در 27 سالگی به آمریکا مهاجرت کرد. عاشورزاده در 17 سالگی و در 
مسابقات قهرمانی آسیا 2014 در تاشکند برای اولین بار موفق به کسب 
مدال طلای آسیا شد و همان سال در بازی های آسیایی 2014 اینچئون 

نیز روی سکوی قهرمانی ایستاد.
پست  یک  در  بود،  یافته  شهرت  دنیا«  تکواندو  »سونامی  به  که  او 
اینستاگرامی با انتشار عکسی در کنار مهدی بی باك، مربی سابق خودش 
در تیم ملی، خبر از مهاجرتش به آمریکا داد. مهدی بی باك هم پنج سال 

پیش به ایالات متحده مهاجرت کرده بود.
سومین و جدیدترین خبر ورزش تکواندو متعلق به ابوالفضل عباسی، 
پدیده تکواندوی نوجوانان و ملی پوش تیم ملی تکواندو، است. او برای 
اولین بار در سال 1398 در ترکیب تیم ملی نونهالان در مسابقات جهانی 
ازبکستان به مدال طلا رسید. روند رو به رشد ابوالفضل عباسی در سال 
1401 با کسب مدال طلای نوجوانان جهان و طلای نوجوانان آسیا 
ادامه داشت و در نهایت به عضویت تیم  ملی بزرگسالان در مسابقات 
جهانی 2022 مکزیک درآمد.عباسی در مسابقات جهانی مکزیک پس از 
برتری مقابل انریکه پرز از کوبا و میگوئل مارتینز نفر اول رنکینگ جهان 
از برزیل، در دور سوم مغلوب مهدی خدابخشی ملی پوش سابق تکواندو 
ایران از صربستان شد و از دور مسابقات کنار رفت تا خدابخشی که در 
سال 2015 با پرچم ایران به مدال طلای جهان رسیده بود، در مکزیک 
با کسب دومین مدال طلای خودش، با پرچم صربستان دور افتخار بزند. 
ورزش،  مسئولان  بی توجهی   امکانات،  کمبود  ورزشکاران  از  بسیاری 
با  آینده روشن، مخالفت  دعوت نشدن به تیم ملی، نامشخص بودن 
پوشش  رسمی و نابسامانی وضعیت اقتصادی ایران را دلایل مهاجرت 
یا  نارضایتی  دلیل  به  که  ورزشکارانی  هستند  کرده اند.البته  بیان  خود 
بی مهری مسئولان وقت فدراسیون های ورزشی یا اعلام مخالفت خود 
کرده اند.  مهاجرت  صهیونیستی  رژیم  ورزشکاران  با  ندادن  مسابقه  با 
برخی دیگر نیز معتقدند مقام های ایران نتوانستند شرایط مطلوب را برای 
بسیاری از استعدادها فراهم کنند تا در ایران به ادامه ورزش به صورت 

حرفه ای بپردازند.

در ادامه به تعدادی از ورزشکارانی که پناهنده شده یا از کشور به هر 
طریقی مهاجرت کرده اند، اشاره شده است. البته تعداد ورزشکارانی که 
مهاجرت کرده اند، بسیار بیش از این  است. ورزشکارانی که به آن ها 
اشاره شده است، در 5 سال اخیر از کشور خارج شده  و موفق به کسب 
مدال های جهانی شده اند.مهاجرت افتخارآفرینان ورزش کشور به این 
دوره محدود نمی شود. از جمله معروف ترین آنها می توان به رضا مهمان 
دوست، سرمربی پیشین تیم ملی تکواندو که به آذربایجان مهاجرت کرد 
و دو استاد بزرگ شطرنج  ایران، آتوسا پورکاشیان و الشن مرادی که به 
آمریکا مهاجرت کردند نیز اشاره کرد.اکوایران: موج مهاجرت در کشور 
هر روز ابعاد تازه تری پیدا می کند و این امر پیامدهای منفی بسیاری را 
برای جامعه به همراه دارد. در این بین میزان مهاجرت پزشکان و کادر 
درمان نیز در حال افزایش است که یک تهدید بسیار جدی برای سیستم 
سلامت و اقتصاد کشور به حساب می آید.مهاجرت البته به ورزش کاران 
محدود نیست. بحث مهاجرت پزشکان، پرستاران و صاحبان کسب وکار  
نقل محافل است. اما ورزشکاران شاید بار نمادین بیشتری داشته باشند. 
افرادی که پروزی شان نام ایران را در عرصه رسمی برمی کشد، حالا دارند 
با نام کشور دیگری بازی می کند. اتفاقی که برای بسیاری از ایرانیان 

عمیقا تاسف برانگیز است.

و  تعیین  قانون  نامه  آیین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهي 
فاقد سند رسمي حوزه  و ساختمانهاي  اراضي  ثبتي  تکلیف وضعیت 

ثبتي شهرستان فومن
برابر راي شماره 140260318003011814   - 1402/12/15  هیات 
ساختمانهاي  و  اراضي  ثبتي  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع 
مالکانه  تصرفات  فومن     ثبتي   واحد  در  مستقر  رسمي  سند  فاقد 
و بلامعارض   متقاضي   آقای  سید جواد نصیری    فرزند   سید 
کریم    در  ششدانگ یک  باب خانه  و محوطه   به مساحت  250      
مترمربع      به شماره پلاك 294      فرعي مفروز و مجزي شده  از 
پلاك شماره  28     فرعي  از   سنگ اصلی 16   واقع در    سید آباد      

بخش  24 گیلان  محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي میشود 
متقاضیان   مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاصي  که  صورتي  در 
اعتراضي داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ،ظرف مدت 
یک ماه از تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایي تقدیم  
نمایند  بدیهي است  درصورت  انقضاي مدت مذکور و عدم وصول 

گواهي اقامه  دعوي  طبق مقررات سند  مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/1/26  
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/2/9    

رئیس  ثبت اسناد و املاك  شهرستان فومن :سید مجتبي قیوم زاده  
م- الف :42

***
و  تعیین  قانون  نامه  آیین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهي 
فاقد سند رسمي حوزه  و ساختمانهاي  اراضي  ثبتي  تکلیف وضعیت 

ثبتي شهرستان فومن

برابر راي شماره 140260318003011851   - 1402/11/17  هیات 
ساختمانهاي  و  اراضي  ثبتي  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع 
فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي  فومن    تصرفات مالکانه و 
بلامعارض   متقاضي   آقای   ابراهیم  امدادی     فرزند    غلامحسین    
در  ششدانگ یک  قطعه زمین  مشتمل بر  بنای احداثی ) خانه (   به 
مساحت  1225/50      مترمربع      به شماره پلاك 105      فرعي 
مفروز و مجزي شده  از پلاك شماره  26     فرعي  از   سنگ اصلی 

7   واقع در    کمسر      بخش  24 گیلان  محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي میشود 
متقاضیان   مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاصي  که  صورتي  در 
اعتراضي داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ،ظرف مدت 
یک ماه از تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایي تقدیم  
نمایند  بدیهي است  درصورت  انقضاي مدت مذکور و عدم وصول 

گواهي اقامه  دعوي  طبق مقررات سند  مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/1/26  
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/2/9    

رئیس  ثبت اسناد و املاك  شهرستان فومن :سید مجتبي قیوم زاده  
م- الف :44

***
و  تعیین  قانون  نامه  آیین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهي 
فاقد سند رسمي حوزه  و ساختمانهاي  اراضي  ثبتي  تکلیف وضعیت 

ثبتي شهرستان فومن
برابر راي شماره 140260318003010848   - 1402/11/18  هیات 
ساختمانهاي  و  اراضي  ثبتي  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع 
فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي  فومن    تصرفات مالکانه و 

بلامعارض   متقاضي   خانم فاطمه  مرزبان  پناه فرزند   علی     در  
ششدانگ یک  قطعه زمین  مشتمل بر  یک باب خانه  به مساحت  
224/12      مترمربع      به شماره پلاك 1015      فرعي مفروز و 
مجزي شده  از پلاك شماره  3     فرعي  از   سنگ اصلی 10   واقع 

در    سنگ بجاربخش  24 گیلان  محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي میشود 
متقاضیان   مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاصي  که  صورتي  در 
اعتراضي داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ،ظرف مدت 
یک ماه از تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایي تقدیم  
نمایند  بدیهي است  درصورت  انقضاي مدت مذکور و عدم وصول 

گواهي اقامه  دعوي  طبق مقررات سند  مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/1/26  
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/2/9    

رئیس  ثبت اسناد و املاك  شهرستان فومن :سید مجتبي قیوم زاده  
م- الف :60

***
و  اراضي  و  ثبتي  وضعیت  وتکلیف  تعیین   قانون   3 ماده  آگهي 
ساختمانهاي فاقد سند رسمي آستانه اشرفیه نظر به اینکه در اجراي 
و  اراضي  و  ثبتي  وضعیت  تکلیف  و  تعیین  قانون  غیره  و   3 ماده 
ساختمانهاي فاقد سند رسمي و ماده 13 آیین نامه اجرایي آن متقاضي 
ذیل با ارائه اسناد و مدارك عادي و اسناد مشاعي درخواست صدور 
قانون  موضوع  هئیت  در  نظر  مورد  پرونده  اندو  نموده  مالکیت  سند 
مالکیت  اخذ سند  به صدور راي جهت  نهایتا منجر  مذکور مطرح و 
گردیده است . لذا به استناد ماده 3 قانون مذگور در دو نوبت به فاصله 

15 روز جهت اطلاع عموم آگهي میگردد.

ردیف 1: برابر راي بشماره  140260318006010912   هئیت یک 
فاقد سند  و ساختمانهاي  اراضي  ثبتي  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون 
رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک آستانه اشرفیه تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضي     ابوالفضل  شعبانی     فرزند   رجبعلی    
صادره       4323110618 ملي  کد  و      2964 شناسنامه  بشماره 
از  قزوین   بصورت  ششدانگ یک باب خانه  ومحوطه  بمساحت  
295/90  متر مربع بشماره )14983  (فرعي از)107 ( اصلي قسمتي  
از 1و4و14و19     فرعي  از 107  اصلي بخش 14 گیلان واقع در 
بندر کیاشهر -  کوی شهید  بهشتی خیابان ناطق ،ناطق 5   خریداری 
مع الواسطه  اززارع  صاحب نسق  جمشید حسن نژاد  حسن کیاده  

محرز گردیده است .
لذا هر کس اعم از مجاورین و صاحبان حقوق و مالکین مشاع نسبت 
به اصل و حدود مفروزي اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار 
آگهي و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا 2  ماه اعتراض خودرا 
به ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند.متعرض باید ظرف 
دادگاه  دادخواست  تقویم  به  مبادرت  اعتراض  تسلیم  تاریخ  از  ماه   1
عمومي محل نمایدو گواهي تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل 
تحویل دهد . در اینصورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعي 
دادگاه است و در صورتي که اعتراض در مهلت قانوني واصل نگردد 
یا متعرض گواهي تقدیم دادخواست به دادگاه عمومي محل را ارائه 
نکند اداره ثبت محل باید مبادرت به صدور سند مالکیت نماید صدور 

سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/1/26  

 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/2/10    
رئیس اداره ثبت اسنادواملاك آستانه اشرفیه  م- الف : 193/1

جشن خاص کاپيتان تيم ملی ایران پس از 
برد تاریخی!

شرط ستاره چلسی برای جدایی: تيم درجه یك!

ایرانی  ستاره  جهانبخش،  علیرضا 
صد  رکورد  به  حالی  در  فاینورد، 
از  که  رسید  تیم  این  برای  بازی 
محبوبیت خاصی هم نزد هواداران و 
هم تیمی هایش برخوردار است.جشن 
خاص کاپیتان تیم ملی ایران پس از 

برد تاریخی!
به گزارش »ورزش سه«، جهانبخش در جریان بازی فاینورد برابر آژاکس که یکی 
از بازی های مهم هفته گذشته فوتبال اروپا بود و با پیروزی پر گل 0-7 این تیم به 
پایان رسید برای صدمین بار پیراهن این تیم  را به تن کرد و موفق شد یک گل 

هم به ثمر برساند که از سوی داور مردود اعلام شد.
این ستاره ایرانی در طول سه سال گذشته به یکی از بازیکنان محبوب هواداران 
فاینورد تبدیل شده که حضورش در زمین باعث شده است روحیه آنها به شکل 
قابل توجهی بالا برود. این ستاره ایرانی با موهای همیشه مرتب و لبخندی که به 
لب دارد یکی از بازیکنان با روحیه تیم آرنه اسلوت است که شاید سرعت مینته 
یا آرامش خیمنز در زدن ضربات آخر را نداشته باشد، اما به خاطر اخلاق و روحیه 

کاری و قابل اعتماد بودنش با تحسین بسیاری روبرو شده است. 
جهانبخش در جریان بازی برابر آژاکس در زمین حاضر شد تا صدمین بازی اش 
را برای این تیم انجام داده باشد و در گفتگو با فاینورد تی وی در این باره اظهار 
داشت: »شب پس از بازی مهمانی خیلی خوبی داشتیم. واقعا از این پیروزی لذت 
بردیم. جو تیم در رختکن پس از این بازی عالی بود. همه خوشحال بودند. سپس 
همه برای شام و یک جشن کوچک رفتیم. همه لبخند بزرگی به لب داشتند. این 

بازی به یاد ماندنی شد.
وقتی در حال آمده شدن برای ورود به زمین بودیم، به بازیکنان گفتم که باید 
برای زدن گل های بیشتر تلاش کنیم. بازی در آن زمان 0-6 به سود ما بود، اما 
این که بتوانیم بیشتر گل بزنیم هم احساس خیلی خوبی داشت. ما سعی کردیم 
اما متاسفانه گلی که من زدم مردود اعلام شد و این به خاطر اشتباه دوست 

ژاپنی ام بود.«
او از احساس خاصی که پس از این پیروز داشت گفت: »من هرگز انتظار نداشتم 
که در این تعداد بازی برای فاینورد به میدان بروم. پیش از بازی در رسانه های 
ایرانی شنیده بودم که 98 یا 99 بازی انجام داده ام. یک نفر پس از بازی به سمتم 
آمد و این را گفت و من با خودم فکر کردم که این بازی صدم عجب دیدار خوبی 
شد.«جهانبخش در این فصل فرصت زیادی برای حضور در میدان نداشته است 
اما از محبوبیت بسیاری نزد هوادارانش برخوردار است: »همیشه برایم مهم است 
که در باشگاه جدید بتوانم رابطه خوبی با هواداران برقرار کنم. اولین برخورد اهمیت 
زیادی دارد. رابطه من با هواداران فاینورد خیلی خوب است چون می دانند که 

سختکوش هستم و همه این ویژگی را تحسین می کنند. 
من همیشه شعار خاصی برای هواداران داشتم که حالا سانتی هم در آن شریک 
شده است. هر بار که این شعار را می شنوم احساس روز اول را دارم. این که آنها 
نامم را صدا کنند بسیار خوشحالم می کند. در طول سال اول سعی کردم بهترین 
باشم اما عملکردم چیزی نبود که به دنبالش بودم. سال گذشته بهتر بود و ما در 

نهایت قهرمان شدیم، چه چیز بیشتری می توانستم بخواهم؟«

کانر گلگر، ستاره جوان چلسی، به 
مدیران این باشگاه اعلام کرده که 
در صورتی حاضر به جدایی است که 
به تیمی در لیگ برتر فروخته شود.

شرط ستاره چلسی برای جدایی: تیم 
درجه یک!به گزارش »ورزش سه«، 
هزینه های گزافی که مدیران چلسی 
برای خرید ستاره های جدید در چند 

پنجره نقل و انتقالاتی اخیر پرداخت کردند باعث شده است که به صورت جدی در 
خطر محرومیت هایی به دلیل نقض قوانین فرپلی مالی از سوی لیگ برتر و یوفا قرار 
بگیرند. حالا استاندارد خبر داده است که مدیران این باشگاه به این نتیجه رسیده اند که 
بهترین راه برای جبران این هزینه و قرار گرفتن در چارچوب تعیین شده برای فرپلی 
مالی فروش بازیکنان و خصوصا ستاره هایی است که در چند سال اخیر آکادمی چلسی 
رشد کرده اند.یکی از گزینه هایی که برای فروش در پنجره نقل و انتقالات تابستانی 
پیش رو مطرح شده، گلگر است که توجه چند باشگاه لیگ برتری دیگر را هم به خود 
جلب کرده و شرط جالبی هم برای جدایی از جمع آبی های لندن تعیین کرده که تنها 
در صورت برآورده شدن آن حاضر به جدایی است. این بازیکن به مدیران چلسی اعلام 
کرده که تنها در صورتی حاضر است استمفوردبریج را ترك کند که به باشگاهی درجه 
یک در لیگ برتر منتقل شود و در غیر این صورت باعث دردسر آنها خواهد شد. گفته 
می شود که تاتنهام یکی از مشتریان پروپاقرص این بازیکن است و احتمال پیوستن او 

به این تیم زیاد خواهد بود.

برگ سبز خودرو وانت پراید بار مدل1۴00به شما ره 
پلاک ۴9-38۶ط89به شماره موتور.M13/6509812به 
شما ره شا سی NAS451100M4930193بنام هاشم 

کرمیان مفقود واز درجه اعتبار ساقط است
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بيانيه مشترک فرانسه، مصر و اردن؛ 
همين حالا در غزه آتش بس کنيد

قطر و کویت حریم هوایی خود را به 
روی آمریکایی ها بستند

ترکيه هم به امریکا جواب داد

آماده باش کامل پدافند هوایی 
برای حفاظت از مراکز حساس و 
هسته ای و مرزهای هوایی ایران

ولایتی: تصميم اخيــر اتحادیه اروپا، ناتو و آمریکا در 
مورد قفقاز جنوبی عملی نخواهد شــد

فلاحت پيشــه : اســرائيل را باید در یك حالت جنگی حفظ کنيم

عدم اجماع در شــورای امنيت بر ســر عضویت کامل فلسطين در سازمان ملل

»عبدالله دوم« پادشاه اردن، »امانوئل ماکرون« رئیس جمهور فرانسه و »عبدالفتاح السیسی« 
رئیس جمهور مصر در مقاله ای مشترك در روزنامه »واشنگتن پست« خواستار آتش بس فوره 
در غزه شده و اظهار کردند رژیم صهیونیستی به وظیفه خود در تسهیل ارسال کمک های 

بشردوستانه به غزه عمل نکرده است.
سران فرانسه، اردن و مصر با انتقاد از عدم پایبندی رژیم صهیونیستی به تعهدات خود در مورد 
ارسال کمک های بشردوستانه به غزه، خواستار برقراری آتش بس فوری در این جنگ شدند.

به گزارش ایسنا، »عبدالله دوم« پادشاه اردن، »امانوئل ماکرون« رئیس جمهور فرانسه و 
»عبدالفتاح السیسی« رئیس جمهور مصر در مقاله ای مشترك در روزنامه »واشنگتن پست« 
خواستار آتش بس فوره در غزه شده و اظهار کردند رژیم صهیونیستی به وظیفه خود در تسهیل 

ارسال کمک های بشردوستانه به غزه عمل نکرده است.
در این مقاله آمده است: جنگ غزه و رنج انسانی فاجعه باری که به بار آورده باید همین حالا 
متوقف شود. خشونت، وحشت و جنگ نمی توانند صلح را برای خاورمیانه به ارمغان آورند؛ 
اما راهکار دو دولتی این کار را می کند. این تنها راه معتبر برای تضمین صلح و امنیت همه و 
حصول اطمینان از این است که نه فلسطینیان نه اسرائیلی ها دیگر درگیر رعب و وحشتی که 

از هفتم اکتبر تجربه کرده اند نخواهند شد.
امنیت سازمان ملل بالاخره مسئولیت خود را اجرا کرد و خواستار  در 25 مارس شورای 
آتش بس فوری در غزه شد. این گامی مهم است که باید بدون تاخیر و به طور کامل اجرا شود.

باتوجه به خسارات انسانی طاقت فرسای جنگ، ما رهبران مصر، فرانسه و اردن خواستار اجرای 
بی قیدوشرط و فوری قطعنامه 2728 شورای امنیت سازمان ملل متحد بوده و بر برقراری 

آتش بس دائمی در غزه تاکید می کنیم.
ما بر فوریت اجرای درخواست شورای امنیت برای آزادی تمام گروگان ها تاکید و بار دیگر 
حمایت خود را از مذاکرات با میانجی گری مصر، قطر و آمریکا اعلام می کنیم؛ مذاکراتی که 

به آتش بس و آزادسازی گروگان ها و اسرا اشاره می کند.
از همه طرفین می خواهیم از قطعنامه های مرتبط شورای امنیت سازمان ملل پیروی کرده و 
نسبت به عواقب خطرناك حمله اسرائیل به رفح هشدار می دهیم؛ منطقه ای که 1.5 میلیون 
فلسطینی در آن پناه گرفته اند. چنین حمله ای تنها موجب مرگ و رنج بیشتر شده، احتمال 
آوارگی گسترده مردم غزه را بیشتر کرده و خطر تشدید تنش های منطقه را افزایش می دهد. ما 

بار دیگر اعلام می کنیم که برای جان تمام انسان ها ارزشی مساوی قائل هستیم.
ما تمامی موارد نقض و سوءاستفاده از حقوق بشردوستانه بین المللی، از جمله تمامی اعمال 
خشونت آمیز، تروریسم و حملات کورکورانه به غیرنظامیان را محکوم می کنیم. حفاظت از 
غیرنظامیان تعهد اساسی تمامی طرف ها و سنگ بنای حقوق بشردوستانه بین المللی بوده و 

نقض این تعهد مطلقاً ممنوع است.
فلسطینی ها در غزه دیگر تنها با خطر قحطی در آینده مواجه نیستند، بلکه قحطی همین 
حالا در حال وقوع است. ارائه و توزیع کمک های بشردوستانه باید به صورت فوری و گسترده 
افزایش یابد. این یکی از خواسته های اصلی قطعنامه های 2720 و 2728 شورای امنیت است 

که بر نیاز فوری به گسترش کمک ها تاکید می کند.
آژانس های سازمان ملل، از جمله آژانس امداد و کار این سازمان و دیگر نهادهای بشردوستانه 
نقش مهمی در امدادرسانی به غزه داشته و باید محافظت شوند. آن ها باید از دسترسی کامل 
بهره مند باشند، از جمله در نواحی شمالی نوار غزه. ما کشتار نیروهای امدادی را محکوم 
می کنیم که نمونه اخیر آن حمله به کاروان کمک های سازمان خیریه »آشپزخانه مرکزی 

جهان« بود.
بر اساس قوانین بین المللی، اسرائیل موظف است جریان کمک های بشردوستانه به مردم 
فلسطین را تضمین کند؛ مسئولیتی که انجام نشده است. ما بر درخواست شورای امنیت برای 
از میان برداشتن موانع کمک های بشردوستانه و همچنین درخواست این نهاد از اسرائیل برای 
تسهیل ارسال فوری این کمک ها از طریق تمام گذرگاه ها، از جمله در شمال نوار غزه، یک 

کریدور زمینی مستقیم از اردن، و همچنین مسیر دریایی تاکید می کنیم.
ما رهبران مصر، فرانسه و اردن مصمم هستیم تا در همکاری با نهادهای سازمان ملل 
و شرکای منطقه ای به تقویت تلاش های خود برای تحقق نیازهای بهداشتی و درمانی 

غیرنظامیان غزه ادامه دهیم.
به ویژه  برای همه در منطقه،  امنیت  و  به صلح  امید  بازگرداندن  بر ضرورت  ما  انتها،  در 
فلسطینیان و اسرائیلی ها تأکید می کنیم. ما بر عزم خود برای ادامه همکاری در راستای 
جلوگیری از گسترش بیشتر مناقشه به منطقه تاکید کرده و از همه بازیگران می خواهیم از هر 
اقدامی که تنش ها را تشدید می کند، خودداری کنند. ما خواهان توقف همه اقدامات یک جانبه 
هستیم، از جمله شهرك سازی ها و مصادره زمین ها. ما همچنین از اسرائیل می خواهیم از 

خشونت شهرك نشینان جلوگیری کند.
ما بر لزوم احترام گذاشتن به وضعیت تاریخی و قانونی در اماکن مقدس مسلمانان و مسیحیان 

بیت المقدس و نقش اداره وقف قدس تحت قیمومیت هاشمیه تاکید می کنیم.
ما بر عزم خود برای تقویت تلاش های مشترکمان در راستای برقراری موثر راهکار دو دولتی 
تاکید می کنیم. تنها راه دستیابی به صلح واقعی تاسیس کشور مستقل و حاکم فلسطین بر 
مبنای راهکار دو دولتی است که در چارچوب قوانین بین المللی و قطعنامه های مرتبط شورای 
امنیت تاسیس شود تا در صلح و امنیت در کنار اسرائیل زندگی کند. شورای امنیت باید در 

امیدبخشی دوباره به این چشم انداز صلح ایفای نقش کند.

دولت های قطر و کویت پیام مهمی را برای سران کاخ سفید ارسال کردند.
نور نیوز نوشت: گلوبال آی نیوز در صفحه خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: قطر 
و کویت به آمریکا اطلاع دادند که اجازه نخواهند داد از حریم هوایی و پایگاه های آنها 

برای حمله به ایران استفاده شود.
 آکسیوس نیز به نقل از مقامات آمریکایی نوشت: تهران از طریق کشورهای عربی 
به واشنگتن اطلاع داد که اگر به اسرائیل کمک کند به نیروهایش در منطقه حمله 

خواهد کرد.

رسانه های اسرائیل گزارش داده اند ترکیه به ایالات متحده 
آمریکا اطلاع داده حریم هوایی خود را برای استفاده علیه 

ایران در اختیار واشنگتن قرار نخواهد داد.
به گزارش همشهری آنلاین به نقل از فارس این خبر در 
شرایطی منتشر شده که حمله هوایی اسرائیل به ساختمان 
کنسولی ایران در دمشق باعث التهاب در منطقه شده است.

های  یگان  گفت:  شمال  هوایی  پدافند  منطقه  فرمانده 
عملیاتی آمادگی مقابله با تهدیدات را دارند و تغییر سناریوی 
ممکن  زمان  کمترین  در  دشمن  نفوذی  اهداف  با  مقابله 
انجام می شود که قطعا موجب غافلگیری دشمن می شود.

به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، امیرسرتیپ دوم صادقیان، 
پدافندی  مواضع  از  شمال،  هوایی  پدافند  منطقه  فرمانده 
حاضر در طرح ولایت بازدید و توان رزم و آمادگی دفاعی 

و تجهیزاتی این یگان پدافندی را مورد ارزیابی قرار داد.
به گزارش ایسنا، وی در این بازدید، گفت: بکارگیری نیروی 
انسانی تلاشگر و متخصص در کنار بهره گیری از تجربیات 
فنی اعضای وابسته )بازنشسته( موجب خلق پیشرفت های 

شگرفی در بطن نیروی پدافند هوایی شده است.
وی با بیان اینکه تجهیزات کارآمد پدافندی با ویژگی های 
متعدد عملیاتی به سازمان رزم یگان های پدافندی الحاق 
با  مقابله  آمادگی  عملیاتی  های  یگان  گفت:  است،  شده 
تهدیدات را دارند و تغییر سناریوی مقابله با اهداف نفوذی 
قطعا  که  می شود  انجام  ممکن  زمان  کمترین  در  دشمن 

موجب غافلگیری دشمن می شود.
خاطرنشان  شمال-تهران  هوایی  پدافند  منطقه  فرمانده 
هسته  و  حساس  نقاط  و  هوایی  مرزهای  از  صیانت  کرد: 
ای کشورمان وظیفه سنگینی است که به مرزبانان آسمان 
تمامی  پدافند  غیورمندان  و  شده  محول  اسلامی  ایران 
ظرفیت ها و بسترها را به صورت 24 ساعته بکار می گیرند.

مشاور مقام معظم رهبری در امور بین الملل تاکید کرد: قفقاز جنوبی 
بخش مهمی از حریم امنیتی ایران می باشد که همواره از امنیت و 
استقلال و تمامیت ارضی تمام کشورهای این منطقه دفاع خواهد 
کرد و تصمیم اخیر اتحادیه اروپا، ناتو و آمریکا در بروکسل نیز به هیچ 

وجه عملی نخواهد شد.
به گزارش ایسنا، علی اکبر ولایتی طی گفت وگویی با شبکه المیادین 
درباره طرح آمریکا برای قفقاز جنوبی اظهار داشت: طی روزهای اخیر 
اتحادیه اروپا و آمریکا در قالب ناتو در بروکسل گردهم آمده و مصوبه 
جدیدی در رابطه با زمینه سازی یک طرح جدید تهاجم و دخالت 
نامشروع در منطقه قفقاز جنوبی به تصویب رسانیده اند و به صراحت 
اعلام کرده اند که می خواهند در این منطقه بسیار حساس از جهان 
دخالت کنند، ظاهرا هدف خود را کمک به ایجاد صلح اعلام کرده اند.

وی تصریح کرد: در حالی که این نوع اقدامات حکایت از آن دارد 
که این مجموعه بد سابقه جز زمینه سازی برای ایجاد تشنج در 
نقاط حساس جهان و به دست آوردن بهانه برای حضور نظامی به 
قیمت از بین بردن امنیت و استقلال کشورهای آن منطقه هدف 

دیگری ندارد.
کرد:  خاطرنشان  بین الملل  امور  در  رهبری  معظم  مقام  مشاور 
حساسیت منطقه قفقاز جنوبی بر کسی پوشیده نیست و سوابق 
تاریخی افتخار آمیز جمهوری اسلامی ایران نشان می دهد که از 
تاکنون همواره کشور ما یک رکن مهم در  چندین قرن گذشته 
حفظ امنیت و صلح در این منطقه با حفظ حقوق و حساسیت های 

کشورهای منطقه بوده است.
ولایتی افزود: بنابراین، این طرح جدید و شکل گیری آن طراحی 
از قبل بوده است که به ابتکار آمریکا و کمک برخی از واسطه های 
منطقه پایه ریزی شده است. به این نکته باید توجه داشت که حدود 
2 سال قبل نیز کار و اقدامی در همین جهت با ظاهری متفاوت 
مطرح شد که در طی آن می خواستند به بهانه تسهیل ارتباطات 
بیشتر برای انتقال انرژی بین کشورهای این حوزه ظاهری آراسته و 
باطنی بسیار زیان بخش برای منطقه به وجود بیاورند. چون اجرای 
آن طرح زیان بخش موجب اختلالات مهم و راهبردی به ضرر 
ملت های منطقه می شد که از جمله آنها به هم خوردن مرزهای 
تاریخی کشورها و ایجاد اختلافات بین آنها می شد و بهانه ای به 
دست کشورهای غربی و در راس آنها آمریکا می داد و روغنی بود بر 
آتش بین همسایگان که ریخته می شد و عملا بهانه رفع اختلافات، 

مقدمات حضور قدرتهای توسعه طلب غربی می گردید.
وی در ادامه اظهار داشت:  باید توجه داشت هدف آمریکایی ها به 
عنوان راس تصمیم گیر در ناتو این بود که از این طریق به بهانه 
دستیابی به منابع انرژی در دریای خزر و آسیای مرکزی، ناتو در 
ابتدا  از  ایران مستقر شود و این فرایند  جنوب روسیه و یا شمال 

به واسطه هوشیاری نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران با اصل 
آن مخالفت شد و عملا کن لم یکن گردید. در ابتدای امر بعضی 
از موافقین منطقه ای این طرح از آن حمایت کردند ولی جمهوری 
اسلامی ایران با آن مخالفت کرد و تنها ایران بود که با تدبیر و 
انسجام عملی با اقتدار جلوی این طرح ایستاد. آنها می خواستند و 
می خواهند مشابه اقداماتی که در دریای بالتیک و اوکراین انجام 
دادند را در این معبر مهم شمال ایران و جنوب روسیه انجام دهند 
یعنی نفوذ وسیع و همه جانبه ناتو به سمت شرق را تکمیل نمایند. 
کم نیستند مراکز تحقیقاتی تصمیم سازی و تصمیم گیری که در 
خدمت منافع غیر مشروع غرب هستند و به خصوص پس از شکست 
این طرح نیت خود را آشکار کردند که همگی موید این مدعا بود. 
قرائن موجود حاکی از این است که راس کل خطیئه آمریکا است 
و سرمایه داران صلیبی…صهیونیستی حاکم در آن کشور به دنبال 
طرح مشخصی هستند و آن اینکه در شرایط جدید که قطب بندی 
بعد از جنگ دوم جهانی )سال 1945 …یالتا( و مدعای جهان تک 
قطبی به ریاست آمریکا )1991-بوش پدر( و چند قطبی سال 1999 
توسط نماینده چین در سازمان ملل متحد مطرح گردید و ایجاد قطب 
جدید شرقی )چین-روسیه ژانویه 2022( توسط پوتین و شی جین 
پینگ اعلام شد و شکل گیری عملی اتحاد نو پدید کشورهای مقابله 
با غرب به صورت پیمان شانگهای و بریکس و به ویژه مجموعه 
مقاومت با محوریت جمهوری اسلامی ایران و مشارکت کشورهای 
انقلابی غرب آسیا تسلط خود بر جهان را بازسازی نمودند. لذا اخیرا 
یکی از مسئولین ایالات متحده گفته بود که غرب باید آینده تامین 
انرژی خود را از انحصار راهبردی تنگه هرمز و دریای بالتیک بشکند 
و این جز از طریق قفقاز جنوبی میسر نخواهد بود. آقای پوتین زمانی 
چنین گفت که نخست وزیر انگلیس و صدر اعظم آلمان همزمان 
به مسئولین وقت شوروی )گورباچف- برلین  با فروریختن دیوار 

شواردنادزه( گفته بودند که ناتو یک سانت از این خظ فرضی توافق 

شده پس از جنگ سرد، جلوتر نخواهد آمد ولی دنیا شاهد بوده است 
در طی سالهای پس از فروپاشی شوروی، ناتو به عنوان پیمان نظامی 
فراگیر غرب با محوریت آمریکا، کشورهای اروپایی را یکی پس از 
دیگری به عضویت خود دراورد که از یک سو با تهدید ناتو و از سوی 
دیگر با تطمیع آنها در عضویت اتحادیه اروپا کم کم کشورهای بی 
طرف که هیچ دلیلی برای خصومت با روسیه نداشتند را به عضویت 

خود درآورد تا به اوکراین رسید و پوتین جلوی آنها ایستاد.
وی تصریح کرد: پس از درگیری جدی بین روسیه و غرب کم کم 
ناتو به بدیل دوم یعنی قفقاز جنوبی پرداخت و پوتین قبل از حادثه 
اوکراین گفته بود که مرزهای قفقاز جنوبی همان است که در زمان 
شوروی سابق ترسیم شده بود ولی کم کم تقابل شدید بین روسیه 
و غرب در اوکراین موجب شد که صراحت دولت روسیه در حفظ 
موقعیت قفقاز جنوبی کم رنگ شود و حتی در طی سال های گذشته 
کار به جایی رسید که در آمریکا و ترکیه گفته شد که تنها مخالف 

ایجاد دالان زنگه زور، ایران است.
ولایتی در بخش دیگری از گفت وگو با المیادین اظهار داشت: آری 
اینچنین بود که ایران با تدبیر و اقتدار لازم جلوی این توطئه بسیار 
بزرگ را گرفت. یکی از اساتید امور بین الملل دانشگاه تفلیس مدتی 
قبل بیان کرد که نگرانی این است که روسیه در قفقاز جنوبی ضعیف 
شود و ناتو همسایه ایران گردد . اکنون نیز اما تجربیات طولانی و 
ارزشمند ایران نشان می دهد که کشورهایی که نسبت به ایران طمع 
دارند اگر از در بیرون رانده شوند از پنجره داخل می شوند ولی به آنها 
می گوییم همانطور که در رابطه با گشودن دالان زنگه زور ایستادگی 
کردیم، در مقابل هر نوع طرح دیگری که نتیجه مشابه آن را داشته 
باشد خواهیم ایستاد و همچنان معتقدیم فرمول 3 +3 راه گشای 

مشکلات آینده قفقاز جنوبی است.
وی خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران با دو ملت آذربایجان 
و ارمنستان سابقه روابط طولانی و تاریخی دارد استقلال و حفظ 

تمامیت ارضی این دو کشور همسایه بسیار مهم می باشد.
وی تاکید کرد: به کشورهایی که هنوز ایران را نشناخته اند به صراحت 
گوشزد می کنیم که جمهوری اسلامی ایران به هیچ کشور، سازمان 
و اتحادیه ای که قصد تجاوز به حریم امنیتی ایران را دارند اجازه این 
گونه تحرکات را نخواهد داد و با هوشیاری و اقتدار کامل از تمامیت 

ارضی و کیان کشور و حریم امنیتی خود دفاع می کند.
افزود: قفقاز جنوبی  بین الملل  امور  مشاور مقام معظم رهبری در 
بخش مهمی از حریم امنیتی ایران می باشد که همواره از امنیت و 
استقلال و تمامیت ارضی تمام کشورهای این منطقه دفاع خواهد 
کرد و این تصمیم اخیر اتحادیه اروپا ناتو و آمریکا در بروکسل نیز به 

هیچ وجه عملی نخواهد شد.

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم گفت: بارها گفتم که نتانیاهو 
بدون ایران یک مرده سیاسی است. کشوری مانند روسیه بیشترین سود را 
از جنگ می برد و 7 اکتبر یک پل نجات را برای روسیه ایجاد کرد. دیگر 
کشورهای منطقه هم اگرچه در ظاهر ابراز نگرانی می کنند، اما دراین مدت 

درحال ربودن فرصت های توسعه ای ایران هستند.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، حشمت الله فلاحت پیشه کارشناس 
سیاست خارجی و عضو سابق کمیسیون امنیت ملی مجلس به تحلیل 
آخرین وضعیت احتمال پاسخ ایران به حمله اسرائیل می پردازد و می گوید: 
متاسفانه مسیر تحولات طبق برنامه ای پیش می رود که نتانیاهو شکل 
داده بود و بازیگران مختلف منطقه هم از آن سود می برند. فکر می کنم اگر 
جنگی میان ایران و اسرائیل شکل بگیرد، بیشترین ضرر متوجه ایران است 

و بازیگران مختلف از این موضوع سود خود را می برند.
او در گفتگویی که با اصلاحات نیوز داشته، ادامه می دهد: بارها گفتم که 
نتانیاهو بدون ایران یک مرده سیاسی است. کشوری مانند روسیه بیشترین 
سود را از جنگ می برد و 7 اکتبر یک پل نجات را برای روسیه ایجاد کرد. 
دیگر کشورهای منطقه هم اگرچه در ظاهر ابراز نگرانی می کنند، اما دراین 
مدت درحال ربودن فرصت های توسعه ای ایران هستند. لذا معتقدم در 
عرصه سیاست خارجی در واقع منافع ملی را باید یک فرایند دید نه یک 

مقطع احساسی.
فلاحت پیشه می گوید: به نظرم آن چیزی که میان ایران و اسرائیل در حال 
شکل گیری است، جنگ نیست، بلکه فتنه است. به طور طبیعی هرچند 
که سربازان برای حفاظت از خاکشان سینه سپر می کنند، ولی در شرایطی 
که یک فتنه در جریان است، نفع کشور پرهیز از ورود به آن فتنه است. 
به عنوان نمونه روسیه کشوری است که نماینده آن در شورای امنیت 
سعی کرد به گونه ای حق ایران را برای مقابله به مثل در حمله اسرائیل 
به کنسولگری نشان دهد، اما همین روسیه کشوری است که حاضر نشده 
تسلیحات و جنگنده های پدافندی و آفندی مورد نیاز ایران را تحویل دهد 

و خلف وعده کرد.
این کارشناس سیاست خارجی با بیان این موضوع که باید منافع بلند مدت 
کشور را مد نظر قرار داد، گفت: آنچه که بیشترین فشار را بر استراتژی 

وارد کرده، سخنرانی هایی است که  ایران  قبال  در  جمهوری اسلامی 
مطرح شده. یعنی افرادی که در خلاء سخنرانی می کردند و این روز را 
پیش بینی نمی کردند که در واقعیت در معرض خطر قرار بگیرند و کشور 
را وادار کنند موضعی را در قبال بازیگری مانند اسرائیل بگیرد. از 7اکتبر 
تاکنون بارها اعلام کردم که هدف نهایی اسرائیل کشاندن ایران به جنگ 
است. زیرا می دانند اگر جنگی شکل بگیرد، آمریکا هم مجبور به حمایت 
از اسرائیل است. از همین رو معتقدم تا حد امکان باید از ورود به این فتنه 

خودداری کرد.
فلاحت پیشه می گوید: شرایط امروز شبیه به دوران قبل از جنگ ایران و 
عراق است. در آن زمان هم دو جریان اصلی در منطقه وجود داشت، یک 
جریان صدور انقلاب در ایران و دیگری جریان جاه طلبی صدام. به رغم 
اینکه صدام یکی از اولین افرادی بود که انقلاب ایران را به رسمیت شناخته 
بود، به شدت تحت تحریک قرار گرفته بود تا به ایران حمله کند. اگر ایران 
و عراق باهم نمی جنگیدند و کمترین همکاری ها را باهم داشتند، این دو 
کشور ده میلیون بشکه صادرات نفت داشتند، قوی ترین ارتش منطقه را 
داشتند و می توانستند بازیگری مهمی را داشته باشند که حتی توجه ای به 
قدرت های غرب و شرق هم نداشته باشند. اما متاسفانه جنگ فرسایشی 8 

ساله میان این دو کشور، هنوز تبعاتی را برایشان به همراه دارد.
نماینده سابق مجلس با بیان اینکه ایران باید رفتاری را داشته باشد، که 
در دهه 1370 در قبال طالبان در مزار داشت، تصریح کرد: در آن زمان 
طالبان به کنسولگری ایران حمله کرده بود و دیپلمات و خبرنگاران ایرانی 
به شهادت رسیده بودند و همان زمان که عده ای در ایران جنگ با ایران را 
توصیه می کردند، مشخص شد کشورهای مختلف در حال تجهیز طالبان 
برای جنگ با ایران است و خوشبختانه ایران وارد این بازی نشد و به 

سلامت از آن فتنه گذر کرد و خود فتنه گران باهم دچار چالش شدند.
برهم  دیپلماسی  و  میدان  میان  توازن  ابتدا  از  اگر  ادامه می گوید:  در  او 
نمی خورد، جمهوری اسلامی اینگونه وارد جنگی نمی شد که هیچ کدام از 
مولفه های منافع ملی ایران را تامین نمی کند. پیش بینی می کنم ایران یک 
نوع اقدام ترکیبی علیه اسرائیل صورت دهد. یعنی از مناطق مختلف از یمن 
و عراق تا سوریه و لبنان اقداماتی را انجام دهد، اقداماتی که شاید از خاك 

ایران نباشد، اما مارك ایرانی داشته باشد و انتقام را بگیرند.
فلاحت پیشه با بیان این موضوع که اعتقاد دارم اسرائیل را باید در شرایط 
جنگی حفظ کنیم، گفت: در این صورت آفت های مختلفی متوجه اسرائیل 
خواهد شد که باعث می شود فتنه گرانی که در این شرایط به فتنه دامن 
می زنند، خودشان باهم درگیر شوند و دلیلی ندارد ملت ایران را درگیر یکی 

از بزرگترین فتنه هایی کنیم که ایرانیان با آن مواجه شدند.
او در ادامه در پاسخ به این سوال که چقدر احتمال دارد ایران از خاك 
خودش پاسخ اسرائیل را بدهد، گفت: مواضعی که مسئولین ایرانی گرفتند، 
مشابه مواضعی است که درباره عین الاسد گرفتند. ایران اعلام کرده که 
انتقام می گیرد و باعث شده تا این امکان گسترش پیدا کند که ایران قرار 
است از خاك خودش انتقام بگیرد. اما معتقدم این کار یعنی کشاندن جنگ 
به داخل خاك ایران. مگر اینکه یک اتفاق رخ دهد، که به نظرم همزمان 
با گسترش بحران، یک اتفاقی به صورت پنهان شکل گرفته است و آن 
این است که دیپلماسی پنهان در جریان است و امکان توافق بر سر محدود 
کردن مقابله وجود دارد. چراکه آمریکا می داند که در واقع در موضوع عدم 
ورود به جنگ، تنها دو بازیگری که بیش از همه مخالف جنگ در منطقه 

هستند، ایران و آمریکا هستند.
فلاحت پیشه ادامه داد: به عبارتی در عدم گسترش جنگ، مواضع ایران 
و آمریکا بسیار به هم نزدیک تر است تا مواضع بازیگرانی مانند ایران و 
روسیه.لذا آمریکا به نظرم تلاش خواهد کرد که در بحران میان ایران و 
اسرائیل از مدیریت خارج نشود و اقدامات متقابلی که شکل گرفته به حدی 
محدود شود که تبدیل به یک جنگ تمام عیار نشود تا آمریکایی ها مجبور 

نشود در 7 ماه مانده به انتخابات ریاست جمهوری، وارد این جنگ شوند.
این کارشناس با تاکید بر اینکه جنگ را نمی توان احساسی پیش برد، 
گفت: متاسفانه چون در گذشته کسانی که راهبردهای امنیتی و نظامی را 
به کشور تحمیل کردند، هیچ وقت در مقام پاسخگویی قرار نگرفتند و به 
همین دلیل عملا در واقع در شرایط کنونی هیچ گونه پاسخی برای دغدغه 
افکار عمومی ندارند. لذا تنها سازوکار این است که کشور فرصت دیگری 
به دیپلماسی دهد. همین که به یکباره در مرزهای شرقی ناامنی صورت 
می گیرد، به یکباره آمریکا سلاح هایی را به اسرائیل تحویل می دهد که تا 

الان برای تحویل آن محدودیت ایجاد کرده بود و درعین حال رسانه های 
مختلفی که بانی و محرك جنگ هستند، مولفه های مشکوکی است که 
برای ایران یک دام پراکنده شده است و به شخصه معتقدم ایران از توان 
نظامی لازم برای وارد آوردن ضربات جدی به اسرائیل برخوردار است؛ ولی 

دلیلی ندارد این موضوع در قالب راهبردی صورت بگیرد.
فلاحت پیشه ادامه می دهد: تحولات مربوط به خط مقدم جنگ با اسرائیل، 
یک فرآیند است نه یک مقطع. اگر موضوع را در قالب یک فرآیند ببینیم، 
این فرآیند فرسایشی خواهد بود به ضرر اسرائیل و به نفع ایران. اسرائیلی ها 

تحت هر شرایطی به دنبال بحرانی تر کردن شرایط هستند.
او می گوید: اسرائیل در شرایطی که به شدت منزوی شده است، سعی 
می کند به جای جنگ با جماعت مظلوم غزه، با کشوری بجنگد که از 
اسرائیل منزوی تر است. متاسفانه در شرایط کنونی ایران یک کشور تنها 
در منطقه است و حتی تردیدهای جدی نسبت به خیانت دوستان ایران 
به کشور ما وجود دارد. در این شرایط اسرائیل سعی می کند بحران را 
گسترش دهد و دیگران هم تلاش می کنند تا ازاین بحران برای خودشان 
فرصت ایجاد کنند. کسانی که بخاطر سیاست های اشتباه خودشان کشور 

را منزوی کردند، نباید در اوج انزوا کشور را وارد جنگ کنند.
نماینده سابق مجلس با بیان این موضوع که تاوان جنگ را مردم می دهند، 
گفت: متاسفانه برخی از سیاستمدارانی که بیشترین شعارها را می دهند، 
بخشی از اعضای خانواده شان را مامور کردند تا ثروت های مملکت را 
به خارج منتقل کنند. یا کسانی که از تحریم برای خودشان کاسبی ایجاد 
کردند، هیچ آسیبی از جنگ نمی برند، آسیب اصلی جنگ متوجه مردم 
است. اعتقادم بر این است در این شرایط امکان گذر از این شرایط وجود 

دارد.

 »ونسا فریزر« رئیس دوره ای شورای امنیت اعلام کرد که اعضای کمیته 
ویژه بررسی اعضای جدید در سازمان ملل قادر به اجماع بر سر عضویت 

کامل فلسطین در این نهاد بین المللی نشد.
به گزارش خبرنگار ایرنا، خانم »ونسا فریزر« سفیر و نماینده مالت در 
)آوریل( کشورش ریاست دوره  سازمان ملل که در ماه جاری میلادی 
ای شورای امنیت را بر عهده دارد، عصر پنجشنبه به وقت محلی پس از 
برگزاری دومین نشست کمیته ویژه بررسی اعضای جدید در سازمان ملل 
برای بررسی عضویت کامل فلسطین در سازمان ملل گفت: »اجماع و 

اتفاق نظری وجود نداشت.«
رئیس دوره ای شورای امنیت در عین حال تصریح کرد: اکثریت اعضا 

موافق عضویت کامل فلسطین هستند.
او گفت: بسیاری از کشورها این واقعیت را بیان کردند که فلسطین تمام 
معیارها را طبق کنوانسیون مونته ویدئو و همچنین ماده چهار منشور که 

مورد نیاز است، دارد.
سفیر و نماینده دائم مالت در سازمان ملل اضافه کرد که بعنوان رئیس 
کمیته یاد شده ، اولین گزارش  پیش نویس را منتشر خواهد داد و »خواهیم 

دید که در آینده چه اتفاقی می افتد.«
رئیس دوره ای شورای امنیت پیش از این اعلام کرده بود: »ما توافق کرده 
ایم که کمیته پذیرش اعضای جدید باید در ماه آوریل به بحث و بررسی 
این موضوع بپردازد. همه ما می دانیم که هر یک از اعضای شورا ممکن 

است تصمیم بگیرد راه حل خود را برای عضویت ارائه دهد.«
فلسطین اکنون ناظر دائمی در سازمان ملل است. در سال 2011، فلسطین 
برای عضویت دائمی در سازمان ملل درخواست داده بود، اما بعداً تصمیم 

گرفت برای مدتی به عنوان ناظر دائمی باقی بماند.
در ماه آوریل، فلسطین نامه ای به شورای امنیت سازمان ملل ارسال و 
دائمی را دوباره بررسی کند.درخواست کرد که پیوستن آن به سازمان ملل متحد به عنوان یک عضو 

اکثر جلسات  توانند در  این وضعیت می  دارای  کشورهای 
شرکت کنند و تقریباً به تمام اسناد مربوطه دسترسی داشته 
باشند، اما حق رای ندارند. به جز فلسطین، واتیکان نیز دارای 

وضعیت ناظر دائمی در سازمان ملل است.
کشورها با تصمیم مجمع عمومی سازمان ملل بنا به توصیه 

شورای امنیت در این نهاد بین المللی پذیرفته می شوند.
شورای امنیت سازمان ملل در صورتی که 9 عضو از 15 
عضو آن به درخواست این کشور رای مثبت دهند، به مجمع 
عمومی توصیه می کنند. البته این امر در صورتی است که 
هیچ یک از اعضای دائم شورای امنیت از جمله انگلیس، 
چین، روسیه، آمریکا و فرانسه به این درخواست رای منفی 
ندهند و آن را وتو نکنند. سپس درخواست باید دو سوم آرا را 

در مجمع عمومی سازمان ملل کسب کند.


